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حشمت الله فلاحت پیشه عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست روزنامه صبح ایران
خارجی  مجلس در پاسخ به سوالی در رابطه با آرایش مجلس آینده و 
نقش چهره های مطرحی چون علی لاریجانی و محمدباقر قالیباف 
که در این روزها درباره حضورشان در انتخابات گمانه زنی های بسیاری 
مطرح است گفت: »درباره تصمیم اشخاص مطرح نمی توان مجلس 
است  بعید  و  بود  نخواهد  سیاسی  بزرگ  چهره های  مجلس  آینده 
به  مربوط  حواشی  کنند«.   پیدا  حضور  انتخابات  این  در  چهره ها 
انتخابات مجلس شورای اسلامی و بحث برسر لیست ها و سرلیست ها 

داغ است. این موضوع در تهران با حواشی مربوط به گمانه زنی حضور

 رئیس قوه قضاییه با تاکید بر ادامه قاطعانه و مصمم روند مبارزه با 
فساد، گفت: هیچگونه حاشیه سازی نمی تواند روند مبارزه دستگاه 
قضایی با فساد را کند یا متوقف کند و ما مصمم تر از گذشته، این 
اداره کل روابط  ادامه می دهیم. به گزارش روز دوشنبه  مسیر را 
سیدابراهیم  المسلمین  و  الاسلام  حجت  قضاییه،  قوه  عمومی 
رئیسی در جلسه شورای عالی قوه قضاییه با تبریک ایام ولادت با 
سعادت پیامبر اکرم )ص( و امام جعفر صادق )ع(، وحدت در پرتو 
وجود مقدس نبی مکرم اسلام )ص( را وحدتی راهبردی دانست که 

جمهوری اسلامی از ابتدا بر آن تاکید کرده است و تصریح کرد: این

حشمت الله فلاحت پیشه:

چهره های بزرگ برای مجلس آینده نمی آیند 
رئیس قوه قضاییه: 

گرفتار حاشیه سازی در مبارزه با فساد نمی شویم
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چالش ها و مزایای مالیات بر سود سپرده بانکی ؛

مالیات سود سپرده های بانکی با 
اقتصاد ایران چه خواهد کرد؟

رئیس جمهوری درمراسم افتتاح کارخانه فولاد بافت :

 پای هر میز مذاکره ای که 
به نفعمان باشد، می نشینیم
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معاون شهرسازی و معماری شهرداری گفت :متأسفانه تملک پروژه شهیدان برقعی طولانی 
شده و علی رغم اینکه رینگ ترافیکی با عرض 30 متر محسوب می شود و از تاریخ تصویب و 
شروع در طرح تفصیلی، حدود 3 طرح جامع و تفصیلی را پشت سر گذاشته، اما همچنان به 
اتمام نرسیده است. غلامرضا جانقربان در گفت وگویی اظهارداشت: تأسف دیگر این است که 
تا قبل از سال 96، کلیه تملکاتی که انجام شده کمتر از 20 درصد طول مسیر و به صورت خیلی 
موردی و موضوعی بوده؛ خوشبختانه در دوره دکتر سقائیان نژاد جزو پروژه های اولویت دار 
شهرداری قرار گرفت و مثل فاز 5 بلوار عماریاسر، هم در سال 97 و هم در سال 98 اعتبار 
خوبی برای آن تخصیص داده شده است. وی افزود : تا الان 50 درصد تملکات طول مسیر 
انجام شده و الباقی  حدود 50 ملک دیگر باقی مانده که با تملک آن ها این طرح تمام شده و 
مسیر سواره رو اجرا می شود. اما تحقق این امر همکاری مردم را می طلبد. چراکه تملک یکی

معاون شهرسازی و معماری شهرداری تشریح کرد

دلایل عدم اجرای پروژه شهیدان برقعی 
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 استاندار قم با تاکید برشتاب بیشتر روند آماده سازی اراضی ۴8 هکتاری پردیسان گفت: 
شهرداری قم نسبت به آماده سازی این اراضی سرعت عمل بیشتری به خرج دهد. بهرام 
سرمست یکشنبه شب درجلسه شورای سازمان توسعه و عمران شهرداری قم خاطرنشان 
کرد: این سازمان برای آماده سازی اراضی ۴8 هکتاری شهرک پردیسان طبق زمان بندیهای 
مشخص حرکت کند. وی گفت:  برای پیشبرد پروژه های شهری شهرداری قم جلسات هیات 
مدیره این سازمان باید به صورت مستمر برگزار شود. پردیسان در منطقه هشتم شهرداری و 
در جنوب غربی شهر قم واقع شده است، این منطقه در سال ۱377 توسط وزارت مسکن و 
شهرسازی وقت تاسیس و در سال ۱390 به یکی از مناطق شهرداری قم تبدیل شد. مدیرعامل 
سازمان توسعه و عمران شهرداری قم نیز دراین جلسه بیان کرد: بودجه سال 97 این سازمان 

۱30 میلیارد بوده که در مجموع 73 درصد از این بودجه محقق شده است.عباس حلوایی زاده

استاندار قم :

آماده سازی اراضی ۴8 هکتاری پردیسان شتاب بگیرد

8

عکس/محسن عطایی

رئیس جمهوری گفت: تعامل نکردن با دنیا به منزله منزوی شدن ایران است لذا با تمامی دنیا سخن می گوییم و با افتخار 
پای میز مذاکره ای که به نفعمان است، می نشینیم.  دکتر حسن روحانی روز یکشنبه درمراسم افتتاح کارخانه فولاد در 

شهرستان بافت با بیان اینکه ایستادگی، مقاومت، صبر و تحمل و سخت کوشی منافاتی با تعامل با دنیا ندارد، خاطرنشان 

اگر سود سپرده بانکی مشمول مالیات شود، چه اتفاقی 
مطالعات  و  نظرها  اظهار  افتاد؟  خواهد  ایران  اقتصاد  در 
گوناگونی درباره اخذ مالیات بر سود سپرده بانکی که در 

پیش نویس لایحه اصلاح قوانین و مقررات مالیاتی به آن 
اشاره شده، وجود دارد. ایرناپلاس با بررسی مطالعات انجام 
شده درباره مالیات بر سود سپرده های بانکی، به این پرسش

سالآیندهتحریمتسلیحاتیایرانبرداشتهمیشود
پروندهدرستکردنهنرنیست
تندروهامشکلایجادمیکنند

شهردار قم با صدور پیامی فرا رسیدن هفته وحدت را تبریک گفت.
پیامی  صدور  با  سقاییان نژاد  مرتضی  سید  دکتر  شهرنیوز،  گزارش  به 
فرا رسیدن هفته وحدت و میلاد با سعادت خاتم النبیین حضرت محمد 

مصطفی)ص( را به تمام مسلمانان جهان تبریک گفت.
متن پیام شهردار قم به این شرح است:

بسمه تعالی
پیامبرگرامی اسلام حضرت محمّد مصطفی صلی الله علیه و آله و سلم سفیر 

وحی الهی بوده و در میثاق، اوّلین و در مبعث آخرین است.
خداوند را شاکریم که به برکت وجود خاتم الانبیاء صلی الله علیه و آله و سلم 
منّت نهاد و خلقت را استوار ساخت و با این تعبیر زیبای لولاک لما خلقت 
الافلاک از این حقیقت ژرف، رونمایی فرمود و به یُمن وجود سید المرسلین 
انسانیت را از ضلالت نجات و هدایت فرمود و صفی الله به عنوان سفیر وحی 
ینَ مِیثاقاً وَ آخِرِهِمْ مَبْعَثاً، در میثاق، اوّلین و در مبعث  بِیِّ لِ النَّ وَّ

َ
الهی به استناد أ

و نتیجه برترین و آخرین نمود یافت.
دامنه و گستردگی حوزه فعالیت پیامبران الهی، ارتباط مستقیم و تنگاتنگی 
رْسَلْنَاکَ إِلَاّ رَحْمَهً لِلْعَالَمِینَ 

َ
با سعه وجودی آنان دارد و با این فراز نورانی وَ مَا أ

از وجود با مقیاس جهانی نبی الرحمه رمزگشایی می نماید و همان طور که 

ایشان سر سلسله انسان های کامل است.
بی شک حبیب الله، محور وحدت قلوب و تقریب عملی است و هفته 
وحدت این میراث گرانبهای بنیانگذار جمهوری اسلامی که نشانه ای بر عمق 
دید استراتژیک امام راحل )ره( داشته و همچنین مورد توجه و عنایت خاص 
مقام معظم رهبری مدظله العالی نیز هست؛ بهانه ای برای هم افزایی ظرفیت 

ها و واکاوی فرصت هاست.
نزدیک سازی افق ذهنی و فکری مبتنی بر عقلانیت باعث هم گرایی، 
انسجام و هم بستگی اجتماعی می شود و وحدت ضمن نهادینه سازی خود 
باوری، اقتدار را تقویت و جنگ های نامتقارن سخت و نرم را دفع می نماید. 
افق فهم مشترک بین عقلانیت و افراطی گرایی را نمی توان تبیین و توصیف 
نمود و متاسفانه عدم فهم متقابل و مشترک و فقدان عقلانیت، خلاها و 
شکاف هایی را به وجود آورده و افراطی گرایی و شکل گیری جریانات انحرافی 
را دامن می زند و بستری برای تخریب، تحریف و حتی سیاه نمایی چهره 

اسلام شده و بهانه ای برای ترسیم اسلام هراسی توسط دشمن می گردد.
وحدت، پدافند غیرعامل بوده و قدرت آفرین است و باعث امنیت شده و با 
فرصت سازی، تهدید زدایی می کند و می توان با اجرایی سازی ایده های نوین 
مشترک، دایره تعاملات را افزایش داده و با همکاری های اجرایی متقابل، 
تالیف قلوب ارتقاء یافته و فراوانی های تشریک مساعی به خصوص با مشارکت 
در پروژه های اجرایی و انتقال دانش و تجربه، ناکامی و نا امیدی دشمن را 
رقم خواهد زد. متاسفانه گاه دوستان معارض ، طعمه دشمنان معاند شده و 
به اسم شیعه علیه اهل سنت و گاه برعکس، سایت، سخنرانی و آثار مکتوب 

دارند که هوشیاری طرفین باعث خنثی سازی توطئه ها خواهد شد.
اینجانب فرا رسیدن میلاد نورانی و با سعادت خیرالبریه حضرت ختمی 
مرتبت محمد مصطفی صلی الله علیه و آله و سلم و فرزند برومندشان رئیس 
مذهب فقه جعفری حضرت امام جعفر صادق علیه السلام و هفته ی وحدت 
را که نوید بخش همدلی و همبستگی برای نیل به اهداف عالیه اسلامی در 
سایه سار اقتدار و عمل به ولایت است؛ تبریک و تهنیت عرض می نمایم و 

توفیق به خدمتگزاری را از خداوند منّان برای همگان مسالت دارم.
سید مرتضی سقائیان نژاد
شهردار قم

پیام تبریک شهردار قم به مناسبت هفته وحدت

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

تکذیب خروج مشایی از کشور
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زنگنه تشریح کرد:

 در نظر دارد به استناد شماره شماره 5/699/ص مورخ 98/05/27 موضوع بند 5 مصوبه شماره ۱۱6 مورخ 98/05/۱3 شورای اسلامی شهر 
اندیشه نسبت به فروش یک دستگاه خودروی ایسوزو جاروب مدل ۱388 به شماره انتظامی ایران 68-۱83 ع 83 به اشخاص حقیقی و حقوقی 

واجد شرایط از طریق مزایده کتبی )عمومی( با شرایط ذیل اقدام نماید. 
۱- مبلغ پایه جهت شرکت در مزایده 3/300/000/000 ریال و سپرده شرکت در مزایده مبلغ ۱65/000/000 ریال میباشد که مبلغ سپرده 

شرکت در مزایده باید بصورت موارد مندرج در بند 2 ماده 5 آئین نامه مالی شهرداریها به شرح ذیل ارائه گردد:
الف- رسید بانکی واریز وجه مزبور به حساب جاری سیبا به شماره 0۱062۱298800۱ نزد بانک ملی شعبه فاز سه اندیشه 

ب- ضمانت نامه بانکی به نفع شهرداری اندیشه
ج- اسناد خزانه 

2- مهلت و محل فروش اسناد مزایده: مهلت خرید اسناد مزایده از تاریخ چاپ آگهی لغایت روزشنبه مورخ 98/9/9 به نشانی : شهریار- شهر 
اندیشه – فاز 3- بلوار آزادی- تقاطع خیابان شهرداری شرقی- ساختمان مرکزی شهرداری اندیشه – واحد امور قراردادها می باشد.

3- مهلت و محل ارائه پیشنهادات: پایان وقت اداری روز یک شنبه مورخ 98/9/۱0 دبیرخانه شهرداری اندیشه
۴- زمان و محل بازگشایی پیشنهادات واصله: روزدوشنبه مورخ 98/9/۱۱  ساعت ۱۴:30 سالن جلسات شهرداری اندیشه 

5-مدارک لازم جهت دریافت اسناد مزایده: رونوشت و اصل اساسنامه شرکت  و درخواست کتبی با مهر و امضا معتبر شرکت برای اشخاص 
حقوقی و همراه داشتن مدارک شناسایی برای اشخاص حقیقی. 

6- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادهای واصله مختاراست.
7- برندگان اول-دوم و سوم مزایده هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده شرکت در مزایده آنان به ترتیب به نفع شهرداری ضبط خواهد 

شد.
8- سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مزایده درج گردیده است.

شهرداری اندیشه
آگهی مزایده عمومی مرحله اول ) نوبت اول ( 

بهروز کاویانی - شهردارشهر اندیشه

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

 تاریخ چاپ نوبت دوم 
 98/08/28

تاریخ چاپ نوبت اول 
  98/08/2۱

جزئیات اکتشاف 
مخزن جدید نفتی

جلال میرزایی :

توزیع بیانیه بدون امضا در مجلس ادامه خط نفوذ است

معاون رییس جمهوری در امور زنان و خانواده:

 قانون دیه زنان باید تغییر کند
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اخبار

ضرورتمشارکتحداکثری
انتخابات یکی از عرصه های ابراز وجود ملت و تشکل های  

سیاسی در امر تعیین سرنوشت و مشارکت در اداره کشور 
است و از این عرصه نباید قهر یا رویگردانی کرد. برگزاری 
انتخابات با مشارکت گسترده همه اقشار مردم، برای حزب 

کارگزاران اهمیت داشته و دارد زیرا مشارکت در این امر سیاسی موجب حمایت از نظام 
و کشور می شود. اما حضور گسترده و مشارکت حداکثری مردم و جناح های سیاسی در 
انتخابات منوط به این است که همه مردم و جناح های مختلف در انتخابات نامزدهای 
مدنظر خود را داشته باشند. اگر مردم از حضور در انتخابات محروم شوند یا علاقه به حضور 
کم شود تمامی کشور ضرر خواهد کرد. مسئولان باید از همه تجربه های گذشته استفاده 
کنند و در امر بررسی صلاحیت ها با عمل به مر قانون نشان دهند که در راستای جذب 
حداکثری مردم به انتخابات گام برمی دارند تا سلایق موجود در کشور و کسانی که قانون 
اساسی را قبول دارند و دوست دارند کشور پیشرفت کند در انتخابات شرکت کنند. بسیاری 
دغدغه متعالی شدن نظام را دارند و برایشان مهم است که ملت از رفاه، آسایش، دانش و 
معنویت بیشتر برخوردار شوند اگر این افراد بتوانند به عنوان کاندیدا یا رای دهنده در عرصه 
انتخابات آزاد حاضر شوند بی شک رقابت جانانه ای در انتخابات صورت خواهد گرفت و نفع 
همگانی آن را شاهد خواهیم بود. اگر انتخابات به صورت رقابتی و با شرایط منصفانه برگزار 
شود قطعا پیشرفت و توسعه کشور، ملت و نظام فراهم می شود. در شرایطی که اکنون کشور 
در آن قرار گرفته است باید به دنبال نفع جمعی بود. پیش از این اصلاح طلبان مذاکره و 
رایزنی داشته اند و اکنون نیز باید پیگیری کنند تا بتوانند به نتیجه مطلوب برسند. در حال 
حاضر شرایط کشور با گذشته فرق کرده و کشور در شرایط سختی قرار گرفته است که نیاز 
به کمک تمامی اقشار و احزاب برای بهبود شرایط وجود دارد؛ بنابراین همه باید به برگزاری 
انتخابات با مشارکت حداکثری کمک کنند. از مسئولان انتظار می رود که شرایط را برای 
حضور حداکثری مردم در انتخابات فراهم کنند و از طرفی نباید خیلی زیاد بر بحث شرط و 
شروط تاکید کرد. در حالی که باید رایزنی را به صورت جدی پیگیر باشیم و با تصمیم گیران 
و کسانی که در انتخابات تاثیرگذار هستند و بخش نظارتی را در اختیار دارند، رایزنی و 
نگرانی های هر دو گروه را کمتر کنیم. همچنین باید از هم اکنون به ملت پیام دهیم و به 
آنها منعکس کنیم که ما در انتخابات شرکت می کنیم. اصلاح طلبان که در راس آن ها رئیس 
دولت اصلاحات قرار گرفته، از انتخابات بدون قید و شرط حمایت کرده اند. شخصیت های 
دیگر مانند بهزاد نبوی و همچنین حزب کارگزاران سازندگی و احزاب دیگر می خواهند که 
ضمن بیان مطالبات و صحبت های خود زمینه تعامل را فراهم کنند و از طرفی آمادگی خود 
را برای شرکت در انتخابات اعلام کرده  اند. به عنوان عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران از 

حضور در انتخابات دفاع و حمایت می کنم.
نایب رئیس مجمع نمایندگان ادوار مجلس

چراکنکورحذفنمیشود؟!
در زمانی که ما مدرسه می رفتیم، استفاده از کتاب های  

کمک آموزشی که معروف به »حل المسائل« کاری مثل فرار 
از مدرسه بود. معلم ها، دانش آموزان را به خاطر استفاده از 

این کتاب ها مواخذه می کردند.
چندی پیش در خیابان انقلاب تهران که تنها خیابان ایران است که با کتاب سروکار دارد 
به دنبال کتابی می گشتم، دیدم که خانواده ها در پاساژهای کتاب فروشی در به در، در پی 

خرید کتاب های کمک آموزشی هستند. به ویژه آنهایی که فرزندان کنکوری دارند.
با یکی از پدران این بچه ها که بیرون مغازه ایستاده بود تا دختر و همسرش کتاب بخرند، 
پرسیدم چه اصراری به خرید این کتاب ها دارید؟ گفت:  دست به دلم نگذار که خون است. 
معلم دخترم گفته است بدون خواندن کتاب های فلان موسسه، در کنکور قبول نخواهید 
شد یا حداقل جای خوبی قبول نخواهید شد.  حتی شما در سایت هایی مثل دیوار هم 
می توانید رد پای این کتاب ها را ببیند. بخشی از مردم به خاطر قیمت بالای این کتاب ها، 
دست به دامن کتاب های دست دومی شده اند که در این سایت ها به فروش گذاشته شده 
است. بله، به همین راحتی مردم مجبور می شوند برای رفتن بچه هایشان به دانشگاه، 
از این کتاب ها استفاده کنند. چون به آنها تلقین شده است تنها راه رسیدن به دانشگاه 
خوب از کتاب های موسسه فلان یا جزوه های بهمان می گذرد. این یعنی کتاب هایی که 
بچه ها در دوران تحصیل به عنوان کتاب های رسمی آموزش و پرورش می خوانند، به هیچ 
دردی نمی خورد و با خواندن آنها دانش آموزان به توفیقی دست پیدا نمی کنند. واقعا اگر 
این کتاب ها به درد نخور است بهتر است آنها را جمع کنید و به بچه ها از دوران ابتدایی 
چند کتاب تست بدهید تا آنها برای کنکور آماده شوند. این کتاب ها به بچه ها می آموزند که 
احتیاجی نیست، مسئله ای را یاد بگیرید. احتیاجی نیست علمی را فرابگیرید کافی فقط 
حفظ کنید تا مثلا در دانشگاه تهران قبول شوید. برنامه های کنکوری تلویزیون را ببیند تا 
متوجه شوید چه می گویم. آنها یکسری فرمول را به مخ بچه ها پیچ می کنند و می گویند 
اگر از این روش استفاده کنید، حتما در دانشگاه قبول می شوید . بچه هایی که فقط حفظ 
کرده اند و یاد نگرفته اند به دانشگاه می روند و آنجا تازه می فهمند که چقدر نمی دانند. دلیل 
حذف نشدن کنکور در ایران خیلی واضح است. صنعتی به راه افتاده است که حسابی پول 
ساز است. درست مثل کارخانه های اسلحه سازی آمریکایی یا روسی . آنها اگر جهان در 
آرامش باشد و همه با صلح کنار هم زندگی کنند، بیکار می شوند. آنها وقتی آتش جنگی 
به پا می شود، لبخند می زنند چون  نان خود را در خون مردم می زنند  و زندگی می کنند. 
خانواده های کنکوری در ایران هم هزینه می کنند، استرس می کشند، سرکوفت فرزندان 
خود را برای عدم تهیه کامل این کتاب ها تحمل می کنند تا جیب برخی پر از پول شود و آنها 
به ثروت های آنچنانی دست پیدا کنند. دردناک تر این که چندی پیش دوستی یک سری 
از این کتاب ها را می خواست اینترنتی سفارش بدهد و یکی از گزینه ها تخفیف مدیران 
مدارس بود! این گزینه ناخواسته این شایبه را ایجاد می کند که انگار برخی از مدیران 
مدارس هم با این شبکه در ارتباط اند. حدسی که امیدوارم درست نباشد چون داستان را 
اسف بارتر می کند. تا وقتی سیستم آموزشی در ایران بر این منوال است و کنکور با این شیوه 

برقرار، نمی شود امید داشت که در این روند تغییر ایجاد شود.

رئیس شعبه اول ویژه رسیدگی به جرائم مفسدان اقتصادی:
۱۰متهماخلالدرنظامارزیکشورمتواریهستند

 رئیس شعبه اول ویژه رسیدگی به جرائم اخلالگران و مفسدان اقتصادی از متواری بودن 
۱۰ متهم از ۱۷ متهم پرونده اخلالگران ارزی خبر داد. حجت الاسلام محمد موحدی 
آزاد روز دوشنبه در اولین جلسه رسیدگی به اتهامات ۱۷ متهم ارزی گفت: این متهمان 
متواری به یکی از کشورهای همسایه گریخته اند. البته وکلای تسخیری این متهمان در 
دادگاه حضور دارند. وی از محمد خرمی پور، مهدی خرمی پور، شهرام تیموری، محمدرضا 
مصطفی، معصومه خرمی پور، منیره خرمی پور، علیرضا عامری، بابک حسینی، محمد 
زندیه و محمد وکیلی به عنوان متهمان متواری یاد کرد. دیگر متهمان حقیقی این پرونده 
به گفته مسعود شاه محمدی نماینده دادستان تهران شامل تیمور عامری برکی، علیرضا 
عامری برکی، مکیه سلطانی، کاظم نجفی فراهانی، محمدحسین زندیه، محمد حسین 
نماینده  زندیه و سیدحمیدرضا مصطفی هستند.  امید صابرخیابانی، محمد  وکیلی، 
دادستان افزود: شرکت های دولفین آبی، دکاتجارت آتی و کشت و صنعت سبز سبحان سه 
متهم حقوقی این پرونده هستند که به همراه بابک حسینی متهم به اخلال در نظام ارزی و 

پولی کشور از طریق قاچاق عمده ارز به میزان یک میلیون دلار است.

حجت الاسلام والمسلمین علی یونسی :

اختلافافکنیهاامنیتملیوانسجاماجتماعی
رامخدوشمیکند

 دستیار ویژه رئیس جمهوری در امور اقوام و اقلیت های دینی و مذهبی گفت: برخی 
بداخلاقی هایی که در فضای سیاسی جامعه مشاهده می شود، انسجام ملی را هدف قرارداده 
و دامن زدن به این گونه رفتارها، اعتماد عمومی جامعه را به خادمان ملت کاهش می دهد. 
حجت الاسلام والمسلمین علی یونسی که به عنوان نماینده ویژه رئیس جمهور که شامگاه 
یکشنبه در آیین افتتاح سالن ورزشی مجتمع دانش آموزی کوثر شهرستان اشکذر و شورای 
اداری این شهرستان شرکت کرده بود، اظهار داشت: امروز شاهد بداخلاقی، نامهربانی، 
خشونت طلبی و اختلاف افکنی هایی هستیم که امنیت ملی و انسجام اجتماعی جامعه را 
مخدوش می کند. وی یکی از ویژگی های ممتاز رسول اکرم صلی الله علیه و اله را مهربانی، 
نرمخویی و رعایت اخلاق عنوان کرد و افزود: امام راحل و مقام معظم رهبری همواره تاکید 
داشتند که وحدت و انسجام جامعه حفظ شود. نماینده ویژه رئیس جمهور در شورای اداری 

اشکذر از حضور پرشور و مردم استان یزد در استقبال از منتخب مردم ایران، قدردانی کرد.
 

وزیر بهداشت:

بازدیدهایشبانهوسرزدهمسئولانمستمرباشد
 وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: در حوزه درمان باید نظارت ها و بازدیدهای 
شبانه و سرزده مسئولان مستمر باشد تا نارضایتی های مردم کاهش یابد، زیرا جلب رضایت 
مردم، رضایت خداوند را به همراه دارد.  سعید نمکی روز دوشنبه در نشست مسئولان 
دانشگاه علوم پزشکی رفسنجان در بیمارستان علی ابن ابیطالب )ع( این شهرستان افزود: 
در حوزه درمان نباید در بخش دولتی به گونه ای کار کنیم که بخش خصوصی تمایلی به 
مشارکت نداشته باشد و نباید رقیب بخش خصوصی باشیم؛ البته گروه های آسیب پذیر و 
ضعیف جامعه حتما باید از خدمات با کیفیت حوزه سلامت در بخش دولتی بهره مند شوند. 
وی بیان کرد: مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی به توسعه زیرساخت ها به ویژه در مناطق 
کویری علاقه بسیار زیادی داشت و خوشبختانه دانشگاه علوم پزشکی رفسنجان یکی از 
دانشگاه های موفق در کشور است که قابلیت های فراوانی از جمله خیرین سلامت دارد که 

در توسعه زیرساخت های بهداشتی و درمانی بسیار موثری دارند.

علی محمد نمازی*

مصطفی داننده*

سرلشکر باقری در همایش ملی حکمرانی اسلامی:

قدرتاطلاعاتیوامنیتیایرانموجب
شکستدشمنشد

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح گفت: نیروهای مسلح ما توانستند روش های نبرد بومی 
را طراحی و همچنین یک قدرت اطلاعاتی و امنیتی ایجاد کنند که دشمن را در عرصه های 

مختلف با شکست روبه رو کند. 
سردار سرلشکر محمد باقری رئیس ستاد کل نیروهای مسلح صبح دیروز در اولین 
همایش ملی حکمرانی اسلامی که در دانشگاه و پژوهشگاه عالی دفاع ملی و تحقیقات 
راهبردی برگزار شد، اظهار کرد: با نگاهی به تاریخ، انواع حکمرانی را شاهدیم؛ حکمرانی 
قبیله ای و حکمرانی بر تمدن و امپراطوری های بزرگ و باستانی و یا در دوره های مختلف و 

در دوران معاصر، حکمرانی بر اساس مکاتب سرمایه داری و سوسیالیسم را شاهد بودیم.
وی با بیان اینکه انواع حکمرانی که تاکنون شاهد آن ها بوده ایم، هر چند تفاوت هایی 
با هم دارند، اما بر اساس اوامر الهی نبوده اند، افزود: تاریخ باستان نحوه و روش های 

حکومتی مختلفی را تا به امروز دیده است که هر کدام دارای نقص هایی است.
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح ادامه داد: چین، هند یونان، ایران و مصر باستان انواع 
حکمرانی را در دوران باستان ارائه داده اند و در تاریخ امروز بشریت نیز حکومت های 
سرمایه داری، لیبرال  دموکراسی و سوسیالیسم را در تاریخ مشاهده کردیم که نقطه اشتراک 
همه این مکاتب این است که بر مبنای اوامر و قوانین الهی نبوده و بر اساس ذهنیت و عقل 

بشری که خطاپذیر می باشد، تحقق یافته است.
سرلشکر باقری با بیان اینکه حکومت هایی که بر اساس تدابیر اشخاص و افراد، برای 
نظم اجتماعی قانون وضع کرده اند با شکست مواجه می شوند، گفت: حکومتی که اساس 
آن دستورات الهی نباشد، موجبات شکست آن در درون خودش ایجاد می شود؛ چرا که 

مکاتب غیر الهی، راه به جایی نمی برد. 
وی خاطرنشان کرد: بعد از فروپاشی شوروی، فردی بنام »فوکویاما« لیبرال  دموکراسی 
را به عنوان چارچوب حکومت ایده آل ترسیم کرد و گفت که این مدل حکومتی می تواند 
نسخه تکامل حکمرانی باشد؛ اما بعد از مدتی متوجه نقایص این ایدئولوژی شد و به اشتباه 

خود اذعان کرد.
 رئیس ستاد کل نیروهای مسلح عنوان کرد: ایران اسلامی بر اساس مبانی دینی، 
حکومتی مبتنی بر موازین الهی بر پا کرد که کامل ترین نوع حکومت است و در این زمینه 
می توان به دوره حکومت ۱۰ ساله پیامبر اسلام )ص( و دوره حکومت پنج ساله حضرت 
علی )ع( اشاره کرد. سرلشکر باقری افزود: بر این اساس، انقلاب اسلامی با نفی طاغوت و 
وابستگی و با احیای شعار استقلال و »نه شرقی، نه غربی« کار خود را آغاز و تلاش کرد که 

بر دو پایه جمهوریت و استقلال، جامعه را اداره کند.

دبیر کل حزب الله لبنان :

شبحجنگآمریکاعلیهایرانپایانیافتهاست
دبیر کل حزب الله لبنان در سخنانی به مناسبت روز شهید حزب الله ضمن تجلیل از 

مقام شهداء گفت: استراتژی رئیس جمهور آمریکا در قبال ایران شکست خورده است.
سید حسن نصرالله اظهارداشت :در ماههای گذشته شبح جنگ آمریکا علیه ایران وجود 
داشت و برخی غربی ها و حتی برخی در لبنان محاسبات خود را بر اساس آن قرار داده 
بودند. برخی به جنگ آمریکا علیه ایران دلبسته اند و می گویم که این ۹۹ درصد منتفی 
است. آنانی که محاسبات خود را بر این اساس قرار داده اند بیهوده عمل کردند.ایران 
ایستادگی کرد و مرحله خروج ترامپ از برجام را پشت سر گذاشت. ایران سختی خروج 
آمریکا از برجام را پشت سر گذاشت و ترامپ همچنان در انتظار تلفن و تماس تلفنی است 

که هرگز رخ نخواهد داد.. برای ترامپ نفت اهمیت دارد اما انسان را ترک می کند.
وی افزود: ترامپ نیروهای آمریکایی را در سوریه به خاطر میادین نفتی باقی نگه داشت. 
استراتژی ترامپ در برابر ایران شکست خورده است. حسن روحانی از کشف میدان نفتی 
عظیم با ذخایر نفتی ۵۳ میلیارد بشکه نفت خبر داد که مساحت آن بالغ بر ۲۴۰۰ کیلومتر 
مربع در استان خوزستان ایران است. عرض میدان ۸۰ متر است و به برکت تلاش شرکت 
ملی نفت ایران و کارشناسان ایرانی و متخصصان ایرانی رخ داده است. امروز الحمدالله 
ایران از فشارها آمریکا خارج شده است.  در منطقه هم همچنین مرکز این محور از 
دایره جنگ خارج می شود و مرحله سخت را در تاریخش پشت سر می گذارد و 
قوی و مقتدر خارج می شود.نصرالله تاکید کرد: در لبنان گفتگوها همچنان برای 
خروج کشور از بحران ادامه دارد. خواسته های مهمی وجود دارد که مردم یا رسانه 
ها یا برخی شخصیت ها مطرح می کنند و خواسته اجماعی نیست. خواسته های 
اجماعی مانند مبارزه با فساد و بازخواست مفسدان و بازگردانیدن اموال به یغما رفته 
نیز وجود دارد. به برکت آنچه رخ داده است احدی نمی تواند از مفسدان حمایت کند 

وا ین تحول بزرگی است که در لبنان رخ داده است.

وزیر اطلاعات:

آیندهاقتصادیروشنیبرایکشور
پیشبینیمیکنیم

وزیر اطلاعات با اشاره به اثرات تحریم ها بر اقتصاد کشور گفت: این اثرات با تدبیر دولت 
کاهش یافته است و آینده روشنی برای اقتصاد کشور پیش بینی می کنیم.

حجت الاسلام محمود علوی عصر دوشنبه در جمع مردم شهربابک با اشاره به سفر دو 
روزه رئیس جمهور به استان کرمان اظهار کرد: بنده به عنوان نماینده رئیس جمهور به 

منظور شناسایی مشکلات و کمبودهای احتمالی در شهربابک حضور یافته ام.
وی با اشاره به اینکه یکی از برکات انقلاب اسلامی ایران این است که جوانان فرصت 
تحصیل پیدا کرده اند، ادامه داد: با توجه به کسب رتبه های برتر دانش آموزان شهربابک 

در کنکور باید از این استعدادها برای توسعه شهربابک و کشور استفاده شود.
علوی عنوان کرد: استکبار جهانی از زمان پیروزی انقلاب اقدامات ظالمانه بسیاری علیه 

جمهوری اسلامی ایران انجام داده است.
وی با تاکید بر اینکه در برابر دشمن سر ذلت فرو نمی آوریم، گفت: راهبرد ما در برابر 
دشمنان مقاومت است. وزیر اطلاعات با اشاره به اینکه با نقشه راه مقام معظم رهبری 
دشمنان را به زانو در آورده ایم، افزود: دولت اقدامات خوبی انجام داده که بر این اساس 

تحریم ها وضع کشور را بدتر نمی کند.
 وی با اشاره به اثرات تحریم ها بر اقتصاد کشور بیان کرد: این اثرات با تدبیر دولت کاهش 
یافته است و آینده روشنی برای اقتصاد کشور پیش بینی می کنیم. وزیر اطلاعات حضور 
رهبری، هدایت امت اسلامی و مقاومت در برابر دشمن را از برکات نظام جمهوری اسلامی 
ایران برشمرد و گفت: حرکت پشت سر مقام معظم رهبری ما را به پیروزی و رشد اقتصادی 

می رساند و این طریق می توانیم در جهت رفع مشکلات گام برداریم.

معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر رئیس جمهوری:

فراموشیهمیشهبهترینراهحلنیست
 معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر رئیس جمهوری با اشاره به اهمال کاری های 
مسئولان دولت قبل در پرونده بلوکه شدن دارایی های ایران از سوی آمریکا یادآور شد: 
بعد از سال ها سکوت، به جای اینکه از دیگران بپرسید که چرا یادآوری می کنند باید از 
خود بپرسید که چگونه اینقدر بی دغدغه و بی هراس فراموش می کنید؟ فراموشی همیشه 

بهترین راه نیست.  شفافیت مبارزه با فراموشی است.
»علیرضا معزی« روز دوشنبه در حساب توییتری خود نوشت: »ماجرای تخلف ۲میلیارد 
دلاری به اهمال پر ابهام مسئولان وقت، از پاییز ۸۶ تا خرداد ۸۷ باز می گردد؛ با تعللی 
بسیار عجیب و شک  برانگیز، اموال ایران با وجود هشدار و مکاتبات نهادهای داخلی و 
منابع خارجی، در دسترس نظام مالی و قضایی امریکا قرار گرفت و به ناحق و غیر قانونی 

مصادره شد.«
 وی ادامه داد: »بیش از سه سال پیش روحانی کارگروهی ویژه، متشکل از وزرا و مسؤولین 
ذیربط را مامور به بررسی موضوع کرد و اردیبهشت ۹۵ نیز کارگروه ویژه با صدور بیانیه ای 

به ملت ایران گزارش داد.«
معاون ارتباطات دفتر رئیس جمهوری با اشاره به گفتگوی »محمود بهمنی« رئیس 
وقت بانک مرکزی درباره این پرونده گفت: »حالا اما آقای بهمنی بعد از سال ها سکوت، 
به جای پاسخ به آن بیانیه و فراتر از آن، به جای پاسخ به ملت، اولین چیزی که در 
مصاحبه با تسنیم گفته اند این است که "چرا آقایان بعد از ۶ سال درباره ی این مساله 

حرف می زنند؟«
 معزی افزود: »به جای اینکه از دیگران بپرسید که چرا یادآوری می کنند باید از خود 
بپرسید که چگونه اینقدر بی دغدغه و بی هراس فراموش می کنید؟ فراموشی همیشه 

بهترین راه نیست.  شفافیت مبارزه با فراموشی است.«

مصطفی کواکبیان: 

عدهایبهدنبالتقابلرئیسجمهوریبا
رهبریهستند

نماینده تهران در مجلس در تذکری خطاب به هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی 
گفت: عده ای با توزیع ورقه هایی از سخنان تقطیع شده رئیس جمهوری، می خواهند، 

رئیس جمهور را در مقابل رهبری قرار دهند، اجازه ندهید این کار انجام شود. 
مصطفی کواکبیان در پایان جلسه علنی روزدوشنبه  مجلس شورای اسلامی، در تذکری 
خطاب به هیات رییسه گفت: اکنون هفته وحدت است و باید همه ما به دنبال وحدت 
باشیم، اما امروز در مجلس با اجازه هیات رییسه ورقه هایی توزیع شد که رئیس جمهوری 

را در مقابل رهبری قرار می داد.
وی خطاب به علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی افزود: آقای رییس اجازه 
ندهید که چنین سخنان تقطیع شده ای از رئیسجمهوری کشورمان در مقابل رهبری قرار 
گیرد. علی لاریجانی رئیس مجلس در پاسخ وی گفت: این موضوع در هیات رییسه بررسی 

خواهد شد.

 رئیس قوه قضاییه با تاکید بر ادامه قاطعانه و مصمم روند 
مبارزه با فساد، گفت: هیچگونه حاشیه سازی نمی تواند 
روند مبارزه دستگاه قضایی با فساد را کند یا متوقف کند و 

ما مصمم تر از گذشته، این مسیر را ادامه می دهیم.
قوه  عمومی  روابط  کل  اداره  دوشنبه  روز  گزارش  به 
قضاییه، حجت الاسلام و المسلمین سیدابراهیم رئیسی 
در جلسه شورای عالی قوه قضاییه با تبریک ایام ولادت با 
سعادت پیامبر اکرم )ص( و امام جعفر صادق )ع(، وحدت 
در پرتو وجود مقدس نبی مکرم اسلام )ص( را وحدتی 
آن  بر  ابتدا  از  اسلامی  جمهوری  که  دانست  راهبردی 
تاکید کرده است و تصریح کرد: این وحدت نه تنها بین 
شیعه و سنی بلکه بین همه اقوام، گویش ها، فرهنگ ها 
و نظایر آن مطرح است و امروز وحدت بین همه اقشار را 
و  اینکه دشمنان  بیان  با  امری ضروری می دانیم. وی 
استعمارگران همواره در طول تاریخ از تفرقه میان امت 
اسلامی سوءاستفاده کرده اند، ادامه داد: از جمله تلاش 
های دشمنان در سال های اخیر، ایجاد تفرقه در امت 
اسلامی و سوءاستفاده از آن بوده است؛ لذا امروز بیش 
و پیش از گذشته، امت اسلامی ضرورت وحدت را متوجه 
است. رئیس قوه قضاییه با اشاره به تاکیدات مقام معظم 
رهبری در خصوص تقریب و نزدیکی بین دولت ها و ملت 
های مسلمان، این امر را ضرورتی اجتناب ناپذیر دانست 
یا نادانسته، خواسته یا  و افزود: امروز هر کس دانسته 
راهبرد  جهت  در  کند،  مخدوش  را  وحدت  ناخواسته، 
دشمن حرکت کرده است. حجت الاسلام و المسلیمن 
رئیسی با بیان اینکه پرچمداری وحدت توسط جمهوری 
اسلامی باعث عصبانیت دشمنان شده است، اظهار کرد: 
امروز بسیاری از ملت ها و مردم مسلمان متوجه ضرورت 
وحدت و شناخت دشمن شده اند. امیدواریم این انسجام 
و وحدت، روز به روز افزایش یابد و ایجاد فرقه های دست 
ساخته دشمن در جامعه اسلامی به حاشیه برود تا امت 

اسلامی با وحدت و یکپارچگی در جهت اهداف بلند و 
آرمانهای خود گام بردارد.

وی در بخش دیگری از سخنان خود، مبارزه با فساد را 
نکته ای اساسی برای نظام اسلامی دانست و خاطرنشان 
کرد: مبارزه با فساد در ذات نظام وجود دارد و هیچکس 
نمی تواند دغدغه مردم، نظام و کشور را داشته باشد اما 

دغدغه مبارزه با فساد نداشته باشد.
رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه مبارزه با فساد یک اصل و 
ضرورت است، تصریح کرد: امروز به برکت خون شهیدان 
و هدایت های مقام معظم رهبری، پرچم مبارزه با فساد 
برافراشته شده و یک موضوع کاملا همگانی است که 
مربوط به همه بخش ها و آحاد مردم است. هر کس امروز 
به نام مدیر به مردم خدمتگزاری می کند باید بداند توقع 
مردم از همه دستگاه ها، ادارات و سازمان ها، سلامت 

نظام اداری و خدمت بدون شائبه و مبارزه با فساد است.

وی  با بیان اینکه مساله فساد برای همه رنج آور شده 
است، تاکید کرد: دستگاه قضا مصمم است این روند را 
دنبال کند و هیچگونه حاشیه سازی، ما را گرفتار نخواهد 
کرد، از مبارزه با فساد باز نخواهد داشت و روند کار دستگاه 
قضایی را کند نخواهد کرد. ما مصمم تر از همیشه به 
نیز  را  با فساد مبارزه می کنیم و مردم  صورت قاطعانه 
در جریان اقدامات خود قرار خواهیم داد زیرا معتقدیم 
مشارکت و احساس مسئولیت مردم در این زمینه بسیار 
از سخنان خود،  دیگری  در بخش  رئیسی  است.  مهم 
ضمن قدردانی از برگزارکنندگان همایش دادستان های 
سراسر کشور، اثر این همایش را در اجرای مباحث آن 

دانست.
وی همچنین دستور داد که تغییرات مورد نیاز در قانون 
مجازات اسلامی یا آیین دادرسی کیفری، هر چه سریعتر و 
با یک کار انقلابی، به مجلس شورای اسلامی اعلام شود.

رئیس قوه قضاییه: 

گرفتار حاشیه سازی در مبارزه با فساد نمی شویم

سخنگوی دولت با اشاره به تهیه طرح حمایت اجتماعی و معیشتی در قوه مجریه گفت: 
اجرای این طرح آثار تورمی برای کشور نخواهد داشت و یا آثار تورمی آن حداقلی خواهد 
بود.  علی ربیعی روز دوشنبه در نشست خبری با رسانه ها در روستای زلزله زده »ورنکش« 
شهرستان میانه در آذربایجان شرقی افزود: اجرای این طرح از چند ماه پیش پیگیری شده 
و امیدواریم بتوانیم به طور هدفمند آن را اجرا کنیم. سخنگوی دولت با بیان اینکه طرح 
اجتماعی و معیشتی با ضریب ۳.۲ درصد بخش اعظم دهک های جامعه را دربرمی گیرد، 
گفت: اگر این طرح اجرا نشود، آثار تورمی ناشی از افزایش نقدینگی در جامعه بیشتر خواهد 
شد. ربیعی ادامه داد: تعیین خانوارهای مشمول این طرح و چگونگی اجرای آن در وزارت 
تعاون و با هماهنگی سازمان مدیریت و برنامه ریزی انجام می شود.   وی یادآوری کرد: طرح 
حمایت اجتماعی و معیشتی با رویکرد گروه های هدف با کمترین مشکل در ۶ سال گذشته 
اجرا شد و از این به بعد هم طوری خواهد بود که مردم بدون مشکل از مزایای آن برخوردار 

شوند. 
نگاه دولت در موضوع FATF تامین آینده بهتر برای مردم است

سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی درباره پیوستن به FATF و کنوانسیون پالرمو و بررسی 
آن در مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: تصمیم گیری در این باره را به یک کمیته فرعی 

واگذار کرده اند.   ربیعی افزود: ما این لوایح را برای آینده ایران لازم و واجب می دانیم و 
معتقدیم اگر تصویب نشوند، وضع مردم خراب تر می شود. وی تصریح کرد: در صورت 
تصویب نشدن این لوایح، حتی اگر از تحریم هم خارج شویم، مبادلات ارزی و صاردات و 
واردات دچار مشکل می شود.  وی اضافه کرد: زندگی کوتاه و میان مدت در ایران وابسته به 
این است که بتوانیم با دنیا مبادله آزاد داشته باشیم. سخنگوی دولت گفت: باید با در نظر 
گرفتن ملاحظات ببینیم با تصویب لوایح مرتبط با FATF چه چیزی را از دست می دهیم و 

چه چیزی به دست می آوریم؟ معتقدیم این لوایح برای اقتصاد ایران حایز اهمیت هستند.
رییس جمهوری در مبارزه با فساد خط قرمز ندارد 

سخنگوی دولت گفت: دولت از مبارزه با فساد توسط تمام دستگاه ها و قوا حمایت 
می کند، اما آنچه موجب نگرانی رییس جمهوری است این که مبارزه با فساد به شکل 
هیجانی و یکسویه و به گونه ای نباشد که به خاطر انجام وظایف اداری، افرادی آبرویشان 
برود.  ربیعی افزود: مبارزه با فساد باید ساختارمند، دراز مدت و همه جانبه صورت گیرد 
و رییس جمهوری خط قرمزی برای مبارزه با فساد ندارد.  وی ادامه داد: وظایف اجرایی 
دستگاه ها باید در حوزه تخصصی خودشان مورد قضاوت قرار گیرد و حوزه های دیگر وارد 

نشوند.

سخنگوی دولت:

طرححمایتیدولتآثارتورمینخواهدداشت

گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  در  ایلام  مردم  نماینده 
تخریب رئیس جمهوری در جلسه علنی و پخش بیانیه در 
راستای اختلاف افکنی ها در یزد و همان خط نفاق و نفوذی 
است که در آستانه انتخابات به دنبال برهم زدن  آرامش در 

کشور است.
»جلال میرزایی« عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای 
اسلامی در واکنش به توزیع بیانیه ای بدون امضا در صحن 
مجلس و تلاش برای القای نوعی تقابل بین سخنان رئیس 
جمهوری در یزد با سخنان رهبر انقلاب  اسلامی  و تخریب 
چهره رئیس جمهوری به خبرنگار ایرنا گفت: اینکه در نحوه 
اداره کشور بین دو جناح اختلاف نظر باشد، یا اینکه بین 
مجلس و دولت از یک سو و دیگر نهادهای قانونی از سوی 
دیگر اختلاف نظر وجود دارد، شکی نیست. حتی در این 
که در ارتباط با برخی مسائل میان رئیس جمهور و رهبری 
هم اختلاف نظرهایی وجود داشته باشد، بحثی نیست. اما 
در عین حال نباید فراموش کرد که اختلاف نظر با رهبری 
به معنای در تقابل بودن نیست. وی افزود: این که عده ای 
به دنبال این هستند این اختلاف نظرها را بهانه ای برای 
اختلاف افکنی و القای تقابل کنند، باید محل تشکیک باشد 
و کسانی که مدعی یافتن خط نفوذ هستند، باید در اینجا به 
دنبال خط نفوذ باشند. خط نفوذ را باید در جلسه دیروز رئیس 
جمهور در یزد دید که عده ای تلاش داشتند جلسه مقام دوم 

کشور را به چالش بکشند. نماینده مردم ایلام در مجلس با 
طرح این سوال که چرا عده ای باید برنامه ریزی کنند که در 
سخنرانی رئیس جمهور منتخب مردم اختلال ایجاد کنند؟ 
گفت: اگر بحثی وجود دارد که نمایندگان وابسته به آنان در 
مجلس حضور دارند و خیلی از جایگاه ها را دارند و می توانند 
دولت  مخالفان  که  این  یا  کنند.  صحبت  آن ها  طریق  از 
بسیاری از رسانه ها را در اختیار دارند و می توانند از طریق 
آن ها صدایشان را به گوش دولت و ملت برسانند. با این وجود 

چرا به دنبال برهم زدن آرامش کشور هستند؟
می خواهند صدایی از دولت به گوش مردم نرسد

میرزایی با اشاره به این که هدف سفر دولت به استان یزد 
ارائه خدمات به مردم است، مطرح کرد: به چالش کشیدن 
این سفر، چه کمکی به کشور می کند؟  آن ها می خواهند 
با حاشیه سازی، خدمات و عملکرد دولت تحت شعاع قرار 
و  مسائل  نرسد.  مردم  گوش  به  دولت  از  صدایی  و  بگیرد 
اقدامات اساسی که دولت انجام داده است در اختیار جامعه 
قرار نگیرد. آن ها می خواهند در شرایطی که رئیس جمهور 
برنامه افتتاح طرح هایی را دارد که هزاران میلیارد تومان برای 
آن ها در این شرایط تحریم و مشکلات فراوان، هزینه شده 
است، حاشیه سازی کنند و با دامن زدن به این حواشی 
توسط رسانه ها و شبکه های مجازی اصل سفر را تحت شعاع 

قرار دهند.

 دولت اطلاعات خود درباره مفاسد اقتصادی را در 
اختیار مجلس هم قرار دهد 

با مسببین این رفتارها  باید  بر این که  تاکید  با  میرزایی 
برخورد شود، گفت: به نظرم دولت هم باید در این زمینه 
هوشمندانه عمل کند و به دست این افراد بهانه ندهد. دولت 
اگر اطلاعاتی هم در ارتباط با مفاسد اقتصادی دارد، آن ها 
را در اختیار نمایندگان مجلس هم بگذارد تا نمایندگان با 
استفاده از ابزارهای نظارتی و ظرفیت های قانونی مجلس 
کرد:  خاطرنشان  وی  کند.  اقدام  المال  بیت  اعاده  برای 
این بیانیه بدون امضا را هم در راستای همان خط اختلاف 
افکنی در یزد می بینم که در آستانه انتخابات به دنبال برهم 
زدن آرامش کشور هستند. این طیف به جامعه القا کرده اند 
که دولت ناکارآمد است و از این که دولت به استان ها برود و 
فرصتی پیدا کند تا عملکرد دولت را تشریح کند، واهمه دارند. 
وگرنه دلیلی برای انجام این کارها وجود ندارد.   نماینده مردم 
ایلام در مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: انتشار این 
بیانیه در مجلس تخلفی بود که توسط یکی از اعضای هیئت 
رئیسه که مجوز توزیع آن را در صحن داده بود، صورت گرفت. 
میرازیی با اشاره به حضور در هفته وحدت افزود: انتشار و 
توزیع این بیانیه تخلفی بود که به نظر من همان خط نفاق و 
نفوذی است که به صورت غیرآشکار عمل می کند و به منافع 

و وحدت کشور ضربه می زند.

جلال میرزایی :

توزیعبیانیهبدونامضادرمجلسادامهخطنفوذاست

وزیر کشور گفت: تقاضای ما از احزاب این است که نامزد ها با رقابت منطقی بسترساز حضور 
بیشتر مردم شوند و با محوریت و رعایت قانون در انتخابات حضور داشته باشند. 

 عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشور صبح دیروز در مراسم افتتاح ستاد انتخابات کشور اظهار 
داشت: در هفته وحدت و در آستانه میلاد پیامبر نور و رحمت خداوند به ما توفیق داده که 
بتوانیم در نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران انتخابات دیگری را که تجلی اراده مردم است، 

در اسفندماه برگزار کنیم.
وی عنوان کرد: امروز افتتاح ستاد انتخابات و شروع به کار آن است. از شروع ثبت نام که 
ششم آذر ماه است تا پایان انتخابات حدود ۸۳ روز داریم که ان شاء الله بتوانیم انتخاباتی 
باشکوه، سالم، در محیطی امن و با مشارکت بالا و محوریت قانون داشته باشیم. در انتخابات 
دستگاه های اجرایی مختلف ما را همراهی می کنند. حدود ۲۰ دستگاه اجرایی در حوزه های 
امنیتی، اجتماعی و رسانه ای و در حوزه نظارتی شورای نگهبان با ما این هماهنگی و همکاری 
را دارند. وزیر کشور تاکید کرد: امیدواریم امسال انتخابات شاخص مقاومت و استقامت مردم 

در مقابل فشار و زورآزمایی که دشمنان ما علیه نظام دارند، تبدیل به مانور قدرت مقاومت و 
استقامت و حضور مردم شود. رحمانی فضلی افزود: باید با همراهی همه گروه ها، احزاب و 
نامزد های انتخاباتی و دستگاه های اجرایی و از طرف دیگر شورای نگهبان در یک محیط کاملا 
هماهنگ همکاری و تلاش کنیم تا ان شاءالله مردم با اعتمادی که به جمهوری اسلامی دارند، 
حضور پررنگ تری مبتنی بر آرا و عملکرد نمایندگان نسبت به سال های قبل داشته باشیم. این 
امر مستلزم آن است تا همه کسانی که انگیزه و توان در خود می بینند ثبت نام کنند و با نیت 
کمک به نظام و مردم پای صندوق بیایند. وی تصریح کرد: تقاضای ما از احزاب و گروه ها این 
است که نامزد ها با رقابت اصولی و منطقی بستر ساز حضور بیشتر مردم باشند و در این مسیر 
قرار بگیرند و با محوریت و رعایت قانون در انتخابات حضور داشته باشند. وزیر کشور با تاکید بر 
اینکه تلاش ما در وزارت کشور این است که با بی طرفی کامل این فضای مساعد را در کشور 
ایجاد کنیم، گفت: از ابتدای آغاز به کار ستاد آمادگی داریم که به امور و به شکایات رسیدگی 

کنیم. مسئولیت انتخابات نیز با معاونت سیاسی وزارت کشور است.

وزیر کشور: در انتخابات بی طرفیم

احزاببسترسازحضورمردمدرانتخاباتباشند

معاون رییس جمهوری در امور زنان و خانواده گفت: 
قانون مجازات اسلامی در خصوص میزان دیه زنان باید 

تغییر کند.
معصومه ابتکار روز دوشنبه در هفتمین نشست تخصصی 
سازمان های مردم نهاد فعال در حوزه زنان و خانواده در 
تبریز، افزود: در این خصوص معاونت امور بانوان ریاست 
جمهوری برای برابری دیه زنان و مردان در قانون مجازات 
اسلامی و احکام وحدت رویه ای که صادر شده، پیشنهاد 

کرده است از محل صندوقی دیه مساوی تامین شود.
وی اظهار داشت: ما کماکان پیگیر موضوع هستیم و 
اعتقاد داریم قانون باید تغییر یابد، چون در هیچ جای قرآن 
به صراحت نیامده است که دیه زن باید نصف مردان شود.

ابتکار اضافه کرد: برای اصلاح قوانین مربوط به طلاق نیز 
پیشنهاداتی از سوی امور بانوان ارایه شده که در کمیسیون 

لوایح دولت در دست بررسی است که امیدواریم در این 
بیان  با  وی  برسیم.  بندی خوبی  به جمع  نیز  خصوص 
اینکه سیاست دولت قرار گرفتن ۳۰ درصدی پست های 
مدیریتی در اختیار زنان است، گفت: بر اساس برنامه ریزی 
های انجام شده از سوی دولت، رقم ۱۳.۶ درصدی مدیران 
زن در سال ۹۶ به  ۱۸.۸ درصد در حال حاضر رسیده 
است و از تمام ادارات استانی برای انتصابات زنان توانمند 
در پست های مدیریتی دعوت می کنیم که به این هدف 

دولت عمل کنند.
برنامه ریزی  امور  معاونت  اعتراض  به  اشاره  با  ابتکار 
امور بانوان و خانواده ریاست  جمهوری به موضوع چند 
همسری، اظهار داشت: ما از روز اول به این مساله  اعتراض 
کرده ایم که چرا از رسانه ملی تبلیغ شده است و با توجه به 
بیانات رهبری که این کار را نادرست و به ضرر ازدواج دانسته 

اند، مکاتبه ای با رییس صدا و سیما داشته ایم تا حرمت 
خانواده ها نگه داشته شود. وی ادامه داد: با تیم قوی 
حقوقی و فقهی ۵ لایحه مهم به کمیسیون لوایح دولت ارایه 
شده است که لایحه مربوط به فرزندان حاصل از زنان ایرانی 
با مردان خارجی هفته قبل از سوی شورای نگهبان ابلاغ 

شد که باید اجرایی شود.
پیرامون  اسلامی  شورای  مجلس  مصوبه  به  ابتکار 
اسیدپاشی اشاره کرد و با بیان اینکه معاونت امور بانوان 
دولت از آن حمایت کامل می کند، بر اجرایی شدن سریع 
آن تاکید کرد. وی از تصویب سند ارتقای وضعیت زنان در 
۱۶ استان کشور خبر داد که در منطقه شمال غرب، استان 
های آذربایجان شرقی، اردبیل و زنجان مصوب شده و تنها 
آذربایجان غربی باقی مانده است که این سند گامی مهم 

در جهت عدالت جنسیتی به شمار می رود.

یک عضو خبرگان رهبری گفت: این که افرادی به قوه قضاییه توصیه کنند رسیدگی 
به مسائل اقتصادی و مبارزه با مفاسد وسیع و قوی انجام شود و تبعیضی صورت نگیرد 

اشکالی ندارد.
آیت الله هاشمی هاشم زاده هریسی در گفت وگو با ایسنا، درباره طرح موضوع فساد 
چند میلیارد دلاری و دلایل طرح آن اضافه کرد: آن قدر که ما آقای رییسی را می شناسیم 
و چندین سال با ایشان مرتبط بوده ایم به این نتیجه رسیدیم که ایشان در مساله ی فساد و 
مبارزه با آن نه سیاسی عمل کرده و نه عمل خواهد کرد.  ایشان در این زمینه هیچ تفاوتی 

قائل نمی شوند، حال اگر برخی بر عدم سیاسی کاری و قائل نشدن تبعیض تاکید می کنند، 
جای اشکال و ایراد ندارد و می تواند کمک کند تا چنین روندی در مبارزه با فساد نهادینه 
شود، اما باید انصاف به خرج دهیم. این عضو مجلس خبرگان رهبری در عین حال ادامه 
داد: من گرایش سیاسی آقای رییسی را نفی نمی کنم، اما می گویم که ایشان چنین چیزی 
را در کارش دخالت نمی دهد؛ بنابراین گفتن حرف هایی در زمینه ی سیاسی کاری قوه 
قضاییه مفهومی ندارد، ولی می تواند توصیه ای برای دیگران باشد تا حواس شان را جمع 

کنند و سیاسی کاری نداشته باشند.

معاون رییس جمهوری در امور زنان و خانواده:

قانوندیهزنانبایدتغییرکند

آیت الله هاشم زاده هریسی: 
توصیهبرایرسیدگیبدونتبعیضبهمفاسداشکالیندارد
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رایحه هایی طبیعی برای کاهش افسردگی

عطرهاییشماراازافسردگینجاتمیدهند
با شروع فصل پاییز و کوتاه شدن طول روز، بی حالی و پایین آمدن سطح انرژی یکی 
از شکایات رایج این روزهاست. البته نداشتن انرژی تنها شکایت مربوط به این روزها 
نیست، دشواری در تمرکز، احساس خستگی مداوم، علاقه به مصرف مواد غذایی 
شیرین، بی علاقه شدن به فعالیت هایی که پیش از این لذت بخش بودند و البته 

پرخوابی از دیگر مشکلاتی است که بسیاری از افراد این روزها با آن درگیرند.
به گزارش سلامت نیوز ،با توجه به شیوع این علایم که گاهی اوقات آن ها را با عنوان 
افسرده خویی فصلی نیز می شناسیم، می خواهیم روشی در دسترس، ارزان و البته 
موثر برای مقابله با این علایم را به شما معرفی کنیم. روشی که می تواند به شما کمک 

کند تا با روحیه ای بهتر و سرزنده تر پاییز را پشت سر بگذارید.
استفاده از رایحه های طبیعی یکی از روش هایی است که از قدیم در موقعیت های 
مختلفی مورد استفاده قرار گرفته و البته تاثیر آن شناخته شده است. از این رایحه ها 

برای خواب بهتر، تحمل درد، کاهش اضطراب و البته بهبود خلق استفاده می شود.
بررسی ها نشان می دهد اگر رایحه های طبیعی هوشمندانه و به درستی استفاده 
شوند، می توانند در بهبود خلق و کاهش علایم افسرده خویی فصلی موثر باشند. اما 

چه عصاره های گیاهی برای این منظور مناسب هستند؟
لیمو و مرکبات

در دسترس بودن مرکبات در این فصل، این گروه را به انتخابی آسان تبدیل کرده 
است. برخی متخصصان معتقدند رایحه پوست پرتقال یا لیمو می تواند به ترشح 

سروتونین منجر شود و از این طریق روی خلق ما تاثیر بگذارد.
برای بهبود خلق و خو می توانید در کنار مصرف خوراکی این گروه، پوست لیمو یا 
پرتقال را رنده کنید. توجه داشته باشید که تنها به بخش رنگی پوست نیاز دارید و بخش 
سفید داخلی آن به کار نخواهد آمد. سپس این پوست را خشک کنید و در زمان روشن 
کردن شمع و زمانی که شمع کاسه ای شما کمی آب شد، پوست خشک شده را به 

شمع اضافه کنید.با حرارت دیدن پوست نازک لیمو عطر آن در خانه خواهد پیچید.
استوقودوس

یکی دیگر از گزینه های موثر در کسب آرامش و بهبود خلق و خو استوقودوس است. 
برای بهره گیری از خواص رایحه این گیاه شما می توانید روغن آن را از عطاری ها 
تهیه کنید. البته اگر تمایلی به هزینه کردن برای خرید روغن ندارید )قیمت آن کمی 
بالاست( می توانید گل خشک شده آن را با قیمت پایین تری بخرید و از آن به صورت 
دمنوش استفاده کنید. جدای از دم کردن گل های خشک شده استوقودوس به 
تنهایی، شما می توانید با اضافه کردن برخی گیاهان، دمنوشی خوش طعم تر تهیه 
کنید.اضافه کردن گل گاوزبان، بابونه یا به لیمو از گزینه های محبوب در این زمینه 

است.
گل سرخ

ما  از  بسیاری  دسترس  در  بالا،  کیفیت  در  هم  آن  گل سرخ  رایحه  خوشبختانه 
ایرانی هاست. گلاب عصاره این گیاه است که بررسی ها نشان می دهد در بهبود خلق 
و خوی ما نیز تاثیر مثبت دارد.در این زمان از سال، بد نیست سراغ دستورهای آشپزی 
بروید و گزینه هایی را که در آن از گلاب استفاده می شود انتخاب کنید. مطمئن باشید 

پیچیدن عطر گلاب در خانه می تواند شما را نیز سر حال بیاورد.
البته در کنار استفاده از گلاب در آشپزی می توانید به کمک کمی پنبه مقداری 
گلاب روی صورت تان بمالید هم از عطر آن بهره گیرید و هم به شادابی پوست خود 

کمک کنید.
رزماری

گیاه دیگری که طی سال های اخیر پرورش و نگهداری آن رواج بیشتری یافته، 
و  این گیاه همیشه سبز، کار چندان دشواری نیست  از  رزماری است. نگهداری 

می توان حتی در آپارتمان نیز گلدان کوچکی از آن را داشت.
برخی بررسی ها نشان می دهد عطر و رایحه برگ های رزماری می تواند باعث بهبود 
عملکرد حافظه شود و احساس درد و اضطراب را نیز کاهش دهد.برای بهره مندی از 
رایحه رزماری می توانید هم از برگ های تازه یا خشک آن –البته به میزان کم- در آشپزی 
استفاده کنید و هم با قرار دادن چند شاخه تازه از این گیاه در آب، خانه را خوشبو 
کنید. البته در کنار این دو روش، می توان از دمنوش رزماری نیز استفاده کرد. تنها 
توجه داشته باشید که مصرف خوراکی این گیاه در میزان زیاد برای برخی افراد از 

جمله زنان باردار توصیه نمی شود.

چگونهدرفصلسرماازکلیههامحافظتکنیم؟
مشکلات جوی و سرمای هوا می تواند مشکلات بهداشتی و بیماری های کلیوی 
را تشدید کنند؛ به همین دلیل مراقبت از کلیه ها در فصل سرما نیازمند توجه بیشتر 

است.
به گزارش ایرنا،بر اساس گزارش سازمان جهانی بهداشت اکنون حدود ۸۵۰ میلیون 
نفر در سراسر جهان به بیماری های مختلف کلیوی مبتلا هستند. بیماری  مزمن کلیه 
)CKD( عامل حداقل ۲.۴ میلیون مورد مرگ در سال است و ششمین عامل مرگ و 
میر محسوب می شود. آسیب شدید کلیه )AKI( به عنوان یکی از مهمترین عوامل 
بروز بیماری مزمن کلیه، بیش از ۱۳ میلیون نفر را در سراسر جهان تحت تاثیر قرار 
می دهد که ۸۵ درصد این موارد در کشورهای کم درآمد یا با درآمد متوسط زندگی 
می کنند.مشکلات جوی و سرمای هوا می تواند مشکلات بهداشتی کلیوی را تشدید 
کنند. تحقیقات نشان می دهد برای محافظت از کلیه ها در فصل سرما رعایت چند 

نکته الزامی است:
کلیه ها را گرم نگه داریدکلیه ها نباید در معرض هوای سر قرار بگیرند، پوشیدن 
کمربندهای پهن گزینه مناسبی برای گرم  نگه  داشتن کلیه ها است؛ کمربند نباید 

خیلی تنگ باشد و بدن را تحت فشار قرار دهد.
به میزان کافی آب بنوشیدمعمولا در زمستان به دلیل تعریق پایین بدن، تمایل 
زیادی به نوشیدن آب وجود ندارد؛ ولی عملکرد صحیح کلیه ها نیازمند آب کافی 
است. نوشیدن هشت لیوان آب در زمستان ضروری است و پررنگ شدن ادرار یکی از 

مهمترین نشانه های کم آبی بدن در فصل سرما است.
غذاهای سالم بخوریددر زمستان باید دقت شود که تعادل مواد غذایی بدن رعایت 
شود. مصرف مقادیر کافی ویتامین، املاح و مواد معدنی، سبزی و میوه و پروتئین برای 
محافظت از کلیه ها در تمام فصول و به ویژه سرما ضروری است. سیب، اسفناج و اسید 

چرب امگا ۳ کمک زیادی به سلامت کلیه ها می کند.
واکسن آنفلوآنزا بزنیدواکسن آنفلوآنزا برای سلامت کلی بدن و سلامت کلیه ها توصیه 

شده است.
فشار خونتان را هر روز کنترل کنیدفشار خون نقش مهمی در سلامت کلیه ها دارد. 
ممکن است فشار خون در سرما نوسانات بیشتری داشته باشد؛ به همین دلیل کنترل 

روزانه آن و مشاوره با پزشک ضروری است.
مراقب وزن خود باشیدمعمولا وزن بدن در زمستان به دلیل کاهش فعالیت افزایش 
می یابد. توجه به وزن و رعایت رژیم غذایی سالم و تحرک بدنی برای سلامت کلیه ها 

الزامی است.
و  باشیدمعمولا معاشرت های دوستانه  و اجتماعی  از خود دور کنید  را  استرس 
سفرهای آخر هفته در فصل سرما کاهش می یابد. محققان بر این باورند که تفریح های 
زمستانی باید جایگزین برنامه های تابستان شوند تا احتمال بروز افسردگی وجود 

نداشته باشد.
مراقب سطح قند خون خود باشیدمعمولا تمایل به مصرف مواد غذایی شیرین در 

زمستان افزایش می یابد؛ بنابراین باید قند خون به طور مرتب کنترل شود.
سیگار نکشیدمصرف دخانیات جریان خون مورد نیاز کلیه ها را کاهش می دهد و بر 
عملکرد کلیه تاثیر منفی دارد.اگر مبتلا به بیماری های مزمنی از قبیل دیابت، فشار 
خون و چاقی هستید یا داروی خاصی مصرف می کنید، باید به طور مرتب عملکرد 

کلیه ها را چک کنید. مصرف نمک را کاهش دهید.
و  آماده  نشوید.غذای  خارج  خانه  از  آلوده  هوای  کنید.در  ورزش  مرتب  طور  به 
سرخ شده مصرف نکنید.بر اساس گزارش سازمان جهانی بهداشت، حدود ۱.۷ 
میلیون نفر سالانه بر اثر آیبب شدید کلیه در جهان جان خود را از دست می دهند.
بیماری مزمن کلیه و آسیب شدید کلیه در کودکان بسیار جدی تر است و علاوه بر 
افزایش احتمال مرگ و میر، مشکلات بهداشتی مختلفی را برای آنان در پی دارد. کلیه 
اندامی لوبیا شکل و تقریبا به اندازه مشت بسته انسان است و درست زیر قفسه سینه 
قرار دارد. عملکرد کلیه به زبان ساده، دفع زباله های بدن است. کلیه روزانه حدود ۲۰۰ 
لیتر خون تصفیه می کند و از آن حدود ۲ لیتر آب اضافی و مواد زائد غربال می کند 
و از طریق مجاری ادراری دفع می کند.تنظیم فشار خون، تعادل الکترولیتی و تولید 
سلول های قرمز خون به عهده کلیه ها است. چنانچه کلیه ها یک روز وظایف خود را 
به درستی انجام ندهند، عملکرد اکثر ارگان های بدن، به ویژه قلب مختل می شود.

تهوع و استفراغ، کاهش میزان ادرار، تورم، به خصوص در ناحیه مچ پا و دور چشم، 
طعم نامطبوع در دهان و احساس بویی شبیه به ادرار در بازدم، خستگی مزمن، تنگی 
نفس، کاهش اشتها، مشاهده خون در ادرار، مشاهده کف در ادرار، ایجاد ضایعات 
پوستی و کاهش حافظه از مهمترین علائم نارسایی کلیه محسوب می شوند. لازم است 
که افراد به محض مشاهده این عوامل؛ به خصوص تغییرات ادرار به پزشک مراجعه 
کنند. تشخیص انواع بیماری های کلیوی به کمک آزمایش خون و ادرار و سونوگرافی 
انجام می شود. در صورت مراجعه زودهنگام به پزشک، بسیاری از بیماری های کلیه 

قابل درمان هستند؛ ولی در صورت بی توجهی به نارسایی منجر می شوند.

سلامت

پلاکت ها سلول های خونی هستند که به لخته شدن کمک می کنند و حفظ سطح آن ها 
ضروری است. با این حال، برخی از افراد ترومبوسیتوپنی یا تعداد پلاکت کمی دارند، پس 
باید راه هایی برای افزایش آن پیدا کنند. ترومبوسیتوپنی اصطلاح پزشکی برای توصیف 
تعداد پلاکت پایین است. پلاکت ها یکی از سلول های خونی و کارشان کمک به ما برای 
جلوگیری از خونریزی است. صرف نظر از سن، ترومبوسیتوپنی به  عنوان تعداد پلاکت 

کمتر از ۱۵۰،۰۰۰ سلول در میلی لیتر تعریف می شود.
علائم کاهش تعداد پلاکت ها

از آنجا که پلاکت ها عامل بسیار مهم و حیاتی برای جلوگیری از خونریزی هستند، علائم 
و نشانه های کمبود آن با افزایش خطر خونریزی مرتبط است. اگر ترومبوسیتوپنی شما 
خفیف باشد، ممکن است علامتی نداشته باشید. هرچه تعداد پلاکت شما کمتر باشد 
احتمال خونریزی بیشتر است. . خونریزی از بینی . خونریزی از لثه ها . وجود خون در ادرار 
یا مدفوع . لکه های خونی زیر پوست یا خون مردگی ها در دهان که پورپورا نام دارد . راحت و 

آسان کبود شدن بدن . نقاط کوچک قرمز و بثورات مانند که پتشیا نام دارد
علل کاهش پلاکت ها

علل متعددی برای ترومبوسیتوپنی وجود دارد از جمله خطای آزمایشگاهی! برخی از 
دلایل موقتی هستند و ممکن است با درمان برطرف شوند و برخی دیگر نیاز به درمان 

مادام العمر دارند.
- ویروس ها: در طی عفونت های ویروسی، مغز استخوان شما ممکن است به طور موقت 
پلاکت های کمتری تولید کند. این اتفاق، سرکوب ویروسی نامیده می شود. پس از پاک 

شدن ویروس از بدن، مغز استخوان می تواند تولید طبیعی را از سر بگیرد.
را مهار کنند  توانایی بدن در ساخت پلاکت ها  از داروها می توانند  - داروها: برخی 
موجب  که  داروهایی  لیست  می برند.  بین  از  را  پلاکت ها  که  بسازند  پادتن هایی  یا  و 
ترومبوسیتوپنی می شوند طولانی و عبارت است از: آنتی بیوتیک ها )وانکومایسین، تری 
داروهایی   ،)Zantac( رانیتیدین  موارد(،  سایر  و  ریفامپین  سولفامتوکسازول،  متوپریم، 
درمان کننده ی مالاریا و اسید والپروئیک )داروهای ضد تشنج(. خوشبختانه، اکثر افرادی 

که این داروها را دریافت می کنند، هرگز دچار ترومبوسیتوپنی نمی شوند.
- ترومبوسیتوپنی ایمنی: این شرایطی است که سیستم ایمنی بدن دچار سردرگمی 

می شود و پلاکت ها را هنگامی که نباید، از بین می برد.
- بدخیمی: برخی از سرطان ها، به ویژه سرطان خون، ممکن است باعث کاهش تعداد 
پلاکت ها شود. این به طور کلی به این دلیل است که سرطان فضای مغز استخوان را 

می گیرد و از تولید پلاکت های جدید جلوگیری می کند.
- شیمی درمانی: شیمی درمانی اغلب با حمله به سلول هایی که سریع تقسیم می شوند 
مانند سلول های سرطانی عمل می کند. متأسفانه، سلول های خونی ما از سلول های سریع 
تقسیم شونده در مغز استخوان می آیند و هنگامی که آسیب ببینند، شما قادر به ساختن 
سلول های خونی جدید نیستید. هر سه سلول خونی)گلبول سفید و قرمز و پلاکت( ممکن 

است تحت تأثیر قرار بگیرند که پان سیتوپنی نامیده می شود.
- کم خونی آپلاستیک: کم خونی آپلاستیک شرایطی است که مغز استخوان نمی تواند 

سلول های خونی را به طور عادی بسازد که ممکن است منجر به ترومبوسیتوپنی شود.
- ترومبوسیتوپنی ارثی: شرایط ارثی مانند بیماری های برنارد سولیر و بیماری های 
مرتبط با جهش ژن MYH۹ وجود دارند که موجب می شود ترومبوسیتوپنی ثانویه به یک 

جهش ژنتیکی منجر شود.
- بزرگ شدن طحال: بخشی از پلاکت های ما در طحال ذخیره می شوند؛ اندامی در 
سیستم ایمنی بدن. اگر طحال بزرگ شود، پلاکت های بیشتری در طحال به دام می افتند 
که منجر به ترومبوسیتوپنی می شود. اسپلنومگالی یا بزرگ شدن طحال می تواند ناشی از 

شرایط متعددی از جمله فشارخون بالا در سیاهرگ باب کبدی یا اسفروسیتوز ارثی باشد.
- پورپورای ترومبوسیتوپنی ترومبوتیک: این شرایط که عمدتاً در زنان بالغ دیده 
می شود باعث ایجاد لخته های کوچک در رگ های خونی می شود که پلاکت ها و گلبول های 

قرمز را تخریب می کند.
- بارداری: ترومبوسیتوپنی می تواند در بیش از ۵٪ از حاملگی های طبیعی رخ دهد یا 

ممکن است نتیجه پره اکلامپسی باشد.
تشخیص

با شمارش کامل خون )CBC( تشخیص داده می شود که  ابتدا  ترومبوسیتوپنی در 
می تواند یا به دلیل درخواست آزمایش خون به  عنوان بخشی از یک معاینه سالانه بدنی 
انجام شود یا اینکه به دلیل علائم خونریزی به پزشک مراجعه کرده باشید و وی برای 
تشخیص، این آزمایش را خواسته باشد. اما برای تعیین علت ترومبوسیتوپنی، پزشکتان به 
آزمایش های مختلفی نیاز دارد. برای تعیین علت ترومبوسیتوپنی حتی ممکن است لازم 

باشد به یک متخصص خون مراجعه کنید.
درمان

درمان مناسب شما با توجه به شدت علائم خونریزی و علت ترومبوسیتوپنی تعیین 
داروهای  یا  آسپیرین  مصرف  از  باید  ترومبوسیتوپنی  به  مبتلا  بیماران  تمام  می شود. 
ضدالتهابی غیراستروئیدی )NSAIDs( مانند ایبوپروفن پرهیز کنند زیرا این داروها باعث 

کاهش عملکرد پلاکت و توانایی تشکیل لخته می شوند.
. هیچ درمانی لازم نیست: اگر ترومبوسیتوپنی شما خفیف است و یا خونریزی فعالی 
ندارید، ممکن است به هیچ درمانی نیاز نداشته باشید. اگر تصور می شود ترومبوسیتوپنی 
شما ثانویه به علت عفونت ویروسی باشد، تعداد پلاکت شما ممکن است چندین بار بررسی 

شود تا از بازگشت آن به حالت عادی اطمینان حاصل شود.
. تزریق پلاکت: ترومبوسیتوپنی زودگذر، همان طور که در طول درمان های شیمی درمانی 
مشاهده می شود، با تزریق پلاکت قابل درمان است. در صورت داشتن خونریزی فعال با 

ترومبوسیتوپنی، تزریق پلاکت نیز به طور مکرر مورد استفاده قرار می گیرد.
. قطع داروها: اگر ترومبوسیتوپنی شما نتیجه ی مصرف یک دارو است، پزشکتان ممکن 
است این دارو را متوقف کند. این کاملًا به نظر پزشک و شرایط شما بستگی دارد؛ در واقع 
یک بازی تعادل است. بدین ترتیب که اگر وضعیت شما )مثلًا تشنج( به خوبی با دارو کنترل 

شود و ترومبوسیتوپنی شما خفیف باشد، پزشکتان ممکن است این دارو را ادامه دهد.
. مصرف دارو: اگر ترومبوسیتوپنی شما نتیجه ترومبوسیتوپنی ایمنی )ITP( باشد، 
ممکن است شما با داروهایی مانند استروئیدها، ایمونوگلوبولین داخل وریدی )IVIg( یا 

ایمونوگلوبولین ضد D درمان شوید.
. جراحی برداشتن طحال )اسپلنکتومی(: در بسیاری از انواع ترومبوسیتوپنی، طحال 
محل اصلی تخریب پلاکت ها یا به دام انداختن پلاکت ها است. اسپلنکتومی، جراحی 

برداشتن طحال، ممکن است تعداد پلاکت هایتان را بهبود بخشد.
. تعویض پلاسما: پورپورای ترومبوسیتوپنی ترومبوتیک )TTP( با تعویض پلاسما درمان 
می شود. در این روش، پلاسما )بخش مایع خون( از طریق IV حذف می شود و پلاسمای 

یخ زده تازه جایگزین می شود.
چگونه می توان تعداد پلاکت ها را به طور طبیعی افزایش داد؟

خوردن برخی مواد غذایی، حذف برخی دیگر و استفاده از یک سری از مکمل ها می تواند 
به افزایش تعداد پلاکت های فرد به طور طبیعی کمک کند.

غذاهایی که باید بخورید:
چندین ویتامین و مواد معدنی وجود دارد که می توانند به افزایش تعداد پلاکت ها کمک 

کنند، از جمله:
مواد غذایی غنی از فولات

فرم  اسیدفولیک  است.  سالم  خون  سلول های  برای  ضروری   B ویتامین  یک  فولات 
مصنوعی فولات است. بر اساس آمار موسسه ملی بهداشت )NIH(، بزرگسالان به حداقل 

۴۰۰ میکروگرم فولات در روز و زنان باردار به ۶۰۰ میکروگرم نیاز دارند.
غذاهای حاوی فولات یا اسیدفولیک عبارت اند از:

سبزیجات برگ سبز تیره مانند اسفناج و جوانه بروکسل.جگر گاو.لوبیا چشم بلبلی.غلات 
صبحانه و محصولات لبنی غنی شده با این ویتامین.برنج.مخمر

افراد باید مراقب باشند مقادیر بیش از حد اسیدفولیک را از مکمل ها یا غذاهای غنی شده 
 ۱۲-B دریافت نکنند، زیرا دریافت بیش از حد این ویتامین می تواند در عملکرد ویتامین

اختلال ایجاد کند؛ اما خوردن مقدار زیادی غذای غنی از فولات مشکلی ایجاد نمی کند.

B۱2 مواد غذایی غنی از ویتامین
ویتامین B-۱۲ برای تشکیل گلبول های قرمز خون ضروری است. پایین بودن سطح 

B-۱۲ در بدن نیز ممکن است در کم بودن تعداد پلاکت ها نقش داشته باشد.
بر اساس NIH، افراد ۱۴ ساله و بالاتر به روزانه ۲/۴ میکروگرم ویتامین B-۱۲ نیاز دارند. 

زنان باردار و شیرده تا ۲/۸ میکروگرم نیاز دارند.
ویتامین B-۱۲ در محصولات حیوانی موجود است، مانند:

جگر و گوشت گاو.تخم مرغ.ماهی قزل آلا، ماهی سالمون و ماهی تن
محصولات لبنی هم حاوی ویتامین B-۱۲ هستند، اما برخی تحقیقات حاکی از آن است 

که شیر گاو می تواند بر تولید پلاکت ها تأثیر بگذارد.
گیاهخواران می توانند ویتامین B-۱۲ را از این طریق دریافت کنند:

غلات غنی شده.جایگزین های لبنی غنی شده مانند شیر بادام یا شیر سویا.مکمل ها
C مواد غذایی غنی از ویتامین

ویتامین C نقش اساسی در عملکرد سیستم ایمنی بدن دارد و به عملکرد صحیح 
پلاکت ها نیز کمک می کند. این ویتامین توانایی بدن در جذب آهن را تقویت می کند که 

یکی دیگر از مواد مغذی ضروری برای پلاکت ها است.
بسیاری از میوه ها و سبزیجات حاوی ویتامین C هستند، از جمله:

کلم بروکلی.جوانه بروکسل.مرکبات، مانند پرتقال و گریپ فروت.کیوی.فلفل دلمه ای قرمز 
و سبز.توت فرنگی

توجه داشته باشید که گرما ویتامین C را از بین می برد، بنابراین بهتر است در صورت 
امکان مواد غذایی غنی از ویتامین C را به صورت خام مصرف کنید.

D مواد غذایی سرشار از ویتامین
ویتامین D در عملکرد صحیح استخوان ها، عضلات، اعصاب و سیستم ایمنی بدن نقش 
دارد. طبق اعلام انجمن حمایت از اختلالات پلاکت )PDSA(، ویتامین D همچنین در 
عملکرد سلول های مغز استخوان که تولید پلاکت و سایر سلول های خونی را بر عهده دارند، 
نقش مهمی دارد. بدن می تواند ویتامین D را از قرار گرفتن در معرض نور آفتاب تولید کند، 
اما همه افراد هر روز به اندازه کافی نور خورشید را دریافت نمی کنند، به خصوص اگر در 
آب و هوای سردتر یا مناطق شمالی زندگی کنند. بزرگسالان ۱۹ تا ۷۰ ساله روزانه به ۱۵ 

میکروگرم ویتامین D نیاز دارند.
منابع غذایی ویتامین D شامل موارد زیر است:

زرده تخم مرغ.ماهی های چرب مانند ماهی قزل آلا، ماهی تن و ماهی خال مخالی.
روغن های کبد ماهی.شیر و ماست غنی شده

گیاهخواران می توانند ویتامین D را از این طریق دریافت کنند:
غلات صبحانه غنی شده.آب پرتقال غنی شده.جایگزین های لبنی غنی شده مانند شیر 
سویا و ماست سویا.مکمل ها.قارچ هایی که در معرض اشعه ماوراءبنفش خورشید قرار 

گرفته اند
K مواد غذایی سرشار از ویتامین

ویتامین K برای لخته شدن خون و سلامت استخوان ها ضروری است.
طبق بررسی غیررسمی PDSA، ۲۶.۹۸ درصد افرادی که ویتامین K مصرف کردند، 

تعداد پلاکت ها و علائم خونریزی شان بهبود یافت.
دریافت کافی ویتامین K در بزرگسالان ۱۹ سال و بالاتر، برای مردان ۱۲۰ میکروگرم و 

برای زنان ۹۰ میکروگرم است.
غذاهای سرشار از ویتامین K عبارت اند از: ناتو )سویای تخمیر شده(.سبزیجات برگ دار 

مانند اسفناج.کلم بروکلی.سویا و روغن سویا.کدوحلوایی
مواد غذایی سرشار از آهن

آهن برای سطوح سالم گلبول های قرمز و پلاکت ها ضروری است. تحقیقات انجام شده 
بر روی کودکان نوپا و نوجوانان مبتلا به کم خونی فقر آهن نشان می دهد که آهن ممکن 

است تعداد پلاکت ها را در افراد مبتلا به این بیماری افزایش دهد.
بر اساس NIH، مردان بالای ۱۸ سال و زنان بالای ۵۰ سال روزانه به ۸ میلی گرم آهن نیاز 
دارند، در حالی که زنان ۱۹ تا ۵۰ ساله به ۱۸ میلی گرم نیاز دارند. زنان در طول بارداری به 

۲۷ میلی گرم آهن در روز نیاز دارند.
غذاهای غنی از آهن عبارت اند از:

جگر گاو.غلات صبحانه غنی شده.لوبیا سفید و لوبیا قرمز.شکلات تیره.عدس ها.توفو
منابع گیاهی آهن مانند لوبیا، عدس و توفو را با منبع ویتامین C بخورید تا میزان جذب 
آهن افزایش یابد. از خوردن غذاهای سرشار از کلسیم و مصرف همزمان مکمل های کلسیم 

با منبع آهن خودداری کنید.
مواد غذایی که نباید خورده شوند:

برخی از غذاها و نوشیدنی ها می توانند تعداد پلاکت ها را کاهش دهند از جمله:
الکل.شیرین کننده مصنوعی آسپارتام.آب زغال اخته.کینین که در آب تونیک وجود دارد

مکمل های افزایش دهنده ی پلاکت ها
ثابت شده است که برخی مکمل ها می توانند مقدار پلاکت ها را افزایش دهند مانند 

کلروفیل، عصاره برگ پاپایا و ملاتونین.
در نهایت این که

افرادی که تعداد پلاکت هایشان کم شده است ممکن است با خوردن برخی غذاها 
و مصرف مکمل ها بتوانند وضعیت خود را بهبود بخشند، اما باید همیشه به توصیه های 
پزشکی نیز عمل کنید؛ زیرا ممکن است رژیم غذایی به تنهایی برای بازگرداندن پلاکت ها 

به مقدار طبیعی، کافی نباشد.

مروری بر علائم، تشخیص و درمان ترومبوسیتوپنی

دلایل کاهش پلاکت خون و راه های افزایش آن

مشاور معاون درمان وزارت بهداشت تاکید کرد: با توجه به کاهش سن سکته 
مغزی در دنیا، مردم باید علائم سکته مغزی را جدی گرفته و در صورت مشاهده 

آن ها برای درمان با اورژانس تماس بگیرند.
دکتر جمشید کرمانچی  با بیان اینکه یکی از چالش های وزارت بهداشت در حوزه 
سکته های مغزی عدم آگاهی مردم و مراجعه به موقع آنها در این حوزه است، 
 گفت: نکته بسیار مهم این است که مردم نباید تصور کنند که سکته مغزی فقط 
برای افراد پیر است و صرفا در سنین بالای ۵۰ یا ۶۰ سال اتفاق می افتد؛ چراکه 
در حال حاضر در دنیا سن سکته مغزی به دلیل سبک زندگی ناسالم کاهش یافته و 
کشور ما هم از این قاعده مستثنی نیست؛ به طوری که در حال حاضر می بینیم که 
در برخی موارد سکته های مغزی در سنین ۴۰ سال و بعضا در مواردی در سنین زیر 
۴۰ سال هم رخ می دهد. وی تاکید کرد: گاهی مردم انتظار دارند که سکته مغزی 
تنها در افراد پیر و از کار افتاده  بروز کند؛ در حالیکه فردی که شاغل است یا فرد 
سالمی که در حال پیاده روی در خیابان است هم ممکن است دچار سکته مغزی 
شود. این موضوعی است که همه کشورها مبتلابه آن هستند. حال از آنجایی 
که جمعیت کشور ما جوان است نیز احتمال دیده شدن این بیماری در سنین 
جوانی در کشور وجود دارد.  وی تاکید کرد: بر این اساس یکی از دغدغه های 
وزارت بهداشت این است که آگاهی مردم در این حوزه بالا رود. به طوری که مردم با 
نشانه ها و علائم سکته مغزی آشنا بوده و به محض مواجهه با این علائم با اورژانس 
تماس گرفته و یا به مراکز درمانی مراجعه کنند. زیرا وزارت بهداشت برای کاهش 
میزان مرگ ومیر و معلولیت های ناشی از سکته مغزی خدمات درمانی و مراقبتی 
را در نظر گرفته است؛ خدماتی که در قالب برنامه مدیریت و درمان سکته های 
حاد مغزی یا ۷۲۴، هفت روز هفته و در ۲۴ ساعت شبانه روز در ۱۱۰ بیمارستان و 
۸۳ شهر کشور به بیماران ارائه می شوند. کرمانچی با بیان اینکه بنابراین مردم باید 
علائم سکته مغزی را شناخته و نسبت به آن ها حساس باشند، گفت: این علائم 
عبارتند از نامتقارن شدن صورت، ضعف یک طرفه در دست یا پا، اشکال در تکلم 
فرد و ... افراد با مشاهده این علائم باید در کمتر از چهار ساعت بیمار را به مرکز 
درمانی برسانند. تاکید می کنم که بهترین مسیر رساندن بیمار به بیمارستان نیز از 
طریق اورژانس است. زیرا اورژانس می داند که کدام بیمارستان ها خدمات درمانی 
سکته مغزی را ارائه می کنند. حال زمانیکه فرد به بیمارستان رسید، با تشخیص 
نوع سکته، درمان را برایش آغاز می کنند. بنابراین مردم اشتباه نکنند و فکر نکنند 
که سکته حاد مغزی فقط مختص افراد پیر است. کرمانچی تاکید کرد: البته این 
روندی است که در دنیا اتفاق افتاده و سن سکته مغزی کاهش یافته است که دلیل 
آن هم سبک زندگی اعم از تغذیه ناسالم، مصرف چربی و نمک، فست فود و تحرک 
بدنی ناکافی است که منجر به افزایش ریسک سکته های مغزی شده است. در 
عین حال مردم زمانیکه علائم سکته مغزی را دیدند، فکر نکنند که یک عارضه 
محدود و زودگذر است و با خود بگویند یک ساعت یا یک روز صبر کنیم تا بهتر 

شویم، بلکه باید سریعا به اورژانس مراجعه کنند تا در آنجا مطمئن شوند.

مشاور معاون درمان وزارت بهداشت:
مردمعلائمسکتهمغزیراجدیبگیرند
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 مدیرکل اداره راه و شهرسازی استان قم   خبرداد

تولید2هزارواحدمسکونیدرطرحاقدام
ملیدرقم

مدیرکل اداره راه و شهرسازی استان قم گفت: با توجه به پایان پروژه مسکن مهر طرح 
اقدام ملی و پروژه های مشارکتی با تولید بیش از ۲ هزار واحد مسکونی کلید خورده است؛ 
این طرح به طور مشارکتی با همکاری اداره کل راه و شهرسازی که تأمین کننده زمین و 
اداره کل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی سازنده و احداث کننده واحدهای مسکونی اجرا 

خواهد شد.
افرادی که از سال ۸۴ فاقد مسکن ملکی بوده و تاکنون تسهیلات وام مسکن دریافت 

نکرده اند می توانند از طرح اقدام ملی استفاده کنند.
حسن صبوری افزود: اکنون یک هکتار زمین برای طرح اقدام ملی به بنیاد مسکن 
تحویل داده شده و این طرح در حال حاضر در حال مطالعه و اخذ مشاور است؛ در طرح 
اقدام ملی مسکن ۹۰۰ واحد پیش بینی شده ولی چشم انداز و برنامه ریزی این اداره کل در 

حوزه مسکن ساخت و تولید بیش از ۲ هزار واحد مسکونی خواهد بود.
اولویت  در  نفر  هزار  از ۱۰۰  کم تر  جمعیت  با  شهرهایی  حاضر  حال  در  افزود:  وی 
قرارگرفته اند و با توجه به شرایط خاص قم این طرح در این شهر هم اجرا می شود که طبق 
این طرح، افرادی که از سال ۸۴ فاقد مسکن ملکی بوده و تاکنون تسهیلات وام مسکن 

دریافت نکرده اند می توانند از این طرح استفاده و مسکن دار شوند.
چه افرادی شرایط ثبت نام در طرح اقدام ملی دارند

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: در طرح اقدام ملی تولید مسکن متقاضیان 
باید ۴ شرط اصلی مانند، متأهل بودن، فاقد مالکیت خصوصی، عدم استفاده از امکانات 
دولتی از قبیل زمین و یا آپارتمان و تسهیلات ویژه یارانه دار و داشتن سابقه ۵ سال سکونت 

در شهر لحاظ شده است.
صبوری افزود: توانایی تأمین مسکن به غیر از تسهیلات بانک و امکان سپرده گذاری 
۳۰۰ میلیون ریال در بانک مسکن به منظور اطمینان از توانایی متقاضی از دیگر شرط های 
ثبت نام است؛ البته زنان خود سرپرست نیز باید حداقل ۳۵ سال سن داشته باشند تا 

بتوانند در این طرح نام نویسی کنند.
به گفته مدیرکل راه و شهرسازی استان قم، متقاضیان برای ثبت نام در این طرح باید 

به سامانه آباد وزارت راه و شهرسازی به نشانی abad.bonyadmaskan.ir مراجعه کنند.
میزان تسهیلات در طرح اقدام ملی مسکن

وی  در بخش دیگری از سخنان خود گفت: تسهیلات این طرح ۷۵ میلیون تومان و نرخ 
سود بازپرداخت آن ۱۸ درصد است و بر اساس سامانه آباد دوره ساخت خانه ها حداکثر دو 
سال است و بعد از آن پرداخت اقساط شروع می شود که دوره پرداخت آن حدود ۱۰ سال 

بوده و اقساط ماهانه آن حداقل یک و نیم میلیون تومان است.
متقاضیان طرح اقدام ملی مسکن که خودشان برای ساخت خانه زمین دارند 

در اولویت قرار دارند
صبوری تصریح کرد: زمین های دولتی که در اختیار این طرح قرارگرفته باقیمت تمام 
شده به متقاضیان عرصه می شود، البته متقاضیان طرح اقدام ملی مسکن که خودشان 
برای ساخت خانه زمین دارند در اولویت قرار خواهند گرفت چرا که زمین های دولتی در 

اختیار این قرار گرفته محدود است.
وی افزود: اگر متقاضیان مسکن ملی از سهمیه مورد نظر بیشتر باشند اولویت بندی از 
طریق قرعه کشی رایانه ای انجام و بر اساس میانگین هزینه های ساخت مسکن قیمت تمام 
شده واحدهای مسکونی در این طرح با زیربنای ۷۵ تا ۱۰۰ متر مربع و قیمت آن بین ۱۸۷ 

تا ۲۵۰ میلیون تومان خواهد بود.
گفتنی است: طرح ملی مسکن که با هدف خانه دار کردن ۶ دهک جامعه در نظر 
گرفته شده است، در حال حاضر در حال اجرایی شدن است؛ همچنین تولید مسکن 
برای دهک های ۱ و ۲ که از سوی نهادهای حمایتی مانند کمیته امداد و بهزیستی صورت 

می گیرد که در این ارتباط وزارت راه و شهرسازی به میزان لازم زمین ارائه کرده است.

رئیس سازمان صمت  استان قم خبر داد

صادرات۱3۸میلیوندلارکالاازقم
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم میزان صادرات قم از ابتدای سال تا پایان مهر 
ماه سال جاری  را مورد توجه قرار داد و گفت: میزان صادرات کالاهای غیر نفتی بر اساس 
گمرکات استان در ۷ ماهه نخست سال جاری با ارزش ۱۳۸ میلیون دلار و وزن ۱۷۷هزار 

تن بوده است.
محمود سیجانی در گفت وگویی با اشاره به صدور کارت های بازرگانی در استان از ابتدای 
سال تا پایان مهرماه اظهار کرد: ۱۱۲ کارت بازرگانی در بخش تولیدی و تعداد ۸۸ کارت 
بازرگانی در بخش تجاری صادر شده است که در مجموع تعداد کارت های بازرگانی در 

استان قم به ۶۷۵ فقره رسیده است.
وی با بیان اینکه از ابتدای سال تا پایان مهرماه ۵ فقره کارت بازرگانی در استان ابطال شده 
است، ابراز کرد: از ۶۷۵ فقره کارت بازرگانی صادر شده در استان ۵۱۱ فقره تولیدی و ۱۶۴ 

فقره تجاری است.
وی با اشاره به اقلام صادراتی استان، گفت: مواد پلاستیکی، محصولات فلزی، مفتول 
مسی، محصولات گوناگون صنایع شیمیایی، سوخت ها و روغن های معدنی، فرآورده های 
غلات، ماشین آلات و  وسایل مکانیکی، الیاف سنتتیک یا مصنوعی غیر یکسره، کفش و 

انواع چسب ها عمده کالاهای صادراتی در مدت ۷ ماهه بوده است.
سیجانی عمده کشورهای هدف صادراتی به ترتیب ارزش صادرات را برشمرد و ادامه داد: 
عراق، هند، ترکیه، افغانستان، امارات، پاکستان، ،ازبکستان، آذربایجان، ویتنام و ارمنستان 

عمده کشورهای واردکننده کالاهای استان قم بوده اند.
سیجانی در پایان به برگزاری روز ملی صادرات در استان تاکید و اظهار کرد: سال جاری 
نیز مراسم روز ملی صادرات در استان با قوت برگزار خواهد شد تفاوت امسال با سال قبل به 
دلیل صرفه جویی در وقت  تمام مراحل ثبت نام و ارسال مدارک از طریق سامانه انجام شده 
وجلسات بررسی شاخص در کارگروه فرعی به پایان رسیده و با تائید نهایی در کارگروه توسعه 
صادرات نفرات برتر انتخاب خواهند شد وی مهمترین شاخص های انتخاب را ماندگاری در 

بازار و حجم صادرات و تعداد کشورهای هدف صادراتی برشمرد.

مدیرکل دفترامور اجتماعی وفرهنگی استانداری قم:

انتخابنمایندگانکارآمدجایگاهتشکلهای
مردمنهادرامتحولمیکند

 مدیرکل دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم گفت: برگزیدن نمایندگان کارآمد 
در انتخابات شورای توسعه و حمایت از تشکل های مردم نهاد، جایگاه این مجموعه ها را در 

عرصه سیاست گذاری و مدیریتی استان متحول می کند.
رضا ملک زاده بیان کرد: نمایندگانی که از سوی تشکل های مردم نهاد استان درانتخابات 
برگزیده می شوند بر اساس قانون دارای مسئولیت های متعددی خواهند شد و فعالیت آنان 
در شورای توسعه و حمایت از تشکل های مردم نهاد برای تقویت جایگاه این تشکل ها بسیار 

مؤثر است.
وی بیان کرد: این نمایندگان درجلسات متعدد استانی و ملی حضور خواهند یافت 
و می توانند نظرات خود را پیرامون اصلاح وضعیت تشکل ها و حمایت از آن ها بر اساس 
قوانین موجود،  ارائه دهند. وی ادامه داد: نمایندگان می توانند انعکاس دهنده سطح 
توانایی تشکل های مردم نهاد قم درحل مسائل و مشکلات استانی و ملی باشند و ظرفیت 
حضور این تشکل ها را در عرصه های مختلف تصمیم گیری و سیاست گذاری گسترش 
از سوی تشکل های مردم نهاد استان  دهند. ملک زاده گفت:  هرچقدر نماینده ای که 
انتخاب می شود فعال تر باشد می تواند با ارائه نظرات جدید و پیشنهادهای قابل اجرا در 
جلسات رسمی و بحث های کارشناسی،  جایگاه تشکل ها را ارتقا بخشد و این مجموعه ها را 

به بازیگرانی فعال در عرصه های مدیریتی استان تبدیل کند.
وی بیان کرد:  بر اساس آنچه گفته شد شرکت در انتخابات شورای توسعه و حمایت از 
تشکل های مردم نهاد استان و انتخاب بهترین نماینده از سوی این مجموعه ها از اهمیت 

بسزایی برای متحول شدن عرصه فعالیت  تشکل ها در آینده، برخوردار است.
نخستین دوره انتخابات تعیین نماینده تشکل ها در شورای توسعه و حمایت از تشکل های 

مردم نهاد استان، اواخر آبان ماه سالجاری برگزارمی شود.
هم اکنون حدود ۳۰۰ تشکل مردم نهاد در سطح استان قم فعال اند که این تعداد با افزودن 

کانون های قرآنی و مؤسسات فرهنگی به ۶۴۰ مورد می رسد.
  

معاون آموزش وپرورش استان قم:

اعتباریبرایتوزیعشیردرمدارسقمابلاغ
نشدهاست

درسال  تاکنون  گفت:  قم  استان  آموزش وپرورش  منابع  توسعه  و  پشتیبانی  معاون   
تحصیلی جاری اعتباری برای توزیع شیر در بین دانش آموزان درمدارس این استان ابلاغ 

نشده است.
سهراب مقدمی   افزود: هزینه توزیع شیر در اعتبارات سال جاری وزارت آموزش وپرورش 

پیش بینی شده، ولی هنوز اعتباری برای استان قم تخصیص نیافته است.
 وی خاطرنشان کرد: درسال تحصیلی گذشته نیز اعتباری برای توزیع شیراختصاص 
نیافت. وی گفت: دانش آموزان در سن رشد هستند و شیر از مهمترین منابع غذایی 
حاوی پروتیین و ویتامین است که باید میان آنان توزیع شود. مقدمی افزود: توزیع شیر 
به دلیل این که غذای کاملی است،  به ویژه در مناطق محروم از اولویت بالایی برخوردار 
است. وی بیان کرد: درسال های گذشته معمولا سه روز در هفته درتمام مدارس استان 
شیر توزیع می شد تا باعث دلزدگی دانش آموزان از مصرف این ماده غذایی نشود. معاون 
آموزش وپرورش قم افزود: با توجه به این که در فصل بهار، هوای استان قم گرم و رغبت 

دانش آموزان به مصرف شیر کم می شود، توزیع شیر در نیمه دوم سال صورت می گیرد.
در سال تحصیلی جاری حدود ۱۰ هزار دانش آموز به جمعیت دانش آموزی استان قم 

افزوده شده و حدود ۲۶۵ هزار دانش آموز در مقاطع مختلف مشغول به تحصیل هستند.

استاندار قم با اشاره به اهمیت پرواز بالگرد برای امداد رسانی به مصدومان ناشی از 
حوادث و سوانح رانندگی در این استان گفت: احداث محل استقرار بالگرد درنقاط 

مختلف قم  باید دردستور کار قرار بگیرد.
بهرام سرمست عصر یکشنبه در هفتمین جلسه شورای ترافیک قم درتالار امام جواد 
)ع( استانداری اظهار داشت: بالگرد یکی از عوامل مهم برای کاهش تلفات حوادث 

رانندگی است که  باید از سوی حوزه حمل و نقل و ترافیک استان مدنظر باشد.
وی همچنین موضوع دوربین های کنترل راهنمایی رانندگی و همچنین شناسایی 
دقیق نقاط حادثه خیز در داخل شهر و همچنبن جاده ها و محورهای مواصلاتی 
استان را مورد توجه قرار داد و  بیان داشت: پلیس راه و اداره کل راهداری و حمل ونقل 
جاده ای قم باید در این زمینه آمارهایی که در اختیار دارند را با هم تطبیق دهند و آمار 

واحدی ارائه نمایند.
استاندار قم با تاکید برضرورت تشکیل جلسه های مجمع سلامت استان گفت: یکی 
از مسائل ما در کنار فوتی های تصادفات، مساله مصدومان است، و باید برای آنها نیز 

برنامه داشته باشیم.
استاندار قم با بیان اینکه با توجه به فراوانی تصادف ها باید برای کاهش آنها برنامه 
عملیاتی تهیه شود، گفت: اگر تصادف های درون شهری قم مربوط به موتور سیکلت ها 
و یا نقاطی از شهر مانند بلوار آیت الله بروجردی است، باید برای هر کدام طرح ویژه 

ای را اجرا کنیم.
وی افزود: درمناسبت های مختلف که شهر دارای بار ترافیکی سنگینی است نیز باید 

طرح خاص آن را تهیه و از سایر موارد تفکیک کنیم، و راهکارهای لازم را ارائه دهیم.
نقاط حادثه خیز قم اصلاح شود

سرمست با بیان اینکه پلیس راهنمایی رانندگی نباید در پیگیری و حل معضل های 
ترافیکی شهر تنها بماند گفت: همه دستگاه های مرتبط با حمل و نقل درون شهری 

باید تمام ظرفیت های خود را در جهت کاهش آمار تصادف ها در قم به کارگیرند.
استاندار قم با اذعان به اینکه حتی یک تلفات هم برای حوادث رانندگی زیاد است، 
بیان کرد: در این خصوص مهمتر از همه چیز احساس مسئولیت است و باید فراتر 
از وظایف و مسئولیت های سازمانی خود عمل کنیم.وی تاکید کرد: با توجه به وجود 
نقاط حادثه خیز در جاده های استان قم که منجر به تصادف می شود، این نقاط باید 

بررسی و نسبت به اصلاح آن اقدام شود.
شناسایی 22 نقطه برای ایجاد محل استقرار بالگرد 

معاون مرکز حوادث و فوریت های پزشکی قم نیز در این جلسه با اشاره به انجام ۶۲۰ 
پرواز بالگرد اورژانس قم از زمان آغاز فعالیت آن در این استان بیان کرد: در این مدت 
یکهزار و ۴۳۹ تن از مصدومان با بالگرد انتقال داده شدند که یک هزار و ۳۵۴ تن معادل 

۹۳ درصد آنها مصدومان ترافیکی بودند.
مهدی فراهانی با اشاره به مشکل نبودن پد و محل  مناسب برای استقرار بالگرد در 
استان خاطرنشان کرد: این موضوع باعث شده که بالگرد اورژانس قم در هر نقطه ای 

فرود بیاید که این مساله می تواند منجر به حادثه شود.
وی با اشاره به شناسایی ۲۲ نقطه برای ایجاد محل استقرار بالگرد در استان گفت: 
طبق توافق وزارت راه و شهرسازی و دانشگاه علوم پزشکی قم قرار بود در این نقاط 

پدهایی ساخته شود، ولی تاکنون فقط یک پد در بخش سلفچگان ایجاد شده است.
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار قم:

آمار بالای تصادفات رانندگی در قم باید آسیب شناسی شود
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار قم  نیز در این جلسه با اشاره به آمار بالای 
تصادفات رانندگی در قم،   گفت: این موضوع باید آسیب شناسی شده و برای رفع آن 
راهکارهای تخصصی ارائه شود. محسن بهشتی با اشاره به فوت ۵ نفر بر اثر تصادف 
رانندگی طی هفته گذشته در قم، افزود: با توجه به لغزندگی و حادثه خیز بودن بلوار 
امام علی)ع( باید نسبت به آسفالت دو طرف این بلوار اقدام شود. وی عمده ترین 
بحث در این جلسه را پیگیری مصوبه برای شورای ترافیک کشور اعلام کرد که برای 
همه استان ها الزامی و ابلاغ شده است و گفت: همه استان ها ملزم هستند با توجه به 
افزایش آمار تصادفات هر ۶ ماه یک بار جلسه ای با حضور همه دستگاه های مرتبط و 
با حضور استاندار برگزار کنند. معاون استاندار قم افزود: با توجه به آمار بالای تصادفات 
رانندگی در قم باید آسیب شناسی شود و راهکارهای تخصصی ارائه شده و در این شورا 
به عنوان مصوبه قرار گیرد. وی اظهار داشت: در جریان فوت ۵ نفر در تصادفات روزهای 
گذشته در قم ما نقاط حادثه خیز بسیاری داریم که باید رفع شود ولی با کمبود اعتبار 
روبرو هستیم. بهشتی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: در بحث وصول جرائم 
رانندگی پیشنهاد می شود مبلغ جرائم وصول شده در خود استان ها هزینه شود و پولی 
که به عنوان جریمه اخذ می شود، باید برای رفع نقاط حادثه خیز همان استان هزینه 
شود چرا که با توجه به آمار بالای تصادفات برای رفع این نقاط حادثه خیز با کمبود اعتبار 

روبرو هستیم.
نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم:

خودرو محورشدن قم یک چالش است  
نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم نیز در این جلسه  از نصب ۱۶۰ دوربین ثبت 
تخلف در سطح شهر قم خبر داد و گفت: قم به سمت خودرو محور در حال حرکت 
است و این یک چالش است. حسن بختیاری اظهار داشت: ۱۹۸ مورد شرح وظایف 
به شهرداری ها ابلاغ شده تا برای رفع نقاط حادثه خیز شهر اقدام شود که در این زمینه 
اقداماتی صورت گرفت که یا زمان بر بوده و یا با مخالفت روبرو شد و ۲۱ مورد آن هم 
به دستگاه های دیگر ارجاع شد. وی افزود: طرح حمل و نقل ترافیک شهر قم به سال 

۸۲ مربوط می شود که باید به روز رسانی شود و برای آن مشاور هم در نظر گرفته شد.
به گفته نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم، مشاور وقتی بخواهد اصلاح هندسی 
در یک نقطه حادثه خیزی کند نیاز به یک سری اطلاعات جامع از آن مکان دارد ولی ما 

نیاز به دستگاه جی پی اس داریم تا اطلاعات دقیقی از مکان داشته باشیم.
آمار بالای تلفات در بین عابران پیاده

وی افزود: با توجه به اینکه افراد زیر ۷ سال و بالای ۶۰ سال بیشترین قربانیان 
تصادفات درون شهری هستند، نیازمند مکانیزه کردن پل های عابر پیاده هستیم ولی 
با توجه به مشکلات ارزی چهار بار مناقصه صورت گرفت و در آخر برنده مناقصه با مبلغ 
۱۲ میلیارد تومان آماده همکاری شد و به دستگاه های برق و گاز و آب برای جابه جایی 

تأسیسات ابلاغیه صادر شد ولی آن ها هزینه های هنگفتی را خواستار هستند.
بختیاری گفت: ۱۲ پل مکانیزه با آسانسور برای قم در نظر گرفتیم و تا یک ماه دیگر 
مناقصه آن صورت می گیرد که این پل ها در کاهش آمار و تلفات تصادفات به ویژه برای 
عابران پیاده اهمیت دارد. وی در ادامه افزود: ۱۶۰ دوربین ثبت تخلف در سطح شهر 

نصب شده که متأسفانه با وجود نصب دکل ها با توجه به مشکلات ارزی با مشکل روبرو 
شدیم.

این عضو شورای اسلامی شهر قم، گفت: متأسفانه قم به سمت خودرو محور در حال 
حرکت است و این یک چالش است

 فرمانده نیروی انتظامی استان قم:
370 میلیارد ریال جرایم رانندگی در قم وصول شد

 فرمانده انتظامی استان قم گفت: وصولی جرایم راهنمایی رانندگی در قم در نیمه 
نخست سال جاری ۳۷۰ میلیارد ریال بوده که رقم قابل توجهی است، از این رو باید در 
این خصوص که چند درصد این مبلغ در جهت تجهیز و فراهم کردن امکانات به استان 

بازگشته از مسئولان کشوری مطالبه گری کنیم.
سردار عبدالرضا آقاخانی اظهار داشت: طبق گفته استانداری در سال ۹۷ وصولی 

جرایم در استان نداشتیم.
وی بیان داشت: اگر درصدی از مبالغی که به عنوان جریمه از رانندگان متخلف گرفته 
شده به استان داده شود، در برطرف کردن نقاط حادثه خیز، خط کشی ها و نصب 

علائم هشدار دهنده که به پول و اعتبار نیاز دارد، بسیار موثر می باشد.
وی  با اذعان به اینکه موضوع سوانح رانندگی درون شهری قم و مرگ و میرهای 
ناشی از آن نگران کننده است، گفت: از ابتدای سالجاری تا پایان مهرماه ۱۶۰ تن بر 

اثر رانندگی در این استان جان خود را از دست دادند، که این رقم برای قم زیاد است .
 معاون حمل و نقل و کنترل ترافیک شهرداری قم :

مطالعات طرح جامع حمل و نقل قم بروز رسانی می شود
 معاون حمل و نقل و کنترل ترافیک شهرداری قم نیز در این جلسه  با اشاره به برخی 
از مهمترین اقدامهای انجام شده برای رفع مشکل های ترافیکی درقم گفت: بازنگری 

و بروز رسانی مطالعات طرح جامع حمل و نقل درون شهری قم درحال انجام است.
عباس ذاکریان اظهار داشت: با توجه به اینکه آخرین آمار این طرح مطالعاتی مربوط 
به سال ۸۲ است، و زمان زیادی از آن گذشته، نیاز بود که به روز رسانی شود، برای این 

کار مشاور گرفته شده و حدود یک سال و نیم است که روی آن کار می کند.
وی بیان داشت: فصل پنجم این طرح مربوط به نقاط حادثه خیز و افزایش ایمنی 
معابر است که با همکاری پزشکی قانونی، پلیس راهور و اورژانس اطلاعات خوبی 

جمع آوری شده است.
ذاکریان همچنین با بیان اینکه طی سال های ۹۴ تا ۹۷ در مجموع ۱۸۸ نقطه 
حادثه خیز موجود درسطح شهر قم به شهرداری اعلام و پیشنهادهایی نیز برای رفع آن 
صورت گرفت، افزود: ۸۴ مورد آن انجام، ۲۲ مورد در کمیته های مربوطه مانند کمیته 
فنی شورای ترافیک مخالفت شده و ۵۶ مورد نیز مانند تقاطع های غیر همسطح زمان 
بر بوده است. معاون شهردار قم ادامه داد: ۲۱ مورد مانند روشنایی معابر مربوط به 

ادارههای دیگر و پنج  مورد نیز تکراری بوده است.
ذاکریان تصریح کرد: برای سال جاری نیز ۱۴۳ نقطه حادثه خیز به شهرداری اعلام 
شده که با کمک پلیس راهور و به اتفاق سرکلانترها و مسئولان ترافیک مناطق از 
این موارد بازدید شده و دردستور کار کمیته فنی شورای ترافیک قرارگرفته تا تدبیری 

اندیشیده شود.
وی خاطرنشان کرد: سال قبل برای مکانیزه کردن پل های عابرپیاده درقم مناقصه 

ای را برگزارکردیم ولی به دلیل نوسانات نرخ ارز هیچ کس درآن شرکت نکرد.
وی افزود: امسال برای مکانیزه کردن چهار پل عابر پیاده یک شرکت کننده با ۱۲۰ 

میلیارد ریال برنده شد، یعنی مکانیزاسیون هر پل ۳۰ میلیارد ریال هزینه دارد.
وی گفت: دراین خصوص دستگاه های خدمات رسان مانند آب و برق و گاز باید برای 

جا به جایی تاسیسات با شهرداری همکاری لازم را داشته باشند.
ترمیم و اصلاح۴5 نقطه حادثه خیز در جاده های مواصلاتی قم 

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم نیز در این جلسه با اشاره به اینکه 
۴۵ نقطه حادثه خیز در محورها و جاده های مواصلاتی قم ترمیم و اصلاح شده است، 
گفت: طبق اعتبار پیش بینی شده سالانه امکان برطرف کردن ۱۰ نقطه حادثه خیز 
وجود دارد، که با توجه اهمیت محورهای مواصلاتی قم، درخواست کردیم که سهمیه 
بیشتری به این استان اختصاص پیدا کند. ابوالفضل جمالی همچنین با اشاره به 
مشکل های ایجاد شده برای ۲۳ دوربین جاده ای قم گفت: ۱۰ دوربین مورد سرقت 
قرار گرفته و پنج  دوربین نیز تیر خورده و هشت دوربین نیز در حال تعمیر است که به 

دلیل تحریم ها و کمبود قطعه های آن، تا پایان سال آماده خواهد شد.
وی همچنین بیان کرد: تامین روشنایی برای هشت نقطه جاده ای در استان که 

حادثه خیز می باشد، در دستور کار قرار دارد.
افزایش 5درصدی فوتی های تصادفات درون شهری 

رئیس پلیس راهنمایی رانندگی فرماندهی انتظامی استان قم  نیز در این جلسه 
گفت: از ابتدای سال جاری تا پایان مهرماه ۶۴ تن بر اثر وقوع تصادف های درون 
شهری درقم جان خود را از دست دادند، که این رقم در مقایسه با مدت مشابه سال 

قبل که ۵۸ تن بوده پنج درصد افزایش پیدا کرده است.
سرهنگ حسن میرقیصری اظهار داشت: از ابتدای سال ۹۷ تا پایان مهرماه این 
سال ۵۸ فقره تصادف درقم به وقوع پیوست که این آمار درمدت مشابه امسال سه فقره 
بیشتر شده است. وی با بیان اینکه در هفت ماهه سال گذشته پنج  هزار و ۲۲۳ تن به 
علت تصادف در شهر قم دچار جراحت شدند، بیان داشت: این آمار برای مدت مشابه 

امسال ۶ هزار و ۱۹۳ تن می باشد، که ۱۹ درصد افزایش یافته است.
وی با بیان اینکه از مجموع کل فوتی های تصادف امسال درقم ۳۰ تن موتور سوار 
بودند، که در مقایسه با پارسال سه درصد افزایش دارد، گفت: سال گذشته تعداد 
عابران پیاده که درجریان تصادف فوت شدند، ۲۰ تن بودند که امسال به ۲۳ تن معادل 
۱۵ تن افزایش پیدا کرده است. وی ادامه داد: تعداد رانندگان خودرو که سال قبل جان 
خود را از دست دادند، نیز چهارتن بوده ولی امسال به ۱۱ تن رسیده که برابر با ۱۷۵ 
درصد رشد یافته است. وی گفت: تعداد تلفات ناشی از تصادف دوچرخه نیز درسال 

قبل پنج تن بوده که امسال تلفاتی نداشتیم که ۱۰۰ درصد کاهش را نشان می دهد.
رئیس پلیس راهور قم افزود: بیشتر مرگ و میر ناشی از تصادف در قم درسنین کمتر 

از هفت سال و بالای ۶۰ سال رخ داده که ۱۸ تن از آنها عابر پیاده هستند.
وی یادآور شد: در شهر قم ۹ ایستگاه راهور وجود دارد، که در هفت ماهه امسال 
بیشترین تعداد تلفات به ترتیب برای ایستگاه های نیروگاه، شهدا، مفید، شهید زین 
الدین و پردیسان می باشد. میرقیصری ۵۲ درصد از خودروها و وسایل نقلیه ای که با 
آنها تصادف صورت گرفته را سواری و ۳۵ درصد را نیز موتور سیکلت دانست و گفت: 

چهار درصد موتور سیکلت و چهار درصد وانت و ۹ درصد نیز سایر وسایل نقلیه است.

فرمانده انتظامی استان قم خبر داد؛
کشفبیشاز۱۵4میلیاردریالانواعکالایقاچاق
 فرمانده انتظامی استان قم از کشف ۱۵۴ میلیارد و ۳۷۷ میلیون ریال انواع کالای قاچاق 

طی ۷ ماهه گذشته در قم خبر داد.
سردار عبدالرضا آقاخانی در حاشیه  بازدید از کشفیات اخیر اداره مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز پلیس آگاهی استان قم، با بیان این که در راستای سیاست های کلی نظام مقدس 
جمهوری اسلامی ایران، اولویت اول نیروی انتظامی مبارزه با قاچاق کالا و ارز است، 
اظهارداشت: با تلاش و عزم همگانی مجموعه فرماندهی انتظامی استان قم و استفاده از 
توان نیروها در بخش های مختلف، بحمدالله در ۷ ماهه گذشته کشفیات در حوزه مبارزه با 
قاچاق کالا بسیار قابل توجه بوده است. وی خاطرنشان کرد: با تلاش همکاران در پلیس 
آگاهی استان قم طی ۷ ماهه گذشته ۲۵۰ پرونده در رابطه با قاچاق کالا و ارز تشکیل 
که نسبت به مدت مشابه سال قبل ۱۵ درصد افزایش داشته و ۲۶۶ نفر نیز دستگیر که 
۱۶ درصد افزایش داشته است. فرمانده انتظامی استان قم اضافه کرد: در این رابطه ۱۱۵ 
دستگاه انواع خودرو حامل کالای قاچاق توقیف که نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۷۹ 
درصد افزایش را نشان می دهد. وی کشفیات مذکور را ۱۵۴ میلیارد و ۳۷۷ میلیون ریال 
دانست و تصریح کرد: این رقم نسبت به سال قبل ۵۵ درصد افزایش داشته است. سردار 
آقاخانی در ادامه با اشاره به کشفیات ۲ ماهه اخیر )مهر و آبان ۹۸(، افزود: از ۶ دستگاه 
کشنده ۴ هزار طاقه پارچه، از یک دستگاه کشنده ۶ هزار کتری استیل و لوازم آشپزخانه، 
از یک دستگاه اتوبوس ۳ دستگاه ماشین ظرفشویی، ۶ هزار و ۶۹۰ قطعه لوازم جانبی 
گوشی تلفن همراه و ۸ هزار بطری انواع نوشیدنی و از یک دستگاه کامیون کشنده تانکردار 
مخصوص حمل روغن سوخته ۲ هزار و ۸۲۵ ثوب کاپشن، ۳ هزار و ۱۴۳ بطری نوشیدنی 

و ۲ هزار و ۸۰۰ لیوان فرانسوی به ارزش ۴۰ میلیارد ریال کشف شد.
وی با تأکید بر اینکه روند تشدید مبارزه با قاچاقچیان کالا و ارز در سال جاری ادامه خواهد 
داشت، اظهارداشت: اغلب کالاهای کشف شده از استان های جنوبی بارگیری و حمل 

می شدند.
 انهدام باند سارقان احشام در قم

فرمانده انتظامی استان قم همچنین با اشاره به انهدام باند سارقان احشام در قم، 
اظهار داشت: در پی وقوع سرقت ۲۵۰ رأس دام از یک دامداری در یکی از روستاهای 
قم، بلافاصله دستگیری سارق و یا سارقان در دستور کار، کارآگاهان پلیس آگاهی استان 
قرار گرفت. وی گفت: در ادامه با برنامه ریزی های انجام شده در روند تحقیقات تخصصی 
کارآگاهان و انجام اقدامات پلیسی، ۲ سارق احشام شناسایی و با هماهنگی قضائی طی 
عملیاتی غافلگیرانه دستگیر شدند. سردار آقاخانی افزود: متهمان ابتدا منکر بزه انتسابی 
بودند اما سرانجام با شواهد و قرائن موجود لب به اعتراف گشوده و به سرقت ۲۵۰ رأس 
گوسفند به ارزش بیش از ۷ میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال اعتراف کردند. وی با اشاره به 
شناسایی و دستگیری ۴ تن از دیگر متهمان این پرونده، گفت: افراد مذکور در نهایت پس 

از تشکیل پرونده تحویل مرجع قضائی استان شدند. 
فرمانده انتظامی استان قم در پایان با اشاره به این که نیروی انتظامی در جهت افزایش 
احساس امنیت در جامعه و احقاق حقوق شهروندان به صورت شبانه روزی در تلاش است، 
از مردم خواست هرگونه اخبار و اطلاعات پیرامون انواع جرائم را از طریق شماره تلفن ۱۱۰ 

در اختیار پلیس قرار دهند.
 ۱77 کیلوگرم تریاک در قم کشف شد

فرمانده انتظامی قم همچنین  از کشف ۱۷۷ کیلوگرم تریاک در این استان خبر داد و 
گفت: ۶ قاچاقچی مواد مخدر نیز در این رابطه دستگیر شدند.

سردار آقاخانی اظهار داشت: روز یکشنبه با رصد اطلاعاتی اداره عملیات ویژه پلیس 
مبارزه با مواد مخدر قم مشخص فردی قصد دارد محموله مواد مخدر را با یک دستگاه 
خودرو تریلی کشنده از یک استان جنوبی با عبور از محور مواصلاتی استان قم به قزوین 

منتقل کند، بنابراین موضوع در دستور کار ماموران این پلیس قرار گرفت.
وی تصریح کرد: در ادامه ضمن هماهنگی قضایی، ماموران به محور مواصلاتی موردنظر 
اعزام شدند و با کنترل آمدوشد خودروهای عبوری خودرو مذکور را شناسایی و متوقف 
کردند. آقاخانی اضافه کرد: سپس طی بازرسی از خودرو تریلی ۸۲ کیلو و ۷۵۰ گرم تریاک 

در قالب ۳۷ بسته مواد مخدر کشف و راننده و سرنشین خودرو دستگیر شدند.
وی ادامه داد: همچنین روزیکشنبه ماموران پاسگاه سلفچگان یک قاچاقچی مواد مخدر 
را شناسایی و دستگیر کردند. وی اضافه کرد: متهم با ورود به قم قصد داشت محموله ۳۷ 
کیلوگرمی تریاک را به فروش برساند که حین انجام معامله به همراه خریدار مواد افیونی 
در عملیاتی غافلگیرانه دستگیر شدند. وی همچنین گفت: در پی گیری اطلاعاتی اداره 
عملیات ویژه پلیس مبارزه با مواد مخدر قم مشخص شد ۲ قاچاقچی قصد دارند مقدار 
قابل توجهی مواد مخدر را از یکی از استان های مرکزی با عبور از محور مواصلاتی استان 
قم به تهران منتقل کنند، بنابراین موضوع در دستور کار ماموران این پلیس قرار گرفت. 
فرمانده انتظامی استان قم تصریح کرد: در ادامه ضمن هماهنگی های قضایی، ماموران 
به محل های موردنظر در محورهای مواصلاتی اعزام شدند و با کنترل نامحسوس آمدوشد 
خودروهای عبوری، سرانجام یک دستگاه پژو پارس و یک دستگاه زانتیا را در این رابطه 
شناسایی کردند. آقاخانی خاطرنشان کرد: در ادامه خودروها متوقف و با دستگیری هر 

۲ راننده، پژو پارس و زانتیا برای بازرسی به پلیس مبارزه با مواد مخدر استان منتقل شد.
وی گفت: سرانجام طی بازرسی صورت گرفته ۵۸ کیلو و ۸۱۰ گرم تریاک در قالب ۶۶ 
بطری پلاستیکی کشف شد و درنهایت متهمان پس از تشکیل پرونده برای انجام مراحل 

قانونی تحویل مرجع قضایی استان شدند.

رئیس پلیس راه استان قم :

خودروهایحادثهسازتوقیفمیشوند
رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان قم از توقیف خودروهای حادثه ساز در این 
استان خبر داد و گفت: باهدف تامین امنیت ترافیکی و افزایش ایمنی عبور و مرور، پلیس 

با رانندگان قانون گریز و حادثه آفرین برخورد قاطع، قانونی و بدون اغماض خواهد داشت.
 سرهنگ مختار پناهی اظهار داشت: پلیس راه استان قم با رانندگان متخلفی که با انجام 
حرکات نمایشی، مخاطره آمیز و یا لج بازی با سایر رانندگان اقدام به رانندگی می کنند، بدون 

اغماض برخورد کرده و به مقام قضایی معرفی می کند.
وی ادامه داد: سرعت، سبقت غیرمجاز و انحراف به چپ خط قرمز پلیس است و بدون 

هیچ گذشتی با رانندگانی که مرتکب این تخلفات شوند قاطعانه برخورد می شود.
وی خاطرنشان کرد: در طول مسیر اگر راننده ای مرتکب ۲ تخلف هم زمان شود به مدت 
۷۲ ساعت خودروی وی توقیف و روانه پارکینگ می شود. پناهی گفت: رعایت فاصله 
طولی، خودداری از هرگونه تغییر مسیر ناگهانی، رانندگی در بین خطوط و استراحت در 

هنگام خستگی مهم ترین مواردی است که رانندگان باید به آن توجه داشته باشند.
برخورد با بوق زدن های ممتد و غیرضروری رانندگان

همچنین سرپرست پلیس راهور قم از برخورد پلیس با بوق زدن های غیرضروری و ممتد 
رانندگان در سطح استان خبر داد.  سرهنگ علی حسن قیصری، با تخلف خواندن اقدام 
رانندگان به بوق زدن های مکرر، اظهار داشت: در جدول جرائم رانندگی میزان جریمه 
برای بوق زدن های غیرضروری مشخص شده است.  وی بابیان اینکه بوق به عنوان وسیله 
افزود:  نقلیه کار گذاشته شده و جزو ضروریات است،  اخطاری - شنیداری در وسیله 
موارد میزان استفاده و همچنین نوع صدای بوق در قوانین مشخص است و خارج از این 
چارچوب مشمول تخلف می شود. قیصری با اشاره به اینکه زمان استفاده از بوق خودرو 
مشخص است، ادامه داد: استفاده از بوق برای مطلع کردن راننده دیگر یا عابر پیاده نسبت 
به حضور خود درصورتی که با سایر علائم اخطاری ازجمله چراغ راهنما یا نوربالا یا پایین 
نتوانیم نیت خود را اعلام کنیم، به کار می رود. وی تصریح کرد: متاسفانه بعضی رانندگان 
از بوق زدن به عنوان فراخوان مسافر، سلام و خداحافظی، تشکر یا اعلام اعتراض استفاده 

می کنند که این موارد نیز ممنوعیت قانونی دارد.
 

معاون مبارزه با جعل و کلاهبرداری پلیس آگاهی پایتخت  خبرداد

دستگیریباندتوزیعچایهایتقلبی
معاون مبارزه با جعل و کلاهبرداری پلیس آگاهی پایتخت از دستگیری پنج کلاهبردار 
خبر داد که با جعل علائم و کارتن یکی از برندهای معروف چای در کشور، کلاهبرداری می 
کردند. سرهنگ کارآگاه "جهانگیر تقی پور " در تشریح این خبر، گفت: چندی پیش مدیر 
حقوقی یکی از شرکت های معتبر چای به اداره سیزدهم پلیس آگاهی مراجعه و اظهارکرد 
که فرد یا افرادی با مارک شرکت چای برند، اقدام به توزیع چای های تقلبی در بازار مصرف 
می کنند. وی با اشاره به اینکه بررسی این موضوع در دستور کار تیم تخصصی عملیات 
اداره سیزدهم قرار گرفت، افزود: تحقیقات پلیسی حکایت از این داشت ۲ تن از متهمان 
اصلی پرونده در چاپخانه ای در محدوده بهارستان چای  های تقلبی را در کارتن  های جعلی 

بسته بندی و با چاپ لیبل و برچسب برند معروف، اقدام به توزیع آن می  کنند.
سرهنگ تقی پور تصریح کرد: با دستور قضائی متهمان در مخفیگاهشان دستگیر و در 
بررسی از آن محل ۱۱ هزار و ۴۰۰ کارتن چای تقلبی کشف و به دنبال آن چاپخانه با دستور 
قضائی پلمب شد. معاون مبارزه با جعل و کلاهبرداری پلیس آگاهی پایتخت، افزود: در 
ادامه تحقیقات پلیسی، متهم سوم پرونده که وظیفه سلفون، زرورق و مهر برجسته کارتن 
های تقلبی چای را در چایخانه دیگری در شهرک صنعتی رباط کریم داشت، شناسایی شد.

این مقام انتظامی گفت: با ورود کارآگاهان پلیس آگاهی به چایخانه دوم ۳ متهم دیگر 
از عناصر اصلی پرونده دستگیر و در بررسی های بیشتر مشخص شد که در این چایخانه 
علاوه بر چای های تقلبی، مقداری مواد غذایی ، آرایشی و بهداشتی و صنعتی تقلبی نیز 

موجود است که محل مذکور پس از تحقیقات پلیسی با دستور قضائی پلمب شد.
وی بیان کرد : در ادامه شناسایی محل انبار کالاهای تقلبی و دستگیری متهم اصلی 
پرونده در دستور کار قرار گرفت و ماموران موفق شدند عامل اصلی توزیع چای های تقلبی 

را که مردی ۳۰ ساله بود، دستگیر کنند.
معاون مبارزه با جعل و کلاهبرداری پلیس آگاهی، با بیان اینکه در این انبار علاوه بر 
مقادیر زیادی کارتن های جعلی چای ،  پودر شوینده و اسانس های مربوط به مواد غذایی 

نیز کشف شد.
تقی پور ابراز داشت: هر پنج متهم با دستور بازپرس شعبه ۷ دادسرای ناحیه ۳۳ برای 

کشف سایر جزئیات پرونده در اختیار پلیس آگاهی قرار دارند.

استاندارقم جلسه شورای ترافیک:
محل استقرار بالگرد اورژانس باید درمناطق مختلف قم احداث شود

اجتماعی

استاد دانشگاه علوم اجتماعی و مدرس جمعیت شناسی 
دانشگاه تهران گفت: وقتی گذار جمعیتی اتفاق می افتد 
شاهد دو اتفاق کاهش مرگ و میر و کاهش باروری هستیم 
که پیامدهای زیاد اقتصادی، اجتماعی و جمعیتی مانند 

افزایش اشتغال در حوزه زنان را به همراه دارد.
ملی  کنفرانس  نهمین  در  روز دوشنبه  مجید کوششی 
انجمن جمعیت شناسی ایران با عنوان پویایی جمعیت و 
سرمایه انسانی در ایران در مقاله ای با عنوان توسعه سرمایه 
انسانی و باز شدن دومین پنجره فرصت جمعیتی در ایران 
افزود: یکی از مهم ترین پژوهش های انجام شده در دنیا بر 

اساس این پیامدهای گذار جمعیتی است.
وی ادامه داد: هنگامیکه از سود جمعیتی صحبت می 
شود منظور از پیامدهای مثبت این گذار است و به معنی در 
نظر نگرفتن اثرات منفی آن نیست؛  کاهش باروری، اثرات 

عمیق در نظام اجتماعی دارد.
مدت  کوتاه  در  باروری  کاهش   : کرد  اضافه  کوششی 
موجب می شود که بار تکفل )سرپرستی( سالمندی افزایش 

نیابد که از  آن به عنوان سود جمعیتی اول یاد می شود.
این مدرس دانشگاه تهران ادامه داد: همچنین کاهش 
باروری، کاهش بار مراقبتی از کودکان را موجب می شود؛ 
کاهش  است؛  زنان  عهده  بر  عموماً  کودکان  از   مراقبت 
و شاهد  آزاد کند  را  زنان  کار  از  تواند بخشی  باروری می 

افزایش اشتغال در حوزه زنان باشیم.
 وی اضافه کرد: علاوه برآن،  کاهش باروری افزایش امید 
به زندگی را دارد و بنابراین طول دوره کار نیز افزایش می یابد 
و همچنین نرخ پس انداز نیز افزایش خواهد یافت که از این 

دوره به عنوان سود جمعیتی دوم یاد می شود.
افزایش سهم دانش آموختگان آموزش عالی

مبحث  در  گفت:  اجتماعی  علوم  دانشگاه  استاد  این 
آموزش عالی شاهد افزایش سهم دانش آموز آموختگان 
نابرابری جنسیتی  و همچنین  آموزش عالی هستیم  در 
افزایش سرانه سودآوری  و شاهد  است  یافته  کاهش  نیز 

سرمایه گذاری انسانی نیز هستیم.
دارای  افراد  جمعیتی  نسبت  در  داشت:  اظهار  وی 
تحصیلات دانشگاهی در ایران هم شاهد افزایش بودیم که 

این موضوع بر اقتصاد ایران هم تاثیر گذاشته است.
کوششی ادامه داد: کاهش نابرابری جنسیتی در مقطع 
کارشناسی جدی بوده است اما در مقطع دکترا این نابرابری 
بیشتر است و امید است این تفاوت هم در آینده برداشته 
شود و شاهد افزایش شمار زنان در تحصیلات مقطع دکترا 
باشیم. وی خاطرنشان کرد:  همچنین بر اساس داده های 
به دست آمده،  شاهد هستیم که با افزایش سهم زنان در 
آموزش عالی نرخ مشارکت زنان نیز در مسائل اجتماعی 
افزایش یافته است و به ۳۳ درصد رسیده است و این امر 

زمینه  در  زنان  برای  گذاری  سرمایه  که  دهد  می  نشان 
تحصیلات عالی می تواند سود آور باشد.

تاثیر مثبت تحصیلات عالی بر رشد بهره وری
خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  دانشگاه  استاد  این 
در  افراد  سن  اساس  بر  سالانه  درآمد  میانگین  درباره 
تحصیلات عالی نیز گفت: میانگین درآمد سرانه کار از ۳۰ 
سالگی به بعد افزایش می یابد و سرمایه گذاری انسانی در 
این زمینه می تواند عایدی داشته باشد و نشان می دهد با 
شرایط سخت کنونی هنوز هم مردم به دنبال افزایش سطح 

تحصیلات فرزندان خود هستند.
که  می دهد  نشان  ها  داده  بنابراین  کرد:  تاکید  وی 

تحصیلات عالی بر رشد بهره وری تاثیر مثبت داشته است.
که  در حالی  ها  داده  اساس  بر  کرد:  تصریح  کوششی 
جمعیت پویای ما از تحصیلات عالی برخوردارند و در آینده 
که به سالمندی می رسند به دلیل این که دارای تحصیلات 
عالی هستند و پوشش بازنشستگی بیشتری دارند،  سرانه 

پوششی آنها نسبت به دیگر گروه ها بیشتر است.
از  درصد   ۲۵ حاضر  درحال  کرد:  خاطرنشان  وی 
دولتی  کمک های  به  وابسته  بالا  به  سال  سالمندان ۶۵ 
هستند اما در سال های آینده سالمندان کمتر وابسته به 
درآمد دولتی خواهند بود به دلیل اینکه از سطح تحصیلات 

عالی برخوردار هستند.

مدرس جمعیت شناسی:

کاهشباروری،پیامدهایاجتماعیزیادیبههمراهدارد
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وزیر راه و شهرسازی:

4۰۰هزارواحدمسکونیدرطرحاقدامملی
مسکنساختهمیشود

وزیر راه و شهرسازی اظهار داشت: در طول دو سال آینده ۴۰۰ هزار واحد مسکونی 
در طرح اقدام ملی مسکن ساخته می شود همچنین پرونده پروژه مسکن مهر را 

می بندیم.
محمد اسلامی در جمع خبرنگاران با اشاره به اینکه در هفتمین کنفرانس جهانی 
ایستگاه های آینده اتحادیه بین المللی راه آهن ها شاهد حضور نمایندگان ۲۱ کشور 
بوده ایم گفت: ایستگاه های نسل جدید می توانند باعث توسعه حمل و نقل ریلی و 

مرکز توسعه شهرها و عامل کیفیت بخشی به زندگی شهری باشند.
وی همچنین در پاسخ به سوال خبرنگاری مبنی بر بازگشایی سایت ثبت نام طرح 
مسکن ملی در اقصی نقاط کشور از جمله تهران و همچنین نبود قیمت مشخص در 
این سایت ها که احتمالا منجر به افزایش قیمت های چندباره در طول اجرای پروژه 
و اتمام قرارداد می شود، گفت: سامانه ثبت نام در ابتدا برای استان کرمان به عنوان 
پایلوت اجرای این برنامه بازگشایی شد و برای اینکه ظرفیت این سامانه و خطاهای 
احتمالی آن را بسنجیم و سامانه را حفظ کنیم از استان کرمان ثبت نام را آغاز کردیم و 

در حال حاضر در مرحله شناسایی متقاضیان قرار داریم.
وی ادامه داد: در ابتدا سایت سامانه برای ۱۰ استان باز می شود که از روز شنبه این 
سامانه باز بوده تا متقاضیان بدانند چه مدارکی را باید اسکن و در سایت بارگذاری کنند.
اسلامی ادامه داد: این سامانه از فردا سه شنبه ۲۱ آبانماه باز می شود و به تدریج با 
توجه به تامین اراضی مورد نیاز این سامانه برای سایر استان ها هم بازگشایی خواهد شد 

اما موضوع مهم بحث شناسایی واجدین شرایط است.
اسلامی تاکید کرد: در برخی از شهرها فقط کافی است که زمین ارائه دهیم و از 
اجرای این طرح پشتیبانی کنیم. پروژه هایی را به شرکت هایی واگذار کردیم که به 

صورت مستقل بتوانند با مردم وارد قرارداد شوند.
وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: بخشی دیگر از این پروژه ها در بافت فرسوده به اجرا 
می رسد به طوری که مردم زمین مورد نیاز را در اختیار دارند و دولت به آنها پروانه ساخت 

رایگان و تسهیلات با ۵۰ درصد تخفیف ارائه می دهد.
اسلامی ادامه د اد: بخشی دیگر از متقاضیان می توانند از طریق صندوق پس انداز 
یکم اقدام کنند و از این رو صندوق پس انداز را از این طریق به این طرح متصل کردیم و 
۳۴۰ هزار نفر که در صندوق پس انداز یکم سپرده گذاری کردند می توانند از این طریق 
اقدام  کنند. اسلامی در پاسخ به دیگر سوال ایلنا مبنی بر عدم تعیین قیمت در سامانه 
اقدام ملی مسکن و احتمال افزایش قیمت های مکرر در طول اجرای پروژه گفت: 

وقتی مردم به پروژه متصل شوند قیمت دقیق مشخص می شود.
اسلامی تاکید کرد: به غیر از کلانشهرها دامنه قیمت نباید بیشتر از ۳.۵ میلیون 
تومان در هر مترمربع باشد و پیش بینی می کنیم این قیمت بین ۲.۵ تا ۳.۵ میلیون 

تومان در مناطق مختلف به جز کلانشهرها تعیین شود.
وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه این طرح مناسب دهک های متوسط است گفت: 

دهک های یک، دو و سه جامعه از طرق دیگر صاحب مسکن می شوند.
اسلامی با بیان اینکه خوشبختانه طرح اقدام ملی مسکن یک طرح فعال است که به 
تدریج جلو می رود گفت: این طرح خمره رنگرزی نیست و باید اراضی تسهیلات و سایر 

بسترها برای اجرای آن فراهم شود.
اسلامی تاکید کرد: سیاست ما این است که نهضت خانه سازی در کشور پایدار شود 

و خانه سازی را به یک جریان پایدار تبدیل کنیم.
وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: در طول دو سال آینده ۴۰۰ هزار واحد مسکونی در 
طرح اقدام ملی مسکن ساخته می شود همچنین پرونده پروژه مسکن مهر را می بندیم.

 
عضو هیات رییسه اتاق بازرگانی تهران مطرح کرد

کاهشسهمایرانازبازارمنطقهدرسالآینده
 عضو هیات رییسه اتاق بازرگانی تهران معتقد است سال آینده سهم ایران از بازار 

منطقه باز هم کاهش خواهد یافت.
فاطمه مقیمی درباره عبور از تحریم ها و شرایط فعلی اقتصاد کشور گفت: در شرایط 
موجود اتفاقات خوبی می توانست رخ بدهد. تحریم ها علاوه بر وجود آوردن مشکلات 

اقتصادی باعث بروز مشکلاتی در حوزه معیشت مردم شده است.
وی ادامه داد: بنابر آمارهای ارایه شده از سوی وزارت صمت؛ در بحث محصولاتی 
مانند سیگار و پالم افزایش تولید داشتیم و در برخی محصولات که می توانستیم با 
استفاده از شرایط موجود تولید خود را افزایش دهیم مانند خودرو و کامیون ها کاهش 
تولید داشتیم. در حوزه محصولات پتروشیمی نیز سال گذشته ۲۲ میلیون تن صادرات 
داشتیم که از محل آن ۱۲ میلیارد ارز وارد کشور شده است. عمده بازارهای ما از 

آسیای شرقی و اروپا بوده است.
رییس کانون زنان بازرگان ایران ادامه داد: در بخش گردشگری نیز تحریم ها باعث 
کاهش ورود توریسم به کشور شد و تحریم دارو و مشکلات آن نیز باعث شده در بخش 
توریسم درمانی که بیش از این وضعیت خوبی داشتیم شاهد کاهش باشیم. سال 
گذشته ۴ میلیون و پانصد هزار توریسم وارد کشور شدند که بیشترین آن متعلق به 
کشور عراق با یک  میلیون و ۶۰۰ هزار نفر بوده و پس از آن آذربایجان، کویت، چین 

و هند قرار دارد.
وی درباره اظهارات وزیر امور خارجه مبنی بر تشکیل یک سازوکار مستقل مالی 
گفت: پیشنهاد اخیر آقای ظریف مبنی بر ایجاد یک شبکه مالی با حضور هشت کشور 
عضو اکو یکی از یکی از پیشنهادهایی است که ما به آن نیاز شدیدی داریم و از سال ها 
قبل بحث آن مطرح بوده که متاسفانه تا امروز هنوز اجرایی نشده است. برای اجرای 

این سازوکار ما نیاز به تغییر برخی قوانین داریم.
مقیمی در پایان تصریح کرد: سال ۲۰۱۹ دو کشور ایران و لیبی کمترین میزان توسعه 
را در صنعت نفت داشته اند و پیش بینی می شود سهم ایران از بازار منطقه سال آینده 

نیز کمتر شود.

معاون سازمان امور مالیاتی اعلام کرد

وجود9۰هزارمیلیاردتومانمعافیتوفرارمالیاتی
معاون سازمان امور مالیاتی با بیان اینکه تاکنون ۴۰ درصد پزشکان در سامانه مالیاتی 
ثبت نام کرده اند، گفت: مجموع فرار و معافیت مالیاتی در کشور به ۹۰ هزار میلیارد 

تومان می رسد.
اگر  تابع سیستم نظام مالیاتی است که  محمد مسیحی اظهار داشت: مالیات 
هرجزئی از سیستم به درستی عمل نکند به هدف عالیه که وصول مالیات به معنای 

واقعی است نخواهیم رسید.
معاون سازمان امور مالیاتی افزود: اجتناب از پرداخت مالیات در کنار فرار مالیاتی در 
تمامی کشورها نظام های مالیاتی را تهدید می کنند. اقتصاد نفتی از یک طرف و سطح 
معافیت های مالیاتی در کشور از طرف دیگر بخش های نظام مالیاتی را از تیررس 
مالیات خارج کرده است. همه این ها باعث شده در کشور ما فرار مالیاتی نسبت به 

کشورهای دیگر بالاتر باشد. 
وی ادامه داد: براساس برآوردها ۳۵ هزار تا ۴۰ هزار میلیارد تومان به طور متوسط 

فرار مالیاتی داریم. 
مسیحی درباره میزان فرار مالیاتی در کشور، گفت: ۴۰ درصد معافیت مالیاتی داریم 
که عددی معادل ۵۰ هزار میلیارد تومان را به اقتصاد کشور تحمیل می کند، همچنین 
فرار مالیاتی ۴۰ هزار میلیارد تومانی نیز نشان می دهد ۹۰ هزار میلیارد تومان فرار 

مالیاتی و معافیت مالیاتی داریم.
وی تاکید کرد: معافیت مالیاتی فرار مالیاتی را تحت تاثیر زیادی قرار می دهد که 

مصداق بی عدالتی است که جامعه به سمت فرار مالیاتی می رود.
مسیحی افزود: هم مجلس و هم دولت در فراخوان پزشکان و وکلا در سامانه مالیاتی 
پیگیر بوده اند که تاکنون ۴۰ درصد پزشکان ثبت نام کرده اند. جامعه پزشکی با الزام 
قانونی به عنوان گروه پیشرو در اجرای قانون هستند. کانون وکلا نیز برای معرفی 
اسامی اعلام آمادگی کرده است که بعد از هدفمند کردن قانون به ریزداده های مالیاتی 

خواهیم رسید.

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسابات مجلس مطرح کرد

ترمیمدریافتیبازنشستگانباهمسانسازیحقوق
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسابات مجلس تاکید کرد: دولت هرچه سریعتر 

اقدامات لازم برای همسان سازی حقوق بازنشستگان را انجام دهد.
محمدمهدی مفتح  با اشاره به ضرورت همسان سازی حقوق بازنشستگان، گفت: 
این رشد  و  پیدا کرد  افزایش  تورم  به دلیل نرخ  حقوق شاغلان در سال های اخیر 
حقوقی، اختلاف دریافتی بازنشستگان جدید و افرادی که حدود ۱۰ سال پیش 
بازنشسته شدند را رقم زد درحالیکه این دو فرد از نظر تحصیلات و پست اداری در یک 
جایگاه قرار دارند. برای رفع این تفاوت فاحش در برنامه ششم توسعه مقرر شد؛ حقوق 

بازنشستگان و شاغلان همسان سازی شود.
نماینده مردم تویسرکان در مجلس شورای اسلامی افزود: براساس برنامه ششم 
توسعه دولت مکلف است ظرف مدت ۵ سال حقوق بازنسشتگان را معادل ۹۰ درصد، 
حقوق شاغلان همسان آنها افزایش دهد به گونه ای که در پایان برنامه ششم توسعه 
حقوق بازنشستگان و شاغلانی که از نظر تحصیلات و پست اداری هم رتبه هستند، 

حداکثر ۱۰ درصد با یکدیگر تفاوت داشته باشد.
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسابات مجلس با بیان اینکه در طول سال های 
گذشته مجلس در قانون برنامه توسعه، ردیف بودجه موردنیاز برای همسان سازی 
حقوق بازنشستگان را تعریف و پیش بینی کرده است، اظهار کرد: امیدواریم دولت 

هرچه سریع تر خواسته به حق بازنشستگان را اجرایی کند.

اقتصادی۵

ایران خواهد  اقتصاد  در  اتفاقی  مالیات شود، چه  بانکی مشمول  اگر سود سپرده 
افتاد؟ اظهار نظرها و مطالعات گوناگونی درباره اخذ مالیات بر سود سپرده بانکی که در 
پیش نویس لایحه اصلاح قوانین و مقررات مالیاتی به آن اشاره شده، وجود دارد. ایرناپلاس 
با بررسی مطالعات انجام شده درباره مالیات بر سود سپرده های بانکی، به این پرسش 

پاسخ می دهد.
در پیش نویس لایحه اصلاح برخی قوانین و مقررات مالیاتی، سود سپرده های بانکی 
به عنوان یکی از پایه های مالیاتی جدید، معرفی شده  است. در این لایحه، پیشنهاد شده 
که سود متعلق به حساب های پس انداز، سپرده های مختلف و گواهی های سپرده نزد 
بانک ها، مؤسسات مالی و اعتباری، صندوق ها و نظایر آنها، با در نظر گرفتن مدت زمان 

سپرده گذاری، مشمول مالیات شود.
در صورت تصویب این لایحه، ۶۰ درصد سود سرمایه گذاری های کوتاه مدت، یعنی 
کمتر از ۶ ماه، مشمول مالیات خواهد شد. ۴۰ درصد سود سرمایه گذاری های میان مدت 
یعنی ۶ ماه تا یک سال و همچنین، ۲۰ درصد سود متعلق به سرمایه گذاری های بلندمدت 
یعنی بیشتر از یک  سال، در دایره شمول مالیاتی قرار خواهند گرفت. این پیشنهاد، 
واکنش های متفاوتی را به دنبال داشته، واکنش هایی از جنس تأیید و تکذیب و موافقت 

و مخالفت.
تکذیب بانک مرکزی و وزارت اقتصاد

فرهاد دژپسند، وزیر امور اقتصادی و دارایی، با رد مالیات بر سود سپرده های بانکی، 
گفته بود که در طرح قانون مالیات های مستقیم، تا کنون چنین موضوعی مطرح و بررسی 
نشده است. عبدالناصر همتی، رئیس کل بانک مرکزی نیز اعلام کرده بود که برنامه ای 

برای اخذ مالیات از سود سپرده ها نداریم.
با وجود تکذیب دو مقام مسئول در این زمینه، اما بند ۵۴ این پیش نویس که درباره 
مالیات بر سود انواع سپرده های بانکی است، موافقت ها و مخالفت هایی را به  دنبال داشته 

است.
موافقان و مخالفان مالیات بر سود سپرده بانکی چه می گویند؟

شاهین چراغی، عضو شورای عالی بورس گفته اگر از سود سپرده و سیستم بانکی 
مالیات گرفته شود، منابع به سمت بازار سرمایه و تولید، سوق داده می شود.

با این  محمدرضا پورابراهیمی، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس نیز در مخالفت 

پیشنهاد، از عدم تناسب نرخ تورم و نرخ سود سپرده های بانکی گفته است. به اعتقاد 
این عضو کمیسیون اقتصادی مجلس، اخذ مالیات از سود سپرده در شرایط فعلی منتفی 
بوده و ممکن نیست. اگر کشور به ثبات اقتصادی رسید و سود سپرده بانکی بیشتر از نرخ 
تورم شد، می توان از مابه التفاوت آن مالیات دریافت کرد. از نظر وی، این نوع مالیات، به 
نفع اقتصاد کشور نیست، سپرده ها را از بانک ها فراری می دهد و این سرمایه ها به سمت 

بازارهای موازی خواهد رفت.
کامران ندری، عضو هیئت علمی دانشگاه امام صادق)ع( نیز با تأکید بر اینکه نرخ 
واقعی سود سپرده بانکی در حال حاضر منفی است، با اخذ مالیات از آن مخالفت کرد و 
گفت بحث مالیات بر سود سپرده به غلط مطرح شده و باید فراموش شود. اگر قرار است 
اصلاحی در ساختار مالیاتی کشور در نظر گرفته شود، باید به سمت مالیات بر مجموع 
درآمد برود. تبعات این اقدام برای بانک، این است که بانک ها ممکن است با کمبود ذخایر 

مواجه شوند. این مسئله به اضافه برداشت بانک ها از بانک مرکزی ختم خواهد شد.
علاوه بر این اظهارنظرها، امکان سنجی برقراری این نوع مالیات در اقتصاد ایران و 
بررسی آثار آن، پیش از این توسط مراکز مختلف و جامعه دانشگاهی مورد مطالعه قرار 

گرفته است.
انحراف در تخصیص منابع یا سرمایه گذاری در بخش های مولد

سال ۱۳۹۴ سازمان امور مالیاتی در یک طرح پژوهشی، چالش ها و امکان سنجی وضع 
مالیات بر سود سپرده های بانکی را بررسی کرده است. نتایج این مطالعه نشان می دهد 
مالیات بر سود سپرده، موجب انحراف در تخصیص منابع می شود و زیان اجتماعی 
در پی دارد؛ چرا که با اخذ این نوع مالیات، اعطای تسهیلات به بخش خصوصی و 
سرمایه گذاری از سوی این بخش، کاهش خواهد یافت. البته این مطالعه از آثار اخذ این 
نوع مالیات در بهبود توزیع درآمد و سیاست های توزیعی غافل نیست و پیشنهاد می دهد 

آثار رفاهی مالیات بر سود سپرده بانکی، در مطالعات بعدی بررسی شود.
این سازمان در مطالعه دیگری در سال ۱۳۹۵، امکان سنجی برقراری مالیات بر سود 
سپرده های بانکی در ایران را بررسی کرده است. در این مطالعه، بر اخذ مالیات بر انواع 
مختلف درآمد اشخاص، تأکید و استدلال شده که نرخ سود سپرده های بانکی بیش از حد 

معینی، منابع مالی جامعه را از بخش های مولد اقتصاد خارج می کند.
تنها 0.0۱6 درصد، کاهش سپرده

محاسبات این پژوهش نشان می دهد با اینکه وضع مالیات بر سود سپرده های بانکی، 
حجم سپرده های پس انداز بانکی را کاهش می دهد، اما این کاهش تنها ۰.۰۱۶ درصد 
خواهد بود. بخش دیگر این مطالعه، درآمد مالیاتی از دست رفته دولت در سال ۱۳۹۲ را 
برآورد کرده که بر این اساس با سناریوهای مختلف، به طور میانگین بین ۲۷۸۶ تا ۱۳ هزار 
و ۹۳۱ میلیارد تومان بوده است. یعنی بین ۶.۷ تا ۳۳ درصد درآمدهای مالیاتی وصولی، 

به دلیل نبود این نوع مالیات در کشور، از دست رفته است.
چالش ها و مزایای مالیات بر سود سپرده بانکی برای اقتصاد ایران

مطالعه ای،  در   ۱۳۹۶ سال  در  دارایی  و  اقتصادی  امور  وزارت  اقتصادی  معاونت 
این  بررسی کرده است. در  را  بانکی  بر سود سپرده های  مالیات  امکان سنجی وضع 
مطالعه، الزامات، چالش ها و مزایای این نوع مالیات، شناسایی شده اند. بر این اساس، 
وجود مؤسسات غیرمجاز در بازار غیر متشکل پولی، مقاومت نظام بانکی، محدودیت ها 
و ریسک های بازار سرمایه، مقاومت عمومی به دلیل عدم شفافیت در نحوه هزینه کرد 
مالیات ها و شکل گیری انتقادات از منظر حمایتی، چالش های وضع مالیات بر سود 

سپرده هستند.
در مقابل، مزایای مالیات بر سود سپرده برای اقتصاد کشور، علاوه بر درآمدزایی برای 
دولت، شامل افزایش سرمایه گذاری در بخش های مولد، امکان حسابرسی و نظارت بر 
مؤسسات فعال در بازار غیر متشکل پولی، ایجاد توازن بین سرمایه گذاری ها، امکان رشد 
و گسترش بازار سرمایه، افزایش شفافیت اطلاعات، کاهش نابرابری های اجتماعی و 

افزایش عدالت در نظام مالیاتی خواهد بود.
پول ها در بانک می مانند، اما ترکیب سپرده ها تغییر می کند

مرکز پژوهش های مجلس از دیگر مراکزی است که ابعاد اقتصادی اخذ مالیات از سود 
سپرده های بانکی را واکاوی کرده است. در این مطالعه که در سال ۱۳۹۶ انجام شده، 
نشان داده می شود با توجه به اینکه بخش قابل توجهی از پول، ماهیت فیزیکی ندارد، 
مالیات بر سود سپرده، موجب خروج پول از نظام بانکی نمی شود، اما ممکن است ترکیب 

سپرده ها و سهم هر بانک از این منابع را تغییر دهد.
بخش دیگر این مطالعه، به بررسی تجربه کشورهای G۲۰ در مالیات بر سود سپرده 
اختصاص دارد که بر این اساس، کشورها در سه گروه طبقه بندی شده اند. در گروه اول، 
مالیات تکلیفی بر بخشی از سود سپرده بانکی اعمال می شود. کشورهای اندونزی، 

آرژانتین، ایتالیا، آلمان، ژاپن و ترکیه در این گروه قرار دارند.
در برخی دیگر از کشورها، سود سپرده بانکی به عنوان درآمد مشمول مالیات در نظر 
گرفته می شود و سود دریافتی در انتهای سال، مانند سایر درآمدها و هزینه های قابل قبول 
مالیاتی به مراجع مالیاتی اعلام می شود و پس از کسر هزینه ها از درآمدها و اعمال قوانین 
تعریف شده، مالیات قابل پرداخت، تعیین می شود. استرالیا، آمریکا، انگلستان، برزیل، 
چین، روسیه، کانادا، فرانسه و آفریقای جنوبی از جمله کشورهایی هستند که سود سپرده 

در آنها، به عنوان یکی از انواع درآمد، مشمول مالیات است.
در هند، مکزیک و کره جنوبی، رویکرد ترکیبی در اخذ مالیات بر سپرده، در دستور کار 
است. بر این اساس، سود کسب شده از سپرده بانکی، به عنوان درآمد مشمول مالیات 
شناخته می شود و مالیات تکلیفی با نرخ پایه، به عنوان هزینه قابل قبول، در نظر گرفته 
می شود. مثلًا در کره جنوبی، نرخ مالیات بر درآمد شرکت ها ۲۴.۲ و نرخ پایه مالیات 
بر سپرده، ۱۵.۴ درصد است. اگر سود سالیانه، بیشتر از ۱۸ هزار دلار باشد، این سود 

مشمول مالیات بر درآمد است و در غیر این صورت، تنها مالیات تکلیفی اخذ می شود.
مدل پیشنهادی مالیات بر سود سپرده قابل اجراست؟

آنچه در پیش نویس لایحه اصلاح برخی قوانین و مقررات مالیاتی درباره سود سپرده 
پیشنهاد شده، تا حدودی به الگوی ترکیه در اخذ این نوع مالیات، شباهت دارد. در ترکیه، 
سود سپرده های کوتاه مدت مشمول نرخ ۱۵ درصدی، سپرده های میان مدت مشمول 
نرخ ۱۲ درصدی و سپرده های بلندمدت، مشمول نرخ ۱۰ درصدی مالیات بر سود سپرده 
هستند. آنچه در رابطه با مالیات بر سود سپرده بانکی در کشور اهمیت دارد این است 
که حتی اگر به زعم برخی اظهارنظرها، شرایط اقتصاد کلان کشور مانند نرخ تورم و نرخ 
سود سپرده بانکی، آماده برقراری این نوع مالیات نباشد، اما مالیات با نرخ صفر می تواند 
مقدمه ای بر شفافیت بیشتر و پیش درآمدی بر اجرای نظام مالیات بر مجموع درآمد باشد.

چالش ها و مزایای مالیات بر سود سپرده بانکی ؛

مالیات سود سپرده های بانکی با اقتصاد ایران چه خواهد کرد؟

وزیر نفت با اشاره به کشف میدان جدید نفتی در خوزستان گفت: این مخزن ۵۳ 
میلیارد بشکه نفت درجا دارد که ۳۱ میلیارد بشکه آن پیش از این در مخازن دیگر 
شناسایی شده بود و اکنون ۲۲ میلیارد بشکه نفت درجای دیگر به دخایر نفتی ایران 

افزوده شده است.
بیژن زنگنه، دیروزدر مراسم اعلام جزییات کشف مخزن جدید نفتی در خوزستان، 

تاکید کرد: این مخزن یکی از بزرگترین مخازن نفتی است که در ایران کشف شده است.
وی ادامه داد: در گذشته در این منطقه میادین منصوری، سپهر، جفیر، آب تیمور، 

سوسنگرد شناسایی شده بود و در زیر این میادین میدان ایلام شناسایی شد.
زنگنه افزود: در فاصله این میادین، منطقه ای با وسعت ۲ هزار و ۴۰۰ کیلومتر مربع 

وجود داشت که این مخزن در آن قرار دارد.
وزیر نفت با اشاره به اینکه لایه نفتی کشف شده عمقی ۸۰ متری دارد، گفت: این 
مخزن ۵۳ میلیارد بشکه نفت درجا دارد و احتمال گسترش میدان به مناطق جنوب 
غربی و جنوب شرقی وجود دارد. وی ادامه داد: از نطر تکنولوژی کار جدید با حفر سه 
حلقه چاه از سال ۹۵ شروع شد، در گذشته ۳۱ میلیارد بشکه نفت شناسایی شده بود 
و اکنون ۲۲ میلیارد نفت درجای جدید ثبت می شود. زنگنه افزود: با توجه به تکنولوژی 
های فعلی، حجمی که به دخیره بازیافت اشاره می شود ۲.۲ میلیارد بشکه نفت است. 
به گفته وزیر نفت، تمام فناوری در نفت، ضریب بازیافت است و  هر یک درصد افزایش 
ضریب بازیافت، ۳۲ میلیارد دلار به درامد کشور اضافه می کند. وی تاکید کرد: این 
مخزن دومین مخزن نفتی بزرگ کشف شده در تاریخ ایران است و  از مدیران و مسئولان 
مناطق نفت خیز که در خارج از منطقه اب تیمور به نفت رسیدند و منجر به کشف این 
میدان شد، تشکر کرد.  وزیر نفت افزود: برنامه توسعه در قالب توسعه میادین آب تیمور 
و منصوری و سپهر و جفیر خواهد بود و در اینده برنامه های دیگری برای توسعه تعریف 

خواهد شد.   وی دلیل نام گداری این مخزن به نام نام اوران را قدردانی از خدمات 
گمنامان این حوزه دانست.

نمی توان ذخایر نفتی ایران را نادیده گرفت
وزیر نفت همچنین در جمع خبرنگاران در پاسخ به این سوال که آیا جایگاه نفتی 
ایران در دنیا پس از این کشف توسعه پیدا می کند، گفت: در عملیات بازار اولویت با 
ظرفیت قابل عرضه نفت است و هیچ کس نمی تواند ذخایر قابل بازیافت یک کشور را 
نادیده بگیرد. وی با بیان این که در کوتاه مدت ظرفیت تولید قابل عرضه است تاکید 
کرد: در میان مدت و درازمدت کسی نمی تواند میدان نفت و گاز اثبات شده یک کشور را 
نادیده بگیرد. به گفته وی، بهترین الگو برای توسعه صنعت نفت اتکا به ظرفیت داخلی 
و استفاده از تکنولوژی و سرمایه خارجی است. زنگنه همچنین در پاسخ به سوالی دیگر 
مبنی بر این که آیا وزارت نفت برنامه ای برای اکتشاف در خزر دارد گفت: در حال حاضر 
اکتشاف در خزر در اولویت کار وزارت نفت نیست. وی با بیان این که ضریب بازیافت در 
مخازن مختلف با توجه به ذخیره مخزن، سنگ مخزن و عوامل دیگر متفاوت است اظهار 
کرد: باید تلاش کنیم تا ضریب مخازن را در میدان نفتی کشور توسعه دهیم و این مسئله 
در اولویت قرار گیرد. وزیر نفت با بیان این که ایران به دو روش ارتقای فناوری ملی و تعامل 
بین المللی با هدف دستیابی به تازه های روز دنیا به دنبال افزایش بازیافت است، اظهار 

کرد: ضریب بازیافت در دنیا به دلیل رشد فناوری در حال افزایش است.

زنگنه تشریح کرد:

جزئیاتاکتشافمخزنجدیدنفتی

 عضو کمیسیون انرژی مجلس گفت: افزایش قیمت حامل های انرژی از جمله بنزین غیرقانونی نیست، اما باافزایش قیمت 
حامل های انرژی مخالف هستم.

»کوروش کرم پور حقیقی« افزود: چنانچه قرار باشد افزایش قیمتی در حامل های مختلف انرژی از جمله بنزین انجام شود، خلاف 
قانون نیست، زیرا دولت می تواند پیشنهاد افزایش قیمت را در بودجه مطرح کند و در صورت تصویب مجلس و تایید شورای نگهبان 
این موضوع تبدیل به قانون خواهد شد. وی تاکید کرد: امروز آمریکا جنگ اقتصادی را بر ایران تحمیل کرده و در صورتی که نتوانیم 

گرانی را مهار کنیم، مهمترین خاکریز اقتصادی نظام جمهوری اسلامی که کانون خانواده ها و امید به آینده است به خطر می افتد.
کرم پور یادآور شد: آنچه در گذشته شاهد بودیم  که جنسی گران می شده و آن بر اساس تصمیم دولت نبود، اما به دلیل اینکه برنامه 

اصولی و قابل اجرا نبوده، بیشترین ضربه به اقشار ضعیف جامعه وارد شد.
به اعتقاد وی، اجرای افزایش قیمت حامل های انرژی بدون برنامه، همانند دولت های گذشته، این موضوع می تواند آسیب رسان به 
کشور به ویژه قشر کم درآمد باشد. این نماینده مجلس با اشاره به افزایش تورمی رشد قیمت حامل های انرژی،  افزود: چنانچه برنامه ای 
وجود داشته باشد که در آن افزایش قیمت حامل ها و تورم را خنثی کند، مشکلی نیست اما در گذشته هیچگاه این برنامه وجود 
نداشت.   به گفته کرم پور،  افزایش قیمت بنزین و یا سایر حامل های انرژی، باید مابه التفاوت قیمت در تولید و اشتغال سرمایه گذاری 
شود، زیرا برنامه عملی برای  اشتغال و تولید موجب رفع مشکلات حل خواهد شد. وی اضافه کرد: پرداخت های نقدی و افزایش 
یارانه ها نمی تواند مشکل اساسی کشور را حل کند، در واقع مانند قرص تسکین دهنده است که تا مدتی درد را کاهش می دهد، اما 
برای اقتصاد باید به دنبال رفع معضلات بود و علت های پیش روی رونق تولید و اشتغال را از سر راه برداشت.   عضو کمیسیون انرژی 
مجلس گفت: امروز بزرگترین تهدید نظام جمهوری اسلامی، بیکاری جوانان تحصیلکرده است، زیرا چنانچه جوانان به تولید و توسعه 

کشور بیاندیشند و در میدان عمل حضور جدی پیدا کنند، آمریکا و اقمارش هیچ کاری نمی توانند انجام دهند.  

عضو کمیسیون انرژی مجلس:

افزایشقیمتبنزین،غیرقانونینیست
مدیرعامل راه آهن جمهوری اسلامی ایران از برنامه دولت برای ارتقا و بهبود وضعیت٣٢ ایستگاه راه آهن خبر داد و گفت: طرح 

جامع ریلی این ٣٢ ایستگاه را به فضاهای شهری زیبایی تبدیل خواهد کرد.
سعید رسولی روز دوشنبه در مراسم هفتمین کنفرانس بین المللی ایستگاه های آینده راه آهن که در هتل پارسیان اوین برگزار شد، 
گفت: توسعه راه آهن از جمله اهداف مهم دولت است و در چهار سال گذشته طرح های مشترکی را با کشورهای همسایه برای حمل 

بار و مسافر به مرحله عملیاتی رساندیم.
وی گفت: ایستگاه های راه آهن دروازه ای برای ارتقای شهرها محسوب می شوند و در نظر است برای نیازهای آتی ایستگاه های 

راه آهن با رویکردی سیستمی، ارتباط آن با شهر و چگونگی تغذیه ایستگاه های راه آهن از روابط تجاری و اجتماعی بحث کنیم.
رسولی گفت: برای توسعه و نوسازی ایستگاه های راه آهن و افزایش سطوح دسترسی به ایستگاه ها و ارتباط با سایر مدهای حمل و 

نقل باید همکاری یکپارچه بین راه آهن، مترو و شهرداری ها ابجاد شود.
معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: راه آهن ایران مطالعات طرح های جامع و راهبردی ٢٢ ایستگاه منتخب کشور ایران را با همکاری 
مشاورین داخلی و بین المللی در دست انجام دارد تا با استفاده از توانمندی  موجود در محیط ایستگاه ها حداکثر بهره وری ممکن را 
فراهم سازد. وی گفت : راه آهن ایران یکی از بزرگترین شبکه های ریلی در خاورمیانه است که برای اولین بار در منطقه خاورمیانه و 
قاره آسیا میزبانی کنفرانس ایستگاه های آینده را برعهده گرفته است. رسولی گفت: امروز ایران را می توان یکی از بخش های مهم در 
زمینه حمل و نقل ریلی در منطقه دانست که علاوه بر شبکه ریلی وسیع و گسترده در داخل کشور، از جمله مسیرهایی است که اتصال 

دهنده شمال اروپا به خلیج فارس و اقیانوس هند است و در جهت شرقی- غربی نیز در مسیر جاده ی ابریشم قرار دارد.
معاون وزیر راه گفت: با وجودتحریم های اجرا شده بر علیه ایران در سالهای گذشته، چهار مسیر جدید ریلی احداث و افتتاح شده 

است و چهار مرکز استان هم به خطوط ریلی پیوسته اند.

مدیرعامل راه آهن ایران :

32ایستگاهراهآهنکشورتوسعهوارتقامییابد

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در جمع اعضای کمیتۀ مدیریت 
برنامه ها  درصدی   ۸۲ تحقق  از  خرسندی  ابراز  ضمن  شرکت 
تثبیت  و  ایمنی،  ارتقای  روبه رشد  روند  مبارکه،  فولاد  اهداف  و 
روند رضایت مندی مشتریان از محصولات شرکت گفت: هرچه 
دشمنان عرصه را تنگ تر کنند، ما نیز امیدوارتر و سخت کوش تر از 

همیشه برای کشور تلاش خواهیم کرد.
 وی در ادامه تصریح کرد: با اقدامات خوبی که انجام شده، 
علی رغم این که روند تولید در فولاد مبارکه حفظ شده و در برخی 
نواحی افزایش یافته، خوشبختانه برداشت آب از زاینده رود روند 
کاهشی داشته است. این خبر مسرت بخشی است که همکاران 
با اتخاذ راهکارهای مناسب و اجرای پروژه های متعدد توانسته اند 
با بازچرخانی هرچه بیشتر آب در سیکل تولید و مدیریت هرچه 

صحیح تر مصرف، به این موفقیت دست یابند.
وی با اشاره به این که امروز دشمنان قلب اقتصاد و انسجام کشور 
ما را هدف قرار داده اند، تصریح کرد: برون رفت از اتکا به اقتصاد 
نفتی راهبرد بسیار کارآمدی است؛ اما باید به خاطر داشته باشیم 
که آن ها نیز دست روی دست نگذاشته اند و با هدف قرار دادن 
انسجام مردم و بخش های مهم اقتصادی کشور، به ویژه در حوزۀ 
معدن و صنایع معدنی که بیشترین ظرفیت های اقتصادی کشور 

در آن است، سعی دارند اقتصاد ایران را از پویایی بازدارند.
وی در همین خصوص اظهار داشت: باید توسعه ها به گونه ای 
باشد که بنگاه های اقتصادی کشور موجب رشد یکدیگر و در 
نهایت رشد اقتصادی کشور شوند، نه این که با رقابت منفی، قصد 

کنار زدن و منزوی کردن هم را داشته باشند. این آفت بزرگ درست 
همان چیزی است که دشمن برای آن برنامه ریزی کرده است. 
به طورکلی باید با حمایت، همدلی و وفاق شرایطی فراهم کنیم که 
سازمان ها به رشد و توسعۀ یکدیگر کمک کنند و از پیشرفت هم 
خوشحال شوند. نباید فراموش کرد که همۀ عوامل زنجیرۀ معدن 
و صنایع معدنی و به طورکلی بنگاه های اقتصادی کشور در یک 

کشتی قرار داریم و نفع و ضرر یکی، نفع و ضرر همه است.
نواحی  عملکرد  گزارش  استماع  از  پس  عظیمان  مهندس 
شرکت گفت: گزارش های ارائه شده در این جلسه مثل همیشه 

بتوانیم مسائل  باید  به شرایط  با توجه  اما  امیدوارکننده است، 
شرکت را مدیریت کنیم.

وی از خودکفا شدن در بخش معدن و دست یابی به دانش فنی 
راهکار  دو  به عنوان  و احداث کارخانه های فولادسازی  طراحی 
اساسی برای خنثی سازی تحریم ها و تقویت بنیۀ اقتصادی شرکت 
و کشور یاد و تصریح کرد: ضروری است که شرکت برای تأمین 
مواد اولیۀ موردنیاز خود مستقیما به معدن دسترسی داشته باشد. 
درعین حال، همان گونه که همواره رهبر معظم انقلاب نیز تأکید 
کرده اند، کشور ما باید به دانش فنی در همۀ حوزه ها دست یابد 

و به طور مشخص در فولاد مبارکه باید این توانایی و ظرفیت ایجاد 
شود که اگر در فروش محصولات با مشکل مواجه شدیم، بتوانیم 
با فروش تکنولوژی و دانش فنی طراحی و احداث کارخانه های 
نوعی  باید  کنیم.  ارزش  خلق  کشور  و  ذی  نفعان  برای  فولادی 
این منظور در همۀ  برای  خواست عمومی و همدلی همگانی 

بخش های شرکت ایجاد شود.
دانشمندان،  استارت آپ ها،  نقش  به  اشاره  با  ادامه  در  وی 
نخبگان و هنرمندان در رشد و شکوفایی اقتصاد کشور گفت: 
حمایت  سازمان ها  و  اقتصادی  بنگاه های  سوی  از  باید  آن ها 
شوند تا بتوان با همدلی هم، شرکت را از این پیچ خطرناک به 
سلامت عبور داد. مدیرعامل فولاد مبارکه از پاک دستی مدیران 
و به طورکلی مجموعۀ فولاد مبارکه به عنوان یکی از ظرفیت های 
شایستۀ شرکت یاد و تأکید کرد: دشمنان با وارد آوردن هجمه به 
برخی شرکت های بزرگ کشور سعی کردند اقتصاد و درآمدزایی 
و معیشت مردم را مورد تهاجم قرار دهند؛ ازاین رو باید هوشیارتر 
از همیشه در مسیر رشد و تعالی حرکت کنیم تا شرکت از هرگونه 
هجمه مصون بماند. مهندس عظیمیان در بخش پایانی سخنان 
خود ضمن قدردانی از عملکرد کارکنان شرکت در کسب رکورد 
به دانش  و دست یابی  انسانی  نیروی  بهره وری  بالاترین سطح 
فنی  و تولید محصولات جدید، فولاد مبارکه را نگین درخشان 
صنعت کشور خواند و خاطرنشان کرد: باید با تلاش مضاعف خود 
بکوشیم تا در هر شرایطی این نگین همچنان بدرخشد و مایۀ عزت 

و سربلندی کشور باشد.

مدیرعامل فولاد مبارکه:

بنگاههایاقتصادیکشورموجبرشدیکدیگرباشند
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در سومین هفته لیگ برتر بسکتبال ایران ؛

شیمیدرقمبهدومینبرد،درخانهدستیافت

تیم بسکتبال شیمیدُر قم در سومین هفته لیگ برتر بسکتبال ایران، عصر دوشنبه 
توانست تیم صنعت مس کرمان را با حساب ۸۸ بر ۶۳ شکست دهد. 

تیم شیمیدر قم درسالن ۲ هزار نفری ورزشگاه شهید سردارجعفر حیدریان این شهر، 
در هر ۴ کواتِر با درخشش بازیکنان خود درمقابل حریف کرمانی خود توانست به پیروزی 

دست یابد.
تیم قم به ترتیب با حساب ۱۸ بر ۱۵، ۳۷ بر ۲۹ و ۶۹ بر ۴۲ در ۳ کواتر اول این بازی 
به پیروزی دست یافت و سرانجام درکواتر چهارم توانست با حساب ۸۸ بر ۶۳ این بازی را 

با پیروزی به پایان برساند.
در تیم سپیدپوش شیمیدر قم رافی دِروغوکاسیان، دِرو درغوکاسیان، میرو قازاری 
مقدم، محمد اجاقی، وحید دلیر زَهان، اصغر کاردوست، محمد جمشیدی، مسعود 
سلیمانی، مایک مازیار رستم پور، محمد امین صداقت و آرِن داوودی به سرمربیگری 

محمدرضا اسلامی و سرپرستی هادی عامری قرار داشتند.
شیمیدر در این هفته مهدی کامرانی سرگروه تیم خود را به علت درگذشت پدرش به 
همراه نداشت. در تیم مشکی پوش صنعت مس کرمان نیز محسن توانا، محمدمهدی 
حسن زاده، رضا آذرشاه، جواد آذرشاه، مجید رحیمیان، میلاد رحمتی، علی عسگرنژاد، 
مهدی جعفری، مصطفی رضایی، سهند امینیان، امیرمسعود منصوری و مهدی بنی 
اسدی به سرمربیگری محمد کسایی پور و سرپرستی عبدالرضا محمدرضایی قرار 

داشتند.
قضاوت این مسابقه را حسن نیکخواه )سرداور( از استان البرز، شهاب علی اصغری از 
استان گلستان و حامد عموییان از استان کردستان )داوران( برعهده داشتند و حبیب 

کاظمی ناظر این مسابقه بود و حدود ۵۰۰ تن تماشاگر این بازی بودند.
شیمیدر که این فصل نماینده استان قم است، در نخستین دیدار خانگی موفق شد 
تیم شورا و شهرداری قزوین را شکست دهد و در دومین دیدار خود نیز در تهران مقابل 

تیم مهرام این شهر شکست خورد.
تیم بسکتبال شیمیدُر که به تازگی به قم منتقل شده است،  در اولین رویداد بین المللی 
خود با نام این استان در ۲۷ مهرماه سال جاری توانست با اقتدار قهرمان رقابت های 

بین المللی چهارجانبه ۲۰۱۹ قطر شود.

علیرضا دبیر: شش مربی کشتی را محروم کرده ایم

کمتراز۱۰۰هزارنفرکشتیگیرفعالدر
ایرانداریم

رییس فدراسیون کشتی با اشاره به اینکه تعداد کشتی گیران فعال در جمعیت ٨٠ 
میلیونی کشور کمتر از ١٠٠ هزار نفر است، گفت: باید نسبت به این مسئله چاره 

اندیشی کنیم و بدانیم که در گذشته یک میلیون کشتی گیر فعال داشته ایم.
علیرضا دبیر در مراسم مبادله تفاهم نامه معاونت تربیت بدنی و سلامت وزارت و آموزش 
و پرورش و فدراسیون کشتی جمهوری اسلامی ایران، اظهار کرد: در حال حاضر کمتر از 
١٠٠ هزار نفر کشتی گیر فعال داریم در حالی که کشتی برند کشور است به همین دلیل 

در بخش فراوانی کشتی گیر احساس خطر کرده ایم.
 وی ادامه داد: باور داریم و به سوی وزارت آموزش و پرورش دست نیاز دراز کرده ایم و 
خواستار همکاری با این وزارت خانه هستیم که خوشبختانه با استقبال مواجه شده است 

و طی چند سال آینده شاهد نتایج مثبت آن خواهیم بود.
 رییس فدراسیون کشتی با تاکید بر اینکه در مسیر قهرمانی فشار آوردن بر نونهالان 
و نوجوانان اشتباه محض است، اظهار کرد: شش مربی را در کمیته انضباطی محروم 
کرده ایم چرا که کشتی گیران کم سن را مجبور کرده اند که وزن خود را کم کنند. مهرزاد 
حمیدی- معاون تربیت بدنی و سلامت وزارت و آموزش و پرورش- نیز با با بیان اینکه 
باید مدل بومی ورزش کشور شکل گیرد، اظهار کرد: در این راستا باید وظایف هر یک از 

دستگاه ها به طور دقیق مشخص شد. 
   وی با اشاره به اینکه اگر سواد و توانایی حرکت در خردسالی شکل نگیرد کودکان نه در 
ورزش همگانی و نه در ورزش قهرمانی موفق نخواهد بود، خاطرنشان کرد: باید تقسیم 
کار بر اساس یک سند ملی شکل گیرد و بر اساس این سند موفقیت یا عدم موفقیت 
فدراسیون کشتی به صورت علمی بررسی شود چرا که در چهار سال هیچ کس نمی 

تواند جادو کند.

پرویز مظلومی: 

استقلالمدعیجدیقهرمانی
درلیگبرتراست

 سرمربی اسبق تیم فوتبال استقلال تهران گفت: شاگردان استراماچونی در هفته های 
اخیر عملکرد بسیار خوبی داشتند و نشان دادند مدعی قهرمانی در لیگ برتر هستند.

»پرویز مظلومی« اظهار داشت: عملکرد استقلال در بازی های اخیر ستودنی است. 
استقلال توانست تیم خوب تراکتور را در تبریز با چهار گل شکست دهد و بعد برد پرگل 
دیگری مقابل صنعت نفت آبادان به دست آورد که نشان ازقدرت تهاجمی آبی پوشان 

تهرانی است.
 پیشکسوت استقلال خاطرنشان کرد: استراماچونی به شناخت خوبی از استقلال 

رسیده و توانسته تا حدود زیادی اندیشه های تاکتیکی اش را در این تیم اجرایی کند. 
مظلومی تصریح کرد: به طور حتم استقلال با ادامه این روند مدعی قهرمانی در 
لیگ نوزدهم خواهد بود و امیدوارم چنین اتفاق خوشایندی رخ دهد. وی تاکید کرد: 
استقلال بیشتر از هر چیز دیگری به آرامش، اتحاد و همدلی نیاز دارد و در این شرایط 

نباید حاشیه ای برای این تیم شکل بگیرد. 
بازیکن اسق تیم ملی در پایان در خصوص دیدار تیم های ملی ایران و عراق گفت: بازی 
با عراق می تواند برای ایران و ویلموتس خاطره شکست تلخ مقابل بحرین را به فراموشی 

بسپارد و این توانایی در نزد ملی پوشان وجود دارد.
 

 معاون وزیر ورزش:

صداوسیمازیربارحقپخشنمیرود
 معاون توسعه مدیریت و منابع انسانی وزارت ورزش و جوانان گفت: صدا و سیما به 

عنوان رسانه ملی حق پخش را به رسمیت نمی شناسد و زیر بار آن نخواهد رفت.
»ژاله فرامرزیان« با اشاره به ثمر بودن جلسه های متعدد با مدیران صدا وسیما در ۲ سال 
گذشته برای تعیین و تکلیف حق پخش ورزش کشور گفت: مذاکره ما با صدا وسیما در 
حد به رسمیت شناختن حق پخش ورزش هم نتیجه نداشته است و در آن سازمان اراده 

و تمایلی برای حل این مشکل وجود ندارد و زیر بار آن نمی روند.
معاون وزیر ورزش و جوانان گفت: احیای حق پخش تلویزیونی و ورزش جزو تکالیف 
قانونی وزارتخانه است و برای همین با تدبیری که صورت گرفته است با درخواست ما از 
سازمان برنامه و بودجه به میران کارشناسی شده حق پخش ورزش کشور از سرفصل 
اعتبارات سازمان صدا وسیما کاسته و به سرفصل اعتبارات وزارت ورزش و جوانان اضافه 

خواهد شد.
 وی در پایان افزود: در واقع تهاتر اعتبارات با کمک دولت و و سازمان برنامه و بودجه 
بهترین و قانونی ترین راه حل برای احیای حق پخش تلویزیونی و ورزش است و امیدوارم 
صدا وسیما تمکین کند و قطعا با این حرکت بزودی بخش مهمی از نیازهای ورزش کشور 
بخصوص در بخش فوتبال ملی و باشگاه های پرطرفدار استقلال و پرسپولیس در آستانه 

ورود به فرابورس حل می شود.

هاشم بیک زاده: 

پیروزیمقابلعراقبرایفوتبالایران
حیاتیاست

 پیشکسوت فوتبال گفت: دیدار با عراق برای تیم ملی فوتبال ایران از اهمیت زیادی 
برخوردار است و پیروزی در این جدال برایمان حیاتی است.

»هاشم بیک زاده« اظهار داشت: اگر به عملکرد ۲ تیم در بازی های رودرو که در چند 
سال اخیر برگزار کرده اند نگاه بیندازیم متوجه خواهیم شد رقابت فشرده و نزدیکی با 
هم داشته اند. پیشکسوت فوتبال خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه بازی ایران و عراق به 
اردن منتقل شده است شرایط به سود ایران است و این یک فرصت خوب برای تیم ملی 

محسوب می شود.
 بازیکن اسبق تیم ملی تصریح کرد: از گل زنی به عراق خاطره خوبی در ذهنم حک 
شده است. در سال ۲۰۰۷ و در فینال مسابقات غرب آسیا توانستم نخستین گل ملی ام 

را به ثمر برسانم و هیچ وقت این موضوع را فراموش نخواهم کرد.
بیک زاده تاکید کرد: ویلموتس به طور حتم برای بازی با عراق تدابیر و برنامه های 

ویژه ای دارد و تحت هیچ شرایطی دوست ندارد اتفاقات بازی با بحرین رخ دهد.
وی در پایان گفت: شکست مقابل بحرین در منامه یک اتقاق و حادثه برای فوتیابل 

ایران بود و به طور حتم دیگر تکرار نخواهد شد.

 سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس با بیان اینکه کار این باشگاه در رقابت با سایر تیم ها 
که بازیکن خارجی دارند قابل تقدیر است، از مشکلات مالی گلایه کرد و گفت: تا ماه 

دسامبر با پرسپولیس راه می آیم.
گابریل کالدرون سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در حاشیه تمرین صبح روز دوشنبه این 

تیم در جمع خبرنگاران حاضر شد و شرایط این تیم را تشریح کرد.
کالدرون گفت: همه چیز خوب است و تمرینات را شروع کرده ایم. همیشه دوست دارم 
از بازیکنان جوان در تیم اصلی استفاده کنم. آنها کیفیت دارند و در آینده تجربه کسب 

می کنند.
وی درباره محرومیتش از سوی کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال گفت: باشگاه 
روزیکشنبه بیانیه داد و مصاحبه ام روز دوشنبه منتشر شد. همه چیز گفته شده و حرف 

دیگری درباره این موضوع ندارم.
سرمربی پرسپولیس درباره مصاحبه روز یکشنبه به یکی از رسانه ها گفته بود بعضی از 
مربیان باوجود پرتاب صندلی محروم نشدند، یادآور شد: با کسی در این مورد صحبت 

نکردم.
کالدرون درباره نحوه جذب بازیکن جدید و معرفی گزینه ها از سوی باشگاه یادآور 
شد: این یک کار مشترک بین کادر فنی و باشگاه است. با بازیکنی که با شرایط باشگاه 

همخوانی داشته باشد، وارد مذاکره می شویم. هنوز برای این موضوع زود است.
برای من بازیکنان پرسپولیس بهترین ها هستند 

وی در پاسخ به سئوالی مبنی بر دعوت مهدی ترابی به تیم ملی فوتبال و عدم دعوت 
از شجاع خلیل زاده اظهار کرد: مربی تیم ملی تصمیم می گیرد چه بازیکنانی دعوت 

شوند. برای من بازیکنان پرسپولیس بهترین ها هستند. اگر دست من بود دوست داشتم 
همه آنها در تیم ملی باشند. ولی من مربی پرسپولیس هستم. مربی تیم ملی گزینه های 
زیادی دارد و او ملی پوشان را انتخاب می کند. خوشبختانه در ایران بازیکنان خوبی وجود 

دارد. 
کالدرون درباره ایجاد وقفه در لیگ به خاطر اردوهای تیم ملی، گفت: منطقی است که 
تیم ملی هم به زمان برای کار و تمرین نیاز دارد. آنها ۱۰ یا ۱۲ روز زمان می خواهند و باید 
این زمان به آنها داده شود. وقفه در لیگ برای بعضی تیم ها خوب است و برای بعضی 
تیم ها خوب نیست. بعد از وقفه گذشته ما خوب نبودیم. سعی می کنیم وقتی وقفه لیگ 

تمام شود در اولین مسابقه خوب بازی کنیم.
سرمربی پرسپولیس درباره کنار گذاشتن جونیور براندائو مهاجم برزیلی این تیم تاکید 
کرد: جونیور هنوز عضوی از تیم است. باید ببینم او در تمرینات چطور کار می کند. 
استفاده از او بستگی به تمریناتش دارد. بازیکنی را رد نمی کنیم و همه را نگاه می کنیم. 

اگر جونیور دوباره بازی کند نشان می دهد خوب تمرین کرده است.
حتی پول برای خرید شن ندارند!

کالدرون درباره مشکلات مالی باشگاه پرسپولیس و اینکه این تیم بر خلاف پرسپولیس 
هنوز اعتصاب نکرده است، گفت: منتظر جواب باشگاه هستیم. بعد از ۴ روز تعطیلی 
برگشتیم ولی متاسفانه زمین همان مشکلات قبلی را دارد. وقتی شرایط زمین خوب 
نیست، داخل آن شن می ریزند تا منافذ را پر کند و بعد زمین را صاف می کنند ولی 
ظاهرا حتی پول برای خرید شن نبوده و من نگرانم. شن چیز گرانی نیست. ما فقط یک 
زمین تمرین داریم و باید مراقبش باشیم و آنرا حفظ کنیم. این پروسه ای که به شما گفتم 
بخشی از مراحل نگهداری زمین است. امیدوارم زودتر مسائل مالی حل شود چون چند 
ماه است منتظر هستیم. بعضی از بازیکنان باید مطالباتشان از سال گذشته را دریافت 
کنند. وقتی هوا سرد می شود، شن برای زمین چیز مهمی است. می دانم مدیر باشگاه 

تلاش می کند مشکلات حل شود. 
کالدرون در پاسخ به این سئوال که چه میزان از قراردادش را دریافت کرده است؟ 
گفت: ۲۰ درصد از پرداخت اول را دریافت کرده ام و ماه بعد پرداخت دوم باید باشد. با 
شرایط باشگاه راه آمدم. نهایت تلاشمان را می کنیم بهترین نتایج را بگیریم. مدیر باشگاه 
هم تلاش می کند پرداختی به بازیکنان و کادر انجام شود. شما شاهد بودید با تمام 
مشکلاتی که داشتیم، بدون بازیکن خارجی در بالای جدول با سایر تیم ها رقابت می 
کنیم. این کار ما قابل تقدیر است. با تیم هایی رقابت می کنیم که بازیکن خارجی دارند.
سرمربی پرسپولیس یادآور شد: تا ماه دسامبر با باشگاه همکاری می کنم و سعی می 
کنم با باشگاه راه بیایم. وظیفه من این است با باشگاه راه بیایم و نباید کاری کنم تا دسامبر 
به باشگاه لطمه برسد. بعد آن زمانی داریم که می توانیم تصمیم بگیریم. تا آن زمان می 

بینید که با جان و دل برای باشگاه کار می کنم. 

گابریل کالدرون:

تا ماه دسامبر با پرسپولیس راه می آیم

مهدی شریفی و پیمان بابایی در فصل جدید لیگ آذربایجان 
بهترین  با ۸ گل زده، جزو  و  اند  عملکرد بسیار خوبی داشته 

بازیکنان این لیگ به شمار می روند.
به گزارش "ورزش سه"، یکشنبه شب سومقاییت با درخشش 
در  بازی  این  گذشت.  صباح  تیم  سد  از  اش  ایرانی  بازیکنان 
ورزشگاه »بانک رسپابلیک« برگزار شد و تیم میزبان یعنی صباح 
توانست در نیمه اول گلزنی کند و از تیم قرمز و بنفش پوش، 
جلو بیفتد. این گل به نوعی جریان بازی را تغییر داد و باعث شد 
سرمربی تیم سومقاییت، مهدی شریفی را در ابتدای نیمه دوم 
وارد زمین کند و همین تعویض، مقدمه ای بود بر تغییر نتیجه و 

پیروزی یاران شریفی و بابایی.
 روز بیستم مرداد ماه که خبر حضور مهدی شریفی در تیم 
سومقاییت آذربایجان منتشر شد، شاید نگاه ها به این انتقال 
خیلی مثبت نبود. بسیاری اعتقاد داشتند با این تصمیم، به روند 
نزولی خود ادامه می دهد و نمی تواند به دوران اوج خود که با 
پیراهن سپاهان داشت، بازگردد اما آن چیزی که حالا رقم خورده، 

به طور کامل برخلاف تصور فوتبال دوستان است.
 انتقال شریفی به لیگ آذربایجان پس از آن رقم خورد که گابریل 
کالدرون او را در لیست مازاد قرارداد و وی نیز تصمیم گرفت با رد 
پیشنهادات داخلی اش، به جایی برود که پیمان بابایی در آن به 
موفقیت رسیده بود. بابایی که در لیگ ایران جزو مهاجمان نه 
چندان شناخته شده بود، در یک فصلی که برای سومقاییت به 
میدان رفت درخشش خوبی داشت و به همین خاطر مدیران این 

باشگاه، به دنبال جذب یک ایرانی دیگر هم بودند.
 شریفی حالا پس از گذشت ۱۱ هفته بازی در لیگ آذربایجان، 
با پنج گل در صدر جدول گلزنان جای دارد و امیدوار است در سه 
هفته آینده نیز این روند را ادامه دهد تا به کفش طلای فوتبال 

ایران برسد. همچنین نکته جالب این است که سومقاییت پس 
از حضور شریفی به نوعی متحول شده و حالا با قرارگیری دررده 
چهارم، حتی امیدوار به کسب سهمیه لیگ اروپا است. شریفی 
شب گذشته نیز درخشش بسیار خوبی داشت و در کنار پیمان 

بابایی، دو گل از سه گل تیم را به ثمر رساندند.
 در دقیقه ۵۵ بابایی با شوتی سرکش و از راه دور دروازه صباح را 
فرو ریخت تا بازی به تساوی کشیده شود. این سومین گل مهاجم 
سابق گسترش فولاد در لیگ بود که با فریاد »اوچونجی گل« از 
سوی گزارشگر همراه و باعث شد تا هواداران سومقاییت به وجد 
بیایند. ۲۰ دقیقه بعد مهدی شریفی با فراری تماشایی به پشت 
محوطه جریمه، در موقعیت گلزنی قرار گرفت و توانست تیمش را 
پیش بیاندازد و باعث شد تا سومقاییت در موقعیت برد قرار گیرد.

 پس از گل شریفی به سمت هواداران رفت و با خوشحالی ویژه، 
حضورش در صدر جدول گلزنان را جشن گرفت و به نوعی نشان 
داد که بار دیگر جزو مهاجمان برتر فوتبال ایران است. هرچند که 
کمتر از دیگر لژیونرها مورد توجه قرار گیرد. این زوج مخوف لیگ 
آذربایجان حالا روی هم ۸ گل زده اند و بهترین بازیکنان تیم خود 
محسوب می شوند اما بدون تردید، کار سخت این دو در هفته 
آینده و بازی مقابل قره باغ خواهد بود. جایی که باید کیفیت 

متمایز یک فوتبالیست ایرانی را به نمایش بگذارند.
 شریفی در مرداد ماه علی رغم حضور در اردوی تیم پرسپولیس، 
از این تیم کنار گذاشته شد و در واقع، گابریل کالدرون علی 
علیپور، براندائو جونیور، مهدی عبدی و محمد امین اسدی را 
به او ترجیح داد اما حالا مهاجم شماره ۷۰ سومقاییت بیش از 
تمام این بازیکنان گل زده و مسیری متفاوت را سپری می کند؛ 
مسیری که شاید انتهای آن به لیگی معتبرتر و تیمی بزرگتر در 

اروپا نیز برسد.

زوجی که کسی از آن ها صحبت نمی کند؛

شریفی-بابایی؛آقایگلهایایرانیدرخاکاروپا!

 دو بازیکن خارجی فصل نوزدهم استقلال که در هفته های اخیر نمایش خوبی داشته اند، در 
انتظار سرنوشت مشابهی با چند بازیکن قبلی این تیم قرار گرفته اند.

آیاندا پاتوسی آخرین ستاره خارجی تیم استقلال بود که بعد از جدایی از این تیم با افت 
فاحش مواجه شده و هیچ نشانی از ستاره ای که با پیراهن آبی به میدان می رفت در او دیده 
نمی شود. پاتوسی که در نیم فصل دوم فصل گذشته به عنوان بازیکن قرضی از تیم »کیپ 
تاون« افریقای جنوبی به استقلال پیوست، در یک نیم فصل حضورش در این تیم آنقدر خوش 

درخشید که تبدیل به بهترین و امتیاز آورترین بازیکن این تیم شود. 
پاتوسی با گلزنی و گلسازی های متعددش در لیگ برتر و آسیا تبدیل به ستاره ای در فوتبال 
ایران و آسیا شد و همین کار را برای استقلالی ها بابت تمدید با او سخت کرد. آیاندا پاتوسی که 
در نیم فصل حضور برای آبی پوشان با ۴ گل و ۴ پاس گل تاثیرگذارترین بازیکن این تیم بود، از 
ابتدای حضورش در تیم بن یاس و در حالی که ۷ هفته از رقابتهای لیگ امارات می گذرد تنها 
یکبار موفق به گلزنی شده که این آمار مناسبی برای او نیست. عملکرد پاتوسی بعد از استقلال 
با عملکرد او در این تیم تفاوت زیادی دارد تا جایی که گفته می شود مسئولان و هواداران تیم بن 
یاس هم رضایت چندانی از عملکرد وی ندارند، چون آنها عملکرد پاتوسی در استقلال را دیده 
بودند. پاتوسی اولین فوتبالیست خارجی نیست که با پیراهن استقلال تبدیل به ستاره شد و 

بعد از جدایی از این تیم از دوران اوجش فاصله گرفت و شاید آخرین آن هم نباشد.
رابسون جانواریو

یکی از اولین بازیکنان خارجی که با پیراهن استقلال ستاره شد، رابسون جانواریو مدافع 
برزیلی و جوانی بود که در لیگ هفدهم به صورت قرضی به استقلال پیوست و بعد از درخشش 

با این تیم مورد توجه تیم های معتبری قرار گرفت و در نهایت به لیگ برتر پرتغال پیوست.
اما جانواریو بعد از جدایی از استقلال با دوران اوجش فاصله گرفت تا جایی که ناچار شد از 

لیگ برتر پرتغال جدا شده و بار دیگر به فوتبال خاور میانه بازگردد. 
جانواریو که از استقلال به »بواویستا« در لیگ پرتغال پیوسته بود، از این تیم راهی بن یاس شد 
و بعد از یک سال حضور در این تیم، به لیگ دسته اول امارات رفت و پیراهن تیم »خورفکان« را 

بر تن کرد تا همچنان در مسیر پسرفت قرار داشته باشد.

سرور جباروف
سرور جباروف با استقلال ستاره نشد، اما در استقلال بار دیگر احیا شد و اوج گرفت تا جایی 
که توانست در سن ۳۶ سالگی به سطح اول فوتبال آسیا بازگردد و باشگاه های معتبری در آسیا 
برای جذب او اقدام کنند. درخشش جباروف با پیراهن استقلال کار این باشگاه را برای تمدید 

قرارداد سخت کرد و در نهایت جباروف با یک سال حضور در این تیم، از آبی پوشان جدا شد.
اما یک فصل حضور در استقلال آخرین سال درخشش جباروف در فوتبال آسیا بود و وی پس 
از جدایی جمع آبی پوشان در تیم های »ژتیسو« و »متالورگ« در لیگ ازبکستان بازی کرد و به 

هیچ وجه درخششش در استقلال را تکرار نکرد.
مامه تیام

مامه تیام پیش از پیوستن به استقلال سابقه حضور در چند تیم مطرح از جمله اینترمیلان 
و یوونتوس را هم داشت. اما هرگز در این تیم ها فرصت بازی کردن پیدا نکرد و وی نیز همراه 
با جباروف در لیگ هفدهم برای استقلال بازی کرد و آنقدر برای این تیم گل زد تا تبدیل به 
یک ستاره سرشناس در فوتبال آسیا شد. درخشش تیام هم کار دست استقلال داد تا آنها 
نتوانند قرارداد وی را تمدید کنند و تیام سرانجام سر از عجمان در آورد. هرچند وی در یک 
فصل حضورش در این تیم مجموعا در جام حذفی و لیگ برتر ۱۳ بار گلزنی کرد که آمار بدی 
محسوب نمی شود، اما او نیز محبوبیت و ویترین آسیایی اش را از دست داد و بعد از یک فصل 
حضور در عجمان، راهی ترکیه شد. مقصد بعدی تیام تیم »قاسم پاشا« از ترکیه است. تیام در 
این تیم هم نسبتا خوب گل می زند، اما هنوز به آن سطح از درخششی که در استقلال داشت 

باز نگشته است.
آیاندا پاتوسی

پاتوسی آخرین بازیکن خارجی است که بعد از ستاره شدن با پیراهن استقلال از این تیم جدا 
شد و در مسیری پسرفت قرار گرفت.  در حالی که باشگاه استقلال به شدت به دنبال تمدید 
قرارداد با پاتوسی بود و حتی قرار و مدارهایی با وی به همین منظور در کشور امارات گذاشته 
بود، این بازیکن اهل افریقای جنوبی در امارات به جای مذاکره و تمدید با استقلال، سر از »بن 

یاس« در آورد تا همچنان شاگرد وینفرد شفر باشد.

با گذشت ۷ هفته از لیگ امارات پاتوسی هیچ نشانی از بازیهای درخشانی که فصل گذشته با 
استقلال انجام می داد نداشته و در حد یک بازیکن کاملا معمولی برای این تیم بازی می کند.

خطری که استقلال را تهدید می کند
بازیکن خارجی استفاده می کند. »هروویه میلیچ« مدافع  از دو  استقلال در این فصل 
چپ اهل کشور کرواسی و »شیخ دیاباته« مهاجم اهل کشور مالی که در این فصل با پیراهن 
استقلال خوش می درخشند و ممکن است بعد از حضور این تیم در لیگ قهرمانان آسیا، دل 
تیم های آسیایی را هم ببرند. هرچند سن نسبتا بالای این دو بازیکن شانس آنها را برای دریافت 
پیشنهادات خیلی خوب مالی از تیم های معتبر عربی می کاهد، اما نباید این خطر بالقوه را 
نادیده گرفت که پیشنهاد اغوا کننده تیم های عربی همواره انتظار بازیکنان خارجی استقلال را 
می کشد. به خصوص در این دوران بی پولی، یکی از راه های درآمد زایی می تواند خرید بازیکن 

به قیمت نسبتا پایین و فروش آن به تیم های متمول با قیمت های بالا باشد.

جباروف، تیام و حالا پاتوسی؛

افتستارههایخارجیآبیهابعدازجدایی

رئیس فدراسیون فوتبال با بیان اینکه این فدراسیون به دنبال پرواز اختصاصی برای پرواز تیم ملی به اردن است، گفت: در حال 
هماهنگی یک بازی دوستانه در فیفادی هستیم.

مهدی تاج در حاشیه مراسم استقبال از تیم فوتبال ساحلی که بعد از قهرمانی در جام بین قاره ای به کشور بازگشت، ضمن تبریک 
این موفقیت گفت: هرکسی پرچم ایران را به اهتزاز در می آورد و قهرمان شود، باعث افتخار تمام مردم ایران است و ما خود را  مدیون 

زحمات آنها می دانیم.
وی با بیان اینکه روی فوتبال ساحلی سرمایه گذاری خوبی شده است، ادامه داد: تیم ملی ایران در المپیک ساحلی سوم شد و شنبه 
شب  هم قهرمانی جام بین قاره ای را به دست آورد. خوشحالم که با یک سرمایه گذاری کم و انگیزه زیاد این بچه ها توانستند قهرمان 
شوند. رئیس فدراسیون فوتبال درباره اینکه »چرا ایران درخواستی برای میزبانی جام بین قاره ای ندارد و تمام دوره های این مسابقات 
در امارات برگزار شده است؟«، گفت: ما از نظر امکانات همه چیز داریم. در کمپ تیم ملی زمین خوب ساحلی داشته و  در بوشهر  

هم ورزشگاهی بین المللی داریم که میزبان هزاران تماشاگر بوده است. ضمن اینکه در کیش هم یک زمین بین المللی خوب داریم.
وی با اشاره به میزبانی یک دوره از جام بین المللی باشگاه های جهان در ایران تاکید کرد: برای گرفتن میزبانی تلاش می کنیم اما 

یکسری محدودیت هایی وجود دارد که مانع دادن میزبانی به ایران می شود. باید آن موانع را رفع کنیم.
تاج با اشاره به دیدار تیم ملی فوتبال ایران با عراق و یادآوری اینکه این دیدار در اردن برگزار می شود، خاطرنشان کرد: داوری بازی 
تغییر کرده است. قرار است یک داور سریلانکایی داور بازی باشد که این اتفاق مثبت است. وی ادامه داد: فیفا تصمیم گرفت بازی در 
کشور ثالث برگزار شود که این هم می تواند اتفاق خوبی باشد. رئیس فدراسیون فوتبال در بخش دیگری از صحبت هایش به جلسه 
ای که در این زمینه با ویلموتس داشت، اشاره کرد و با مثبت خواندن نظر سرمربی تیم ملی، گفت: در تلاش هستیم برای تدارک و 
پشتیبانی تیم ملی پرواز چارتر داشته باشیم تا تیم با هواپیمای اختصاصی برود. تاج تصریح کرد: تلاش داریم پنج روز بعد از بازی با 
عراق یک بازی دوستانه داشته باشیم. در حال هماهنگی هستیم. تمرینات تیم ملی طبق برنامه و رأس زمان اعلام شده آغاز شد که 

تأکید ما همین بود. خوشبختانه ما از برنامه های مان عقب نیستیم و با برنامه پیش می رویم.
مشکل پرداخت دستمزد مارک ویلموتس حل شده است 

وی در پاسخ به این پرسش که »آیا مشکل پرداخت دستمزد مارک ویلموتس حل شده است یا نه؟«، اظهار داشت: بله، این مشکل 
حل شد و پول قبلی و سه چهار ماه آینده او را به صورت یک جا پرداخت کردیم. رئیس فدراسیون فوتبال در مورد پذیرفته شدن 
استعفای اسماعیل حسن زاده رئیس کمیته انضباطی و مرتضی تورک رئیس کمیته اخلاق نیز گفت: با استعفای تورک هنوز موافقت 

نشده است اما او هم اصرار دارد با توجه به مسئولیت جدیدی که گرفته مانند حسن زاده از فدراسیون فوتبال برود.

مهدی تاج:
هنوزبازیدوستانهتیمملیقطعینشدهاست

سرمربی سابق تیم ملی فوتبال ایران می گوید نتیجه بازی با عراق، تکلیف تیم ملی ایران را مشخص می کند.
حشمت مهاجرانی در آستانه دیدار حساس و سرنوشت ساز تیم ملی فوتبال ایران برابر عراق گفت: از چندین سال قبل تاکنون و از 
دوران حضور در مسابقات غرب آسیا، عراق به علت شباهت های فیزیکی و روحی همواره رقابت های نزدیکی با ایران داشته است. 
عربستان، قطر، امارات، کویت و ... به اندازه عراق شبیه ایران نبودند. از گذشته عراق و سوریه مقابل ما بازی های بسیار خوبی ارائه 

کرده و موجب دردسر ما شده اند.
وی به نبود بازی تدارکاتی برای تیم ملی طی روزها و هفته های گذشته اشاره کرد و افزود: از بازی با بحرین تاکنون هیچ دیداری 

نداشتیم که این موضوع منجر به کاهش هماهنگی تیم ملی خواهد شد و یکی از نقاط ضعف ما محسوب می شود.
سرمربی سابق تیم ملی فوتبال درباره این که تیم ملی تنها با انجام چهار جلسه تمرین و اضافه شدن دیرهنگام لژیونرها با عراق دیدار 
خواهد کرد، تاکید کرد: این موضوع یک کمبود بزرگ برای تیم ملی است. به علت تغییراتی که در تیم ملی به وجود آمده، هماهنگی 
بازیکنان تیم ملی کاهش یافته و برخی از بازیکنان فاقد بازی ملی مناسب هستند. منطق فوتبال می گوید که دیدار سختی مقابل 

عراق خواهیم داشت.
باید از تیم کی روش استفاده کنیم

مهاجرانی خاطرنشان کرد: برای افزایش هماهنگی تیم ملی، باید اسکلت و اسخوان بندی این تیم را حفظ کنیم. به نظرم بهترین 
کار استفاده از تیم کی روش است.

او در واکنش به این سوال که آیا منظورش این است که ویلموتس از ترکیب کی روش برای بازی های تیم ملی استفاده کند و 
جوان گرایی را به آینده موکول کند، یادآور شد: جوانگرایی نیازمند زمان است و در کوتاه مدت نمی توان این کار را انجام داد. به نظرم 
تیم ملی در هنگام شروع بازی باید از بازیکنانی استفاده کند که تجربه بیشتری در تیم ملی و بازی کنار هم دارند و بهتر از سایر بازیکنان 

یکدیگر را درک می کنند. می توانیم از جوان ها در یک برنامه بلند مدت بهره ببریم.
سرمربی تیم ملی فوتبال ایران در جام جهانی ۱۹۷۸ با بیان اینکه بازی با عراق تکلیف تیم ملی را مشخص می کند، گفت: رقیب 
اصلی ما عراق است. ما به بحرین باختیم اما این تیم مدعی اصلی در برابر ما نیست. باید عراق را ببریم تا راهمان هموار شود. مساوی 

هم کار را دشوار می کند. نباید در این دیدار اشتباه کنیم.
مهاجرانی مجددا به بحث کمبود بازی های تدارکاتی تیم ملی اشاره کرد و گفت: باید تکلیف گروه را خودمان رقم بزنیم. سرنوشت 
ایران در دستان خودش است. اگر عراق را ببریم، مشکل حل می شود. در صورتی که بازی مساوی شود، بازی عراق و بحرین هم 

اهمیت پیدا می کند.

حشمت مهاجرانی:
دیدارباعراق،تکلیفایرانرامشخصمیکند
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 حشمت الله فلاحت پیشه:

چهرههایبزرگبرایمجلسآیندهنمیآیند

سیاسی7

بررسی جایگاه کنونی رییس مجلس در فضای سیاسی کشور؛

آیندهمبهمعلیلاریجانی

علی لاریجانی اگر نگوییم تنهاست، متحدان زیادی ندارد، از طرف دیگر او سیاستمدار 
محبوبی هم به حساب نمی آید، حالا باید دید او در برابر چشم انداز مبهمی که برای آینده 

دارد چه تصمیماتی اتخاذ می کند. 
دوسال نیم پیش زمانی که چهر ه ها و گروه های سیاسی آماده شرکت در انتخابات 
ریاست جمهوری می شدند و درگیر ضد و خورد های رسانه ای بودند، علی لاریجانی رییس 
مجلس در گوشه ای ایستاده و بود جدال سنگین انتخاباتی را نظاره می کرد. او در اوج 
قدرت بود و بسیاری معتقد بودند خود را برای انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ آماده 
می کند. اما پس از انتخابات اوضاع به کام لاریجانی پیش نرفت. قدرت او همچون دیگر 
میانه رو های افول کرد، حالا دو سال به انتخابات ریاست جمهوری چشم اندازی سیاسی 
علی لاریجانی بیش از همیشه مبهم است. چهار ماه تا انتخابات مجلس شورای اسلامی 
باقی مانده است. اصولگرایان و اصلاح طلبان در حال آماده سازی برای این انتخابات 
مهم هستند. شایعات دراین باره زیاد است و هر روز اخبار جدیدی درباره احتمال حضور 
چهره های شناخته شده مطرح می شود. این وضعیت بیشتر در مورد جناح اصولگرا 
صادق است. یک روز گفته می شود غلامعلی حداد عادل سر لیست است و روز دیگر 
می گویند جلیلی یا قالیباف. اما در این بین درباره علی لاریجانی رییس کنونی مجلس 
که بیش از ده سال بر این مسند نشسته است و قدرتمندترین فرد پارلمان به حساب 
می آید، هیچ چیز روشن نیست. او برخلاف چهار سال پیش نه از سوی اصلاح طلبان 
برای ائتلاف مورد توجه است و نه اصولگرایان به او روی خوش نشان می دهند. اصلاح 
طلبان قویا اعلام کرده اند با اصولگرایان ائتلاف نخواهند کرد و "اشتباه چهار سال 
پیش را تکرار نمی کنند."   محمدرضا عارف رییس فراکسیون امید از جمله مخالفان 
جدی ائتلاف است، اما برخی احزاب همچون کارگزاران چراغ سبز ائتلاف را روشن نگه 
داشته اند، با این حال به نظر نمی رسد بتوانند کل جریان اصلاح طلب را قانع کنند. 
اصولگرایان هم رویکرد تندی نسبت به لاریجانی پیدا کرده اند و هیچ نشانه ای از اقبال به 
او نشان نمی دهند. حتی برخی از آن ها به تندی به لاریجانی حمله می کنند او را در کنار 
حسن روحانی از رقبای جدی خود می دانند. چندی پیش یکی از نمونه ها بارز برخورد 
اصولگرایان با لاریجانی در صحن علنی مجلس رخ داد. در جریان بررسی طرح تشکیل 
وزارت بازرگانی، مشاجره لفظی لاریجانی با نصرالله پژمان فر نماینده مشهد و اعضای 
شاخص جبهه پایداری و فراکسیون ولایی مجلس برای دقایقی جو مجلس را متشنج 
کرد. پژمان فر لاریجانی را »دیکتاتور« خطاب کرد و لاریجانی هم پاسخ داد و به پژمان فر 
گفت: »دیکتاتور شمایید که هر کاری و هر حرفی دلتان می خواهد در کشور می زنید و 
کسی هم چیزی به شما نمی گوید و کاری هم با شما ندارند. مملکت این جوری شده 
که هر چه دلتان خواست به همه می گویید و کسی هم چیزی به شما نمی گوید. عادت 
کردید با فریاد کار خودتان را پیش ببرید.« از طرف دیگر حلقه اطرافیان لاریجانی نیز دچار 
سردرگمی هستند. زمانی اطرافیان علی لاریجانی به دنبال راه انداختن یک حزب بودند 
که عملا شکست خورد. آن ها به یک فراکسیون نیم بند در مجلس اکتفا کردند، با عضویت 
نمایندگانی که عموما خط و ربط سیاسیشان خیلی مشخص نیست. حالا شاخص ترین 
آن حلقه یعنی کاظم جلالی قرار است به عنوان سفیر ایران در مسکو منصوب و جانشین 
مهدی سنایی شود. او از نمایندگی مجلس استعفا کرده واستعفای آن نیز پذیرفته شده 
است وبزودی عازم مسکو خواهد شد. از سوی دیگر بهروز نعمتی دیگر نماینده نزدیک 
به لاریجانی نیز قرار است سفیر ایران در ایتالیا شود. البته این انتصاب ها قطعی نشده 
است، ولی ظاهرا به زودی رخ می دهد. هم کاظم جلالی و هم بهروز نعمتی از اعضای 
لیست امید در حوزه انتخابیه تهران بودند. رای این دو نماینده حاصل ائتلاف چهار سال 
پیش اصلاح طلبان با میانه روهای اصولگرا بود. این دو نماینده به عنوان بازو های مهم 
علی لاریجانی در چهار سال ریاست مجلس عمل کردند. کاظم جلالی در راس مرکز 
پژوهش های مجلس و بهروز نعمتی هم به عنوان عضو هیات رئیسه. حالا ممکن است 
تا چند سال در داخل کشور نباشند تا بتوانند در کنار علی لاریجانی فعالیت کرده  و به او 

کمک کنند. دیگر نزدیکان لاریجانی نیز فعلا تحرک انتخاباتی نشان نداده اند.
لاریجانی در اندیشه ۱۴00؟

علی لاریجانی که از اصولگرایان رانده شده و از اصلاح طلبان نیز جا مانده است حالا 
با پایان سومین دوره حضورش در مجلس شورای اسلامی احتمالا دیگر در انتخابات 

مجلس نامزد نخواهد شد و راه را برای افراد دیگری باز می گذارد.
در جریان لاریجانی و رفقایش هیچ تحرک انتخاباتی برای مجلس دیده نمی شود. 
البته مشخص نیست در ذهن علی لاریجانی چه می گذرد شاید همانگونه که پیشتر 
مطرح بود او برنامه ای برای ۱۴۰۰ دارد. هیچ نشانه ای از این برنامه هم دیده نمی شود. 
علی لاریجانی در ماه های اخیر نشان داده که فقط سعی در تعامل با دولت برای حل 
مشکلات کشور دارد. او از اظهار نظر های سیاسی و انتخاباتی خودداری می کند و کمتر 

در مجامع حزبی شرکت می کند.
از طرف دیگر نباید نادیده گرفت که خانواده لاریجانی در دو سال اخیر موج تخریبی 
عظیمی را تحمل کرده است. از یکسو آیت الله آملی لاریجانی تحت فشار این موج بوده 
و از سوی دیگر علی لاریجانی با آن دست و پنجه نرم کرده است. دیگر برادران لاریجانی 
نیز از این موج بی نصیب نبوده اند. ممکن است این فضا بر تصمیم رییس مجلس برای 

آینده حرفه ای خود اثر گذارد بوده باشد.
نزدیکان لاریجانی دل به این خوش کرده بودند که حمایت های دولت اعتدالگرا راه را 
برای حضور قدرتمند او در انتخابات ۱۴۰۰ باز کنند. اما حالا پس از گذشت بیش از دو 
سال از دولت، اعتدالگرایان در گوشه رینگ قرار گرفته اند و از هر طرف مورد انتقادند. 
در جریان انتخابات سال ۹۶ برخی معتقد بودند کشاندن اسحاق جهانگیری به فرآیند 
انتخابات، پوست خربزه ای از سوی اعتدالگرایان و نزدیکان لاریجانی بوده تا چهره او را 
مخدوش کنند و رقیبی از رقبای ۱۴۰۰ را تضعیف نمایند. حالا امروز نه جهانگیری، 
سنبه ای پر زور برای ۱۴۰۰ دارد و نه لاریجانی، شاید هیچ یک نامزد آن انتخابات نشوند. 
با این حال گمانه زنی ها سر جای خودش قرار دارد. همچنان ممکن است لاریجانی و 

اعتدالگرایان برای انتخابات ریاست جمهوری نقشه بکشند.
اصولگرایان به خاطر حمایت لاریجانی از دولت از او انتقاد می کنند

شایعاتی از این دست هم به گوش می رسد که توافقی میان لاریجانی و قالیباف برای دو 
انتخابات مجلس و ریاست جمهوری وجود دارد. براساس این توافق قالیباف کاندیدای 
مجلس می شود و لاریجانی ۱۴۰۰ می آید البته که این شایعه خیلی اعتباری ندارد چرا 

که نمونه های دیگری از آن در فضای رسانه ای وجود دارد.
مثلا گفته می شود توافقی مشابه میان قالیباف و سعید جلیلی وجود دارد با این تفاوت 
که جلیلی برای انتخابات مجلس می آید و قالیباف آماده ریاست جمهوری می شود. 
در کنار تمام این حرف ها و  گمانه زنی ها فعلا فقط یک چیز روشن است. اینکه علی 
لاریجانی اگر نگوییم تنهاست، متحدان زیادی ندارد، از طرف دیگر او سیاستمدار 
محبوبی هم به حساب نمی آید، حالا باید دید او در برابر چشم انداز مبهمی که برای 

آینده دارد چه تصمیماتی اتخاذ می کند.

صادق زیبا کلام:

حکومتنظامیانازچالهبهچاهافتادناست
پیشرفت  برای  نظامیان  حکومت  گفت:  تهران  دانشگاه  سیاسی  علوم  استاد 
اقتصادی،توسعه سیاسی و پیشرفت اجتماعی به هیچ وجه مطلوب نیست و از چاله به 

چاه افتادن است. 
صادق زیبا کلام یکشنبه شب در مناظره ای با عنوان' نقش نظامیان در حکومت ها' در 
سالن اجتماعات امام رضا)ع( دانشکده پزشکی مشهد افزود: وقتی نظامیان بر سر قدرت 
می آیند جدایی از قدرت ندارند و باعث نجات نمی شوند و مایه بدتر شدن اوضاع در 
بلندمدت خواهند شد. وی ادامه داد: اگر حکومت واقعا  نظامی باشد تمام اصل و اساسی 
دموکراسی را زیر پا می گذارد و در حکومت های نظامی قانون، فرع بر اراده حاکمان 
نظامی می شود. استاد علوم سیاسی دانشگاه تهران گفت: اگر یک فرد نظامی هم رئیس 
جمهور شود نمی تواند معجزه کند چون عصای موسی ندارد و سخت در اشتباه هستیم 
که چنین شخصی بتواند کاری انجام دهد. زیباکلام افزود: اگر یک فرد نظامی هم بر سر 
کار بیاید در چارچوب نهادهای انتخابی خواهد بود و مشخص نیست با نهادهای انتصابی 
چه کاری انجام می دهد. وی ادامه داد: ناکارآمدی دولت، علت ایجاد و احساس نیاز به 
یک فرد نظامی در راس دولت است چون مردم احساس می کنند صندوق رای، خروجی 
مورد نظر آنها را نداشته و هیچ سیاستی تغییر نکرده است. استاد علوم سیاسی دانشگاه 
تهران گفت: یکی از تاسف آور ترین تحولاتی که ظرف چند سال اخیر رخ داده سلب 
اعتماد از صندوق رای وزارت کشور بوده است که تندروها موجب آن شدند. زیبا کلام با 
بیان اینکه ناکارآمد نشان دادن دولت و مجلس شورای اسلامی باعث سلب اعتماد کامل 
از بخش انتخاباتی نظام شده است افزود: این کار باعث شده است که حرف سلطنت 
طلب ها و خارج نشینان مورد تایید قرار بگیرد که جمهوری اسلامی ناکارآمد است. مدیر 
مسئول نشریه بررسی های اقتصادی هم در این مناظره گفت: نظامیان، از طریق کودتا، 
انتخابات مهندسی شده یا انتخابات آزاد ممکن است بر سر کار بیایند اما آنچه مشخص 

است این است که منافع ملی با شیوه های غیردموکراتیک تامین نمی شود. 

رئیس جمهوری گفت: تعامل نکردن با دنیا به منزله منزوی شدن ایران است لذا 
با تمامی دنیا سخن می گوییم و با افتخار پای میز مذاکره ای که به نفعمان است، 

می نشینیم. 
دکتر حسن روحانی روز یکشنبه درمراسم افتتاح کارخانه فولاد در شهرستان بافت با 
بیان اینکه ایستادگی، مقاومت، صبر و تحمل و سخت کوشی منافاتی با تعامل با دنیا 
ندارد، خاطرنشان کرد: برخی ها فکر می کنند اگر با دنیا حرف بزنیم دست های ما از 
توان می افتد؛ مگر می شود یک کشوری در مسیر پیشرفت قرار بگیرد و منزوی باشد؟ 

اگر تعامل نکنیم یعنی منزوی شویم.
رییس جمهوری تاکید کرد: باید سر هر میز مذاکره ای که برای منافع ملی ما ضرورت 

دارد، با افتخار به گفت و گو نشست.
حفظ عزت و اقتدار ملی در گرو تلاش عملی امکانپذیر است 

رییس جمهوری با اشاره به اینکه شعار ما را به جایی نخواهد رساند، گفت: حفظ عزت 
و اقتدار ملی ما تنها در گرو کار و تلاش عملی امکانپذیر است.

وی با اشاره به اینکه زمانی تلاش صنعتگران نمود پیدا می کند خوشحالی ما هم 
مضاعف می  شود، افزود: این کارخانه سالانه ۸۰۰ هزار تن فولاد اسفنجی تولید 

می کند و  هر یک از این طرح های بزرگ یک ضربه کاری به بدخواهان نظام است.
وی تصریح کرد: ایران مقتدر، توانمند و جوانان غیور، دانشمند و پرتلاش هر روز 
قدم جدیدی را بر می دارد و اینکه یکهزار و ۵۰۰ میلیارد تومان ارزش کار و مجموعه 
سرمایه گذاری در فاز اول این کارخانه بوده است و اجرای فاز دوم آغاز شده، به معنای 

آن است ما با همه تلاش و توانمان راه توسعه و پیشرفت کشور را ادامه می دهیم.
رئیس جمهوری گفت: اینکه می گویم عزت ملی را حفظ کنیم و در برابر قدرت های 
دنیا بایستیم تنها با عمل کردن امکان پذیر است و اساس کار تلاش عملی و توانمندی 

ما را به ظهور رساندن است.
روحانی با بیان اینکه ما می توانیم نیازمندی های کشور را در بسیاری از زمینه های 
مختلف تامین و صادر کنیم گفت: باید اشتغال در خور فارغ التحصیلان دانشگاهی را 

ایجاد کنیم زیرا امنیت در سایه اشتغال نسل جوان ایجاد می شود.
وی با اشاره به افتتاح کارخانه توربین استان یزد با تلاش جوانان تحصیل کرده این 
مرز و بوم،  تصریح کرد: صدها جوان در ساخت قطعات توربین ها کمک می کنند کار 

بسیار ارزشمندی است.
رییس جمهوری  با بیان اینکه در استان کرمان و یزد شاهد افتتاح پروژه های عظیمی 
هستیم گفت: وزیر صنعت اعلام کرد که روز گذشته در استان یزد ۳هزار و ۵۰۰ میلیارد 
تومان و وزیر نیرو اعلام کرد در بخش برق و آب این استان ۸۰۰ میلیارد تومان پروژه 
افتتاح شده به معنای آن است که دلگرم و بانشاط هستیم و آینده را با نشاط می بینیم.

روحانی با بیان ایکه مجوزهایی که برای تولید بخش ها و کارخانجات مختلف نسبت به 
سال گذشته افزایش داشته به معنی امید داشتن است زیرا اگر وجود نداشت افزایشی 
صورت نمی گرفت، تصریح کرد: تولید فولاد در دنیا ۳.۵ درصد و در ایران ۶.۵ درصد 

است یعنی اینکه در مسیر درست حرکت می کنیم.
وی با بیان اینکه مدیرعامل کارخانه فولاد بافت می گوید راه اندازی امروز این کارخانه 
در سایه برجام بوده است و آنهایی که نمی توانند این واقعیت را بدانند؛ باید خوب درک 
کنند، گفت: تمام تحولی که در پارس جنوبی در طول چند سال توانستیم افتتاح 
کنیم؛ بخاطر برجام بود و تمام کمپرسورها و بخش های مهم در گمرکات خوابیده بودند 

و با برجام راه آن ها باز شد.
کسی که پای عهد ایستاده، همیشه پیروز میدان است

روحانی تصریح کرد: قدرت دیپلماسی، قدرت علم، قدرت حرف زدن برای ما افتخار 
است.

وی با بیان اینکه قدرت دیپلماسی و قدرت علم و حرف زدن برای ما افتخار است 
گفت: قرآن به پیامبر مکرم اسلام ما فرمود: از طریق علم، درایت، منطق، حکمت، پند، 
موعظه و مجادله بهترین شکل به اسلام دعوت کن و اگر اسلام را بخواهیم معرفی کنیم 

راهش این است.
با اشاره به اینکه ما قدرت حکمت داریم و عالمان بزرگی در زمینه های  روحانی 
مختلف در این کشور وجود دارد گفت: تحریم آمد و بخش هایی را باید خارجی ها برای 
ما راه اندازی می کردند که اکنون خودمان راه اندازی می کنیم  و در سایه مقاومت از 

توانمندی های دنیا هم استفاده کردیم.
رئیس جمهوری اسلامی ایران با اشاره به اینکه ما خطوط قرمزی داریم گفت: خط 
قرمز ما این است حقوق و عزت ملی ما در مسیری که حرکت می کنیم؛ محفوظ بماند 
و اینکه بنشینیم و برای منافع ملی در چارچوب عزت ملی حرف بزنیم، چیزی است که 
خداوند به ما امر کرده و راه ما بوده و پیامبر ما با همه حرف می زد و پیمان می بست و 
با کفار پیمان می بست و پیمان را می شکستند، دوباره پیمان می بست؛ راه این است و 

کسی که پیمان می شکند، ضرر می کند.
وی ادامه داد: کسی که پای عهد ایستاده، همیشه پیروز میدان است پس کار شما به 

معنای مقاومت ملت و مفهوم ایستادگی واقعی و به معنای آبادانی کشور است.
روحانی با اشاره به اینکه می توانیم در بخش های دیگر علمی، گردشگری و غیره در 
کشور کار کنیم تصریح کرد: خوشحال هستیم که امروز در رفسنجان یک پارک علم و 

فناوری را به مردم هدیه و قول دادیم که می تواند حرکتی بزرگ در کشور باشد.

را  نوآوری  نیز یک کارخانه  یزد  استان   ایران گفت: در  رئیس جمهوری اسلامی 
برنامه ریزی کردیم که سال آینده افتتاح شود و باید جوانان تحصیلکرده دانشگاهی را 

به کار بگیریم.
سال آینده تحریم تسلیحاتی ایران برداشته می شود

 رییس جمهوری  همچنین روز دوشنبه در جمع مردم رفسنجان با اعلام اینکه سال 
آینده تحریم تسلیحاتی ایران برداشته می شود، گفت: مردم عزیز ایران بدانند با ادامه 
برجام سال آینده ما به یک هدف بسیار بزرگ سیاسی و دفاعی و امنیتی دست می 

یابیم.
حجت الاسلام حسن روحانی اظهار داشت: در جامعه افکار و سلایق مختلف وجود 
دارد اینطور نیست که همه مثل هم بیندیشیم و اینکه کدام راه زودتر ما را به مقصد 
می رساند همیشه مورد بحث و اختلاف است حتی در جمعیت ۱۰۰ نفری هم ممکن 
است اختلاف وجود داشته باشد در محلات، شهرهای کوچک و به طریق اولا در کشور 
۸۰ میلیونی اختلاف فکر و نظر وجود دارد حالا در این اختلاف نظر افرادی تندرو 
هستند و گروهی در سمت دیگر تندرو هستند و معمولا تندرو ها ما را با مشکلاتی 

مواجه می کنند.
وی گفت: البته ممکن است برخی از این تدروها نیز حسن نیت داشته باشند و 
درست فکر کنند اما راه میانه ای که قرآن به ما دستور می دهد و می فرمایند ما شما را 

امت میانه رو قرار دادیم و امت الگو برای جهانیان.
رییس جمهوری گفت: اعتدال میانه روی و انصاف و به اعتدال و عدالت نگریستن 
و آینده و واقع گرا بودن در عین حالی که آرمان برای ما باید مهم باشد مساله بسیار 

مهمی است.
وی اظهار داشت:ما برای مصالح جامعه و کشور خودمان با ۶ کشور توافقی را امضا 
کردیم و این وسط یکی از کشورها از توافق خارج شد و عهد و پیمان خود را زیر پا 

گذاشت.
دکتر روحانی ادامه داد: ما چند کار می توانستیم انجام دهیم؛ عده ای می گفتند 
شما هم بلافاصله از توافق خارج شوید و عده ای می گفتند در هر شرایطی باید در این 
توافق پیدا کنید؛ عده ای هم می گفتند راه بینابین را پیدا کنید و لذا ما با همین تجربه، 

دیدیم راه بینابین به نفع ما هست.
رییس شورای عالی امنیت ملی اظهار داشت: مردم عزیز ایران و رفسنجان بدانید با 
ادامه برجام سال آینده ما به هدف بزرگ سیاسی، امنیتی و دفاعی دست پیدا می کنیم.
روحانی ادامه داد: قبل از برجام سالها خرید سلاح از طرف ایران طبق قطعنامه 
سازمان ملل ممنوع بود و خرید سلاح کشور دیگر از ایران نیز هم ممنوع لذا طبق این 
توافق و قطعنامه ۲۲۳۱ سال آینده اگر برجام را نگه داریم، تحریم تسلیحاتی ایران 
برداشته می شود و به راحتی می توانیم سلاح خرید و فروش کنیم این یکی از آن آثار 

مهم توافق است.
وی تصریح کرد: می توان از الان از برجام بیرون رفت اما آن ثمری که پیش روی ما 
هست، نخواهد بود و قطعنامه های شورای امنیت علیه ایران نیز بر می گردد؛ لذا ما باید 

فکر کنیم ببینیم منافع کشور در کجاست.
وی بیان کرد: حالا که منافع ما در ماندن است، آیا دیگران دست روی دست بگذارند 
و به این توافق عمل نکنند و ما یک جانبه صدر درصد عمل کنیم که این هم مورد قبول 

ما نیست.
رییس جمهوری تاکید کرد: پس ما یک راه بینابین انتخاب کردیم که برجام را نگه 
و حفظ کنیم و در عین حال ما هم آنچه را در این توافق گذاشته بودیم پله پله کاهش 
دهیم؛ این مسیر درستی است و امروز توان هسته ای ما از هر زمان دیگری بهتر است 

زیرا در این مدت تلاش کرده و توسعه پیدا کردیم.
افزایش تعداد سانتریفیوژها

رییس جمهوری با بیان اینکه امروز شرایط ما در توان هسته ای نسبت به هر زمانی 
بهتر است گفت: ما در این سال ها تحقیقات خود را ادامه دادیم و تعداد سانتریفیوژهای 
کشور از ۵ نوع به ۱۵ نوع رسیده است. ما توافق را حفظ می کنیم و حقوق مردم را پاس 

داشته و تسلیم فشار دشمن نمی شویم این مسیر یک مسیر تعامل است.
روحانی خاطر نشان کرد: ما دست روی دست نگذاشتیم و چشم امیدمان به بیرون 

از مرزها نیست امید ما اول به خداوند و بعد دست پر برکت و پر توان ملت ایران است.
پارک علم و فناوری در رفسنجان احداث می شود

رییس جمهوری با بیان اینکه برای شهرستان رفسنجان نیازمند یک پارک علم و 
فناوری برای جوانان و تحصیل کرده ها هستیم تصریح کرد: امروز جوانان این مرز و 
بوم در رشته های مختلف تحصیلی؛ فارغ التحصیل می شوند اگر در حین تحصیل به 
یک پارک علم و فناوری متصل شوند؛ قبل از فارغ التحصیلی کار خود را یاد گرفته و 
آغاز کرده اند. روحانی ادامه داد: به غیر از مسئله آب به استان کرمان و یزد این مهم را 
به عنوان یک هدیه برای شهرستان رفسنجان در نظر گرفته ایم و در سال آینده این مرکز 
شروع به کار و دولت و صندوق نوآوری در این زمینه کمک خواهد کرد و در رفسنجان 
زمین مناسب برای این امر آماده است تا همه شرکت های دانش بنیان در این مرکز 
جمع شوند و شاهد پیشرفت رفسنجان باشیم زیرا این شهرستان در مسئله انقلاب 
اسلامی پیشتاز بوده وامروز هم برای آبادانی این کشور با وجود معادن مختلفی که دارد؛ 

خدمت رسانی می کند.

آمریکا بداند با تحریم نمی تواند این ملت را به زانو در بیاورد
وی با بیان اینکه امروز طرح های عظیمی در این استان افتتاح می شود و این مهم 
بدین معنی است که آمریکا بداند با تحریم و فشار نمی تواند این ملت غیور را به زانو در 
بیاورد گفت: ما با همه توان در برابر دشمنان این نظام ایستادگی می کنیم و ما حاضر 
نیستیم در برابر دستورات آنها سر فرود بیاوریم و به ما اعتراض می کنند چرا آب سنگین 
اراک را تحرک بخشیدیم ؛ به آن ها می گویم که هرروزی شما به همه تعهدات عمل 
کردید ما هم به همه تعهدات عمل می کنیم؛ نمی شود ما به تعهدات عمل کنیم و شما 

تماشاچی باشید.
رییس جمهوری ادامه داد: آقا در کاخ سفید می گوید در برجام سر ما کلاه رفت؛ مگر 
دولت، وزیر و حقوقدان نداشتید؛ این چه سری است هر لحظه کلاه سر آن می رود ما 
۲ سال با شما گفت وگو کردیم و در نهایت به یک توافق رسیدیم حالا بعد از ۲ سال می 
آید می گوید سر ما کلاه رفته در این توطئه جز۲ کشور هیچ کشوری حتی کشورهای 

همسایه و اروپایی شان از آن ها حمایت نکردند.
وی بیان داشت: در این سفر یکهزار و ۸۰۰ میلیارد تومان پروژه افتتاح می شود؛ پس 

ما شکست نمی خوریم و نخواهیم خورد و این راه را همان را ادامه می دهیم.
طرح حمایتی دولت از ۱8میلیون خانوار 

وی با بیان اینکه ما می دانیم که مردم از لحاظ تامین مخارج زندگی خود در فشار قرار 
دارند و می دانیم زندگی مردم به ویژه کسانی که درآمد ثابت دارند؛ سخت می گذرد اما 
در روزهای آینده دولت برای خانوارهایی که در فشار اقتصادی هستند طرح حمایتی 
خود را ارائه می کند گفت: در کشور ایران حدود ۲۴ میلیون و ۶۰۰ هزار خانوار وجود 
و یک عده ای از آنها وضع زندگی مناسب دارند و اکثریتی هستند دچار فشار هستند و 
باید از راهی به آن ها کمک شوند و در کشور ما ۷ میلیون خانوار وضع زندگیشان خوب 
است و ۱۸ میلیون خانوار نیاز به مساعدت و کمک دارند امیدوارم  از ماه آینده یک 

حمایتی از سوی دولت به این ۱۸ میلیون خانوار در این طرح شود.
رییس جمهوری تصریح کرد: این طرح مهم دولت در سال ۹۸ است که در روزهای 
آینده و هفته های آینده مشخصات آن برای مردم اعلام خواهد شد و به عنوان یک قدم 
دولت برای حمایت مردم در زندگی روزمره آنها است تا بتوانیم از این تحریم و مشکلات 

عبور کنیم و راه بزرگان و شهیدان را ادامه دهیم که راه نجات کشور است.
وی یادآور شد: آیت الله هاشمی رفسنجانی نمرده است و  برای همشیه زنده است 

و نام ، راه، سیاست و خدمات او برای همیشه در تاریخ کشور ما جاودان خواهد بود.
هاشمی رفسنجانی درس میانه روی و اعتدال را به همه ما یاد داد

رییس جمهوری که برای سفری دو روزه وارد استان کرمان شده است، میزبانی 
شهرستان رفسنجان برای دولت دوازدهم را همزمان با میلاد نبی مکرم اسلام )ص( 
یک افتخار بزرگ دانست و گفت: خرسندم که در این ایام توانستم خدمت مردم فعال، 

پرتلاش و سخت کوش و متدین و انقلابی رفسنجان برسم.
روحانی ادامه داد: اگر بخواهم اولین خاطره ام را از مردم رفسنجان بگویم مربوط 
به سال ۱۳۴۰ است که بعد از فوت مرحوم آیت الله بروجردی دسته جات مختلفی از 
سراسر ایران به قم آمدند و آن جمعیتی شعار و سخنانشان نظمشان در قم گُل کرد، 

جمع مردم رفسنجان بود و از آن تاریخ با مردم متدین و پرتلاش این دیار آشنا شدم.
 وی ادامه داد: از سال ۱۳۵۳ تا پیروزی انقلاب که برای سخنرانی به رفسنجان 
می آمدم، همواره جوانان پرشور و عاشق نهضت اسلامی را در این شهرستان مشاهده 

می کردیم.
و  شعرا  بزرگان،  عالمان،  دارد،  فراوانی  بسیار  افتخارات  کرمان  گفت:  روحانی 
اندیشمندانی دارد اما دو چهره شاخص یعنی شهید باهنر در علم و فرهنگ ایران زمین 

و آیت الله هاشمی رفسنجانی در مدیریت سیاسی کشور فعال بودند.
رییس جمهوری با اشاره به ویژگی های ممتاز آیت الله هاشمی رفسنجانی گفت: 
این مرد بزرگ درس مهمی را در مسیر سیاسی کشور به همه ما یاد داد و آن درس میانه 

روی و اعتدال بود.
مرحوم هاشمی عالمی مجاهد و مدیر بزرگ سیاسی بود

وی با یادآوری فعالیت های سیاسی آیت الله هاشمی رفسنجانی پیش از پیروزی 
انقلاب اسلامی تا حضور در مناصب مختلف سیاسی در دوران انقلاب، اظهار داشت: 
در همه این مدت ایثار و فداکاری، خوش فکری و مجاهدت سیاست مداری این مرد 
و واقع بینی او سبب شد تا همه مردم ایران، منطقه و سراسر جهان وی را به عنوان یک 

چهره سیاسی بشناسند که فخری برای این سرزمین است.
رییس جمهوری به نشست های گردشی سال ۵۸ با رهبر معظم انقلاب اسلامی، 
شهید بهشتی آیت الله هاشمی رفسنجانی و دیگر فعالان انقلابی که سه شنبه شب ها 
به صورت گردشی در خانه ها برگزار می شد، اشاره کرد و گفت: زمانی مجلس شورای 
اسلامی تشکیل و نمایندگان مردم جمع شدند تقریبا در آن جلسه اکثریت قاطع 
نمایندگان نظرشان این بود رهبری رئیس مجلس باشند و خود آقا در آن جلسه فرمودند 
برای این کار آقای هاشمی مناسب است نه من و استدلال کرد و گفت چرا باید آقای 

هاشمی رئیس مجلس باشد.
دکتر روحانی  ادامه داد: بعد از صحبت ایشان تقریبا در آن جلسه به اتفاق آرا همه رای 
دادند که آقای هاشمی رفسنجانی ریاست مجلس شورای اسلامی را بر عهده بگیرد و 
چقدر سخت بود در سالهای اولیه مجلس، اول و دوم و سال اول مجلس سوم اما ایشان 
۹ سال به خوبی مجلس را ریاست کرد و اگر به اسناد مراجعه کنید و مطالب ایشان را 
در مذاکرات سیاسی بخوانید، می بینید مرحوم هاشمی یک چهره بزرگ عالم مجاهد و 

مدیر بزرگ سیاسی محسوب می شود.
پرونده درست کردن هنر نیست

رئیس جمهور  همچنین در مراسم افتتاح طرح های معدنی و فولادی و صنعت آب و 
برق استان کرمان با تاکید بر اینکه پرونده درست کردن هنر نیست به پرونده رسیدگی 
کردن کار درستی است، گفت: با هم دوست و برادر باشیم و همه اهل یک کشور و ملت 
و بنده خدا هستیم. دکتر روحانی با اشاره به اینکه خداوند می فرماید خلق اعضای 
خانواده من است و تمام بشر اعضای خانواده خدا هستند، ادامه داد: همه اعضای 
خانواده خداوند هستیم که ممکن است افکار و اعتقادات مختلفی وجود داشته باشد و 
باید عشق بورزیم و پیامبر)ص( می فرمودند اگر صدای کسی را شنیدید که گفت به من 
کمک کن و تو جواب ندادی جزء امت من نیستی. رئیس جمهور با بیان اینکه کسی 
که در کشور باید به دنبالش حرکت کنیم و از صنعت ، اشتغال و علم و فناوری بالاتر 
است اقتدا به پیامبر اسلام است، تاکید کرد: پیامبر باید امام، مقتدا و الگوی ما باشد 
و پشت سر او حرکت کنیم و اخلاقیات او را اجرا کنیم چرا که خداوند فرموده پیامبر 
الگوی اخلاق شما است. وی  با بیان اینکه ما یکدیگر را خرد می کنیم و قدرتمان را علیه 
یکدیگر به کار می بریم، خاطرنشان کرد: حزب، رقابت و جناح در سر جای خود خوب 
است اما دوره ای دارد و باید احزاب از دعوا و اختلاف  و تهمت زدن ها دوری کنند . اگر 
در دنیای سیاست قواعد بازی را یاد نگرفته باشیم آبرو ، قدرت، پیشرفت و رفاه کشور 

را از بین می بریم.

رئیس جمهوری درمراسم افتتاح کارخانه فولاد بافت :

 پای هر میز مذاکره ای که به نفعمان باشد، می نشینیم

رئیس شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی گفت: با توجه به ماجراهایی که در دو 
سال گذشته در قم رخ داده است، اگر لاریجانی قصد شرکت در انتخابات مجلس 

داشته باشد، مناسب تر است از حوزه دیگری نامزد شود. 
سیدمصطفی میرسلیم در گفت و گو با ایسنا در ارزیابی از روند فعالیت انتخاباتی 
اصولگرایان اظهار کرد: در حال حاضر اصولگرایان در تلاش هستند تا ضعفی که 
در قانون انتخابات وجود دارد را با همگرایی خود جبران کنند و در این راه قدم های 

مثبتی برداشته اند.
وی درباره انتشار لیست انتخاباتی قم و حذف نام لاریجانی از این لیست تصریح 
کرد: با توجه به ماجراهایی که در دو سال گذشته در قم رخ داده است ، اگر آقای 
لاریجانی قصد شرکت در انتخابات مجلس داشته باشد، مناسب تر است از حوزه 

دیگری نامزد شود.البته فهرست هایی که این روزها منتشر می شود، رسمیت ندارد 
و فقط نشان دهند برخی تمایلات سیاسی است.

این فعال سیاسی درباره مهم ترین نگرانی و دغدغه جریان اصولگرایی برای 
خاطرنشان کرد: جریان اصولگرا نگرانی برای اصل انتخابات ندارد.خیلی بهتر 
بود وزارت کشور در سه سال گذشته اهتمام می ورزید و قانون جامع را با استفاده 
از سیاست های کلی ابلاغی به صورت لایحه تدوین و تقدیم مجلس می کرد تا 
ضعف های عمده ای که در قانون وجود دارد و اگر نگرانی باشد به آنها بر می گردد، 
رفع می شد.اما دغدغه این جریان ضایع شدن فرصت های ارزشمندی است که در 
بیش از شش سال گذشته از دست رفته است و دولت و مجلس هر دو باید مسئولیت 

آن را بپذیرند و فرافکنی نکنند.

میرسلیم همچنین درباره احتمال تهدید بودن جریان منتسب به احمدی نژاد 
برای اصولگرایان خاطرنشان کرد: هر جریانی که اصولگرا باشد و به محور ائتلاف 
بپیوندد به پیروزی قاطع کمک خواهد کرد و اگر به رقابت با اصولگرایی دست زند، 

خود را منزوی می کند.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا زمینه برای رای آوری و پیروزی اصولگرایان در 
انتخابات فراهم است، گفت:  اگر آینده کشور در مدّ نظر باشد و ائتلاف به شکل 
مناسبی قوام بگیرد، با وجود سمپاشی جریان های رقیب اصولگرایی و روش هایی 
که برای تضعیف روحیه مردم بکارگرفته اند و نیز یأس آفرینی، ان شاءالله پیروزی 
مردم و اصولگرایان که خواهان متحول کردن وضع ناهنجار کنونی است، قطعی 

خواهد بود.

میرسلیم: لاریجانی از قم نامزد نشود

اصولگرایاننگرانیبابتانتخاباتندارند

حشمت الله فلاحت پیشه عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی  مجلس در پاسخ به سوالی در رابطه با آرایش مجلس آینده 
و نقش چهره های مطرحی چون علی لاریجانی و محمدباقر قالیباف 
گمانه زنی های  انتخابات  در  حضورشان  درباره  روزها  این  در  که 
مطرح  اشخاص  تصمیم  »درباره  گفت:  است  مطرح  بسیاری 
نمی توان مجلس آینده مجلس چهره های بزرگ سیاسی نخواهد بود 

و بعید است چهره ها در این انتخابات حضور پیدا کنند«.
 حواشی مربوط به انتخابات مجلس شورای اسلامی و بحث برسر 
لیست ها و سرلیست ها داغ است. این موضوع در تهران با حواشی 
مربوط به گمانه زنی حضور بزرگان اصولگرا در روزهای جاری داغ تر 
مجلس  شاکله  و  لیست ها  احتمالی  آرایش  پیرامون  است.  شده 
یازدهم با »حشمت الله فلاحت پیشه« نماینده مجلس و استاد علوم 
سیاسی دانشگاه علامه طباطبایی به گفتگو نشستیم. مشروح این 

گپ و گفت را در ادامه می خوانید:
مجلس آینده مجلس چهره ها نیست

حشمت الله فلاحت پیشه در پاسخ به سوالی در رابطه با آرایش 
مجلس آینده و نقش چهرههای مطرحی چون علی لاریجانی و 

محمدباقر قالیباف که در این روزها درباره حضورشان در انتخابات 
گمانه زنی های بسیاری مطرح است گفت: »درباره تصمیم اشخاص 
بزرگ سیاسی  آینده مجلس چهره های  نمی توان مجلس  مطرح 
نخواهد بود و بعید است چهره ها در این انتخابات حضور پیدا کنند«.
بر  تاکید  با  ادامه  در  دالاهو  و  غرب  آباد  اسلام  مردم  نماینده 
نکته که »شرایط حاضر، شرایطی نیست که در آن چهره ها  این 
خود را بسوزانند« گفت: مردم نیز در شرایط فعلی دل خوشی از 
شخصیت های سیاسی ندارند، بلکه اگر استقبالی هم صورت بگیرد، 

احتمالا از برنامه ها استقبال خواهند کرد.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی با اشاره به اینکه در 
انتخابات آینده ما شاهد رقابت اشخاص نخواهیم بود و باید شاهد 
محوریت جریان ها باشیم، افزود: لیست ها برای انتخابات این دوره 

مجلس بیشتر باید برنامه خود را ارائه دهند.
نخبگان و چهره های اصلی در پشت پرده صحنه گردان هستند

این عضو هیئت علمی دانشگاه در پاسخ به این سوال که »ممکن 
است چهره های برجسته و مطرح سیاسی شناخته شده در پشت 
صحنه نیروهای گمنام تر را مدیریت و هدایت کنند؟« اظهار کرد: 

بنده هم معتقدم که چنین اتفاقی بیفتد و نخبگان سیاسی شناخته 
شده در شرایط حساس فعلی خود را در معرض رای عمومی قرار 
ندهند. بیشتر چهره هایی مطرح خواهند شد که جریانات سیاسی 
و مردم آن ها را در فضای عمومی دنبال کرده و حرف آن ها برایشان 
در  که  چهره هایی  شود.  شناخته  کارشناسی  اظهارنظر  به عنوان 
انتخابات مجلس پیش رو مطرح می شوند قاعدتا نباید کسانی باشند 
که پیش از این از سوی جناح های چپ و راست برچسب هایی خورده 
یا در مظان اتهاماتی باشند. این اتفاقا یکی از دلایلی است که خود 
چهره های بزرگتر نیز شخصا تمایلی به شرکت در این دوره از انتخابات 
به عنوان نامزد نداشته باشند. وی درباره احتمال آمادگی چهره های 
مطرح سیاسی پشت صحنه انتخابات مجلس در انتخابات ریاست 
جمهوری نیز توضیح داد:»چهره های بزرگ سیاسی مطرح اصولگرا 
و اصلاح طلب در پشت صحنه تلاش می کنند به مسیر انتخابات و 

آرایش آتی کرسی های مجلس جهت بدهند«.
احتمال تکثر لیست در اصولگرایان بیشتر از اصلاح طلبان است

وی همچنین تصریح کرد: چهره ها سعی می کنند صحنه گردانی 
کنند تا نهایتاً در مانور تمرینی انتخابات مجلس بتوانند میوه کاشته 

شده خود در مجلس را در انتخابات ریاست جمهوری برداشت کنند. 
البته عدم شرکت چهره های شناخته شده و با سابقه بزرگ به معنای 
تحقق آرمان »جوان گرایی« در مجلس نیست. چرا که شانس افرادی 
که دارای سابقه قابل دفاع هستند، در انتخابات ها بسیار بیشتر است. 
به این معنا می توانیم شاهد حضور برخی چهره ها از میان نمایندگان 

ادوار پیشین نیز در مجلس باشیم.
این کارشناس مسائل سیاسی در پایان در جواب سوالی پیرامون 
احتمال ارائه چند لیست متفاوت از جریانات اصولگرا و اصلاح طلب 
)باتوجه به تشتت های پیش آمده در این جریانات( پاسخ داد: البته در 
این رابطه بین هر جریان سیاسی خاصی تفاوت وجود دارد و سطح 
انشقاق و تشتت و اختلافات یکسان نیست. جریان اصلاح طلب 
باتوجه به وجود چهره های محوری در این جناح، ممکن است دچار 
تکثر لیست نشوند، اما از سوی دیگر به دلیل مسئله شورای نگهبان 
و فقدان ظرفیت سیاسی لازم در این جناح، با کمبود کاندید مطرح 
مواجه خواهد شد. ولی در جریانات اصولگرا متاسفانه شاهد تشتت 
آراء و اختلافات بیشتری هستیم که می تواند زمینه چند لیستی 

شدن این جریان را فراهم آورد.



آیت الله سعیدی:

هیچمرجعیتوهینبهمقدساترا
نمیپذیرد

 تولیت حرم حضرت معصومه)س( بابیان اینکه هیچ مرجع دینی توهین به 
مقدسات را نمی پذیرد، گفت: برخی با نام مقابله با دشمنان ولایت کارهایی 
را انجام می دهند که هیچ مرجع دینی شناخته  شده ای این اقدام ها را 
نمی پذیرد.  به گزارش پایگاه خبری آستان حضرت معصومه)س(، آیت الله 
سید محمد سعیدی روز دوشنبه در نشست درس اخلاق مدیران و مسئولان 
آستان مقدس کریمه اهل بیت)س(، هفته وحدت را فرصتی برای تقویت 
اتحاد مسلمانان دانست و افزود: بر اساس دستور قرآن،  مسلمان نباید به 
مقدسات کافر نیز توهین کند. وی بابیان اینکه توهین به مقدسات کفار 
موجب می شود به مقدسات خودمان نیز توهین شود، ادامه داد: متاسفانه 
برخی به خود اجازه می دهند این دستور قرآن را نادیده گرفته و حتی 
به مقدسات یک مسلمان هم توهین کنند. آیت الله سعیدی، از پیامبر 
اسلام)ص( به عنوان اسوه مدیریت عاطفی نام برد و اظهار کرد: ایشان در 
جامعه ای مملو از بدرفتاری زندگی می کردند که انحطاط اخلاقی در این 
جامعه بیداد می کرد اما خداوند متعال آن حضرت را به این جامعه هدیه 
کرد. وی اضافه کرد: پیامبر اسلام)ص( طی عمر خود رفعت مقام و عاطفه 
را به صورتی در مدیریت خود اعمال کردند که برای افرادی که تاریخ زندگانی 
ایشان را بررسی می کنند موجب اعجاب و شگفتی است. امام جمعه قم 
گفت: هرچند انسان نمی تواند همانند پیامبر اسلام)ص( رفتار کند اما 
می تواند در مسیر ایشان گام بردارد و مخالف حرکت ایشان نباشد که یکی 
از ابزارهای موردنیاز در این راستا سعه صدر است. وی بیان کرد: مدیری که 
چشم انداز و هدف های بلندی دارد نه فقط از سختی ها خسته نمی شود 
بلکه برای تحقق اهداف بلند خود، سختی ها را شیرین می داند؛ پیامبر 
اسلام)ص( می دانند شخصیت هایی که در کنار ایشان هستند در آینده 
چه ظلم هایی خواهند کرد اما باحوصله ای که از سوی خداوند متعال به 
ایشان داده شد، به راحتی این افراد را تحمل کردند. وی با تاکید بر اینکه 
ترویج سبک زندگی محمدی موجب افزایش رحمت الهی می شود، گفت: 
اگر فردی با تبعیت از پیامبر اسلام)ص( به دنبال خواسته های الهی باشد 

رحمت خداوند متعال شامل آن فرد نیز می شود.

در آستانه میلاد پیامبر)ص(؛

برنامههایحرمبانویکرامت
درهفتهوحدتاعلامشد

 مدیرکل روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت معصومه)س( 
برنامه های حرم کریمه اهل بیت)ع( به مناسبت هفته وحدت را اعلام کرد و 

گفت: این برنامه ها از ۲۰ تا ۲۴ آبان ماه برگزار می شود.
حجت الاسلام جواد بهشتی پور در گفتگو با خبرنگار مهر برنامه ها و 
محافل آستان مقدس کریمه اهل بیت)س( به مناسبت هفته وحدت را 
اعلام کرد و افزود: این برنامه ها در بازه زمانی ۲۰ تا ۲۴ آبان ماه همزمان با 
۱۳ تا ۱۷ ربیع الاول و هفته وحدت در شبستان امام خمینی)ره( حرم مطهر 
حضرت فاطمه معصومه)س( برگزار می شود. وی گفت: محافل سخنرانی 
قبل از نماز ظهر حرم مطهر در روز سه شنبه ۲۱ آبان با حضور حجت الاسلام 
رضایی قمی، چهارشنبه و پنج شنبه با حضور حجت الاسلام حیدریان و روز 
جمعه با سخنرانی حجت الاسلام صادقی  واعظ برگزار خواهد شد. مدیر کل 
روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت معصومه)س( ادامه داد: 
روز جمعه به مناسبت روز ولادت حضرت رسول اکرم)ص( عبدالرضایی  
کرد:  بیان  ادامه  در  وی  می کند.  خوانی  مولودی   مطهر  حرم  در  مقدم 
مراسم زیارت خوانی آستان مقدس فردا سه شنبه تا پنج شنبه با صدای 
هادی محمدپور بلافاصله بعد از نماز عصر برگزار می شود. حجت الاسلام 
بهشتی پور گفت: محفل سخنرانی شبستان امام خمینی)ره( حرم مطهر 
کریمه اهل بیت)س( قبل از نماز مغرب و عشاء امروز دوشنبه با سخنرانی 
حجت الاسلام گنجی و سه شنبه و چهارشنبه با سخنرانی حجت الاسلام 
مهدوی  ارفع برپا می شود و روز پنجشنبه نیز محفل قرآنی با حضور حافظان و 
قاریان برگزار خواهد شد و روح الله بیات نیز مدیحه سرایی می کند. وی افزود: 
روز جمعه قبل از نماز مغرب زیارت آل یاسین با نوای علی صادقی قرائت 
می شود و حجت الاسلام حسین پور مطالبی درباره مهدویت ارائه خواهد 
کرد. مدیرکل روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت معصومه)س( 
گفت: برپایی مراسم بعد از نماز مغرب و عشاء از دیگر برنامه های آستان 
مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( در هفته وحدت است که به ترتیب 
از امروز دوشنبه تا جمعه با سخنرانی حجج اسلام حبیب الله فرحزاد، سید 
حسین مؤمنی، ناصر رفیعی، رنجبر و توکل برگزار می شود. وی با بیان اینکه 
پنجشنبه شب دعای کمیل با نوای حسن شالبافان و زیارت جامعه کبیره 
توسط حجت الاسلام شهیدی قرائت می شود، گفت: جمعه شب در شام 
ولادت پیامبر اکرم)ص( و امام صادق)ع(، حسن حیدرزاده مولودی خوانی 
می کند. حجت الاسلام بهشتی پور اظهار داشت: برگزاری مراسم دعای 
از نماز مغرب روز سه شنبه از سوی هیأت رزمندگان اسلام،  توسل بعد 
برپایی مراسم نیایش صبحگاهی با نوای حجت الاسلام مرتضوی، خطبه 
صبحگاهی با صدای حسن اسداللهی و مراسم دعای ندبه با سخنرانی 
حجت الاسلام مهدوی  ارفع و قرائت دعا توسط سید علی حسین نژاد از 

دیگر برنامه های حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( در هفته وحدت است.
  

رئیس اتحادیه ناشران استان قم خبرداد

صدورسالانه7۰۰۰مجوزچاپدرقم
رئیس اتحادیه ناشران استان قم گفت: بیش از ۱۳۰۰ ناشر و ۲۰۰ کتاب 
فروش در قم فعالیت دارند و هر ساله در استان بیش از ۷۰۰۰ مجوز چاپ 

کتاب صادر و این کتب منتشر می شوند. 
حمید خرمی اظهارداشت : نوسان ارز باعث شد که ارزش ریالی و تمام 
شده خدمات چاپ تا ۵ برابر افزایش یابد، یعنی کاغذ با قیمت هر بند ۸۰ هزار 
تومان به ۵۳۰ هزار تومان نیز رسید که امروز این رقم به ۳۵۰ هزار تومان رسیده 
است. خرمی تصریح کرد: از همین رو بسیاری از موسسات فعال انتشاراتی و 
چاپخانه داران با تعدیل نیرو و تعطیلی مواجه شدند و برخی از چاپخانه داران 
به سمت صنایع بسته بندی روی آورده اند. رئیس اتحادیه ناشران یادآورشد: 
ظرفیت های بسیار خوبی در استان قم از حیث بازار نشر وجود دارد؛ وجود 
۱۰۰ هزار طلبه و ۲۰ هزار طلبه خارجی ظرفیت عالی را برای چاپ آثار و کتب 
فراهم آورده است و کتب این میزان طلبه باید در قم تولید شود. وی گفت: باید 
از این فرصت عالی در این جهت استفاده کنیم و امیدواریم که در نشست ایده 
یابی جهت توسعه صنعت چاپ و نشر بهترین روش ها برای گسترش فضای 
نشر و رشد و تنوع بخشی به آن ایجاد شود. خرمی با ذکر این مطلب که آمریکا 
سالانه ۱۵ میلیارد دلار درآمد را ازمحل انتشار کتاب دارد، تصریح کرد: از این 
حیث در دنیا رتبه اول را دارا است، انگلیس و چین رتبه های بعدی را به خود 
اختصاص داده اند، خوشبختانه ایران در آسیا نسبت به کشورهایی چون ترکیه 
و عربستان و عراق وضعیت بهتری دارد. وی گفت: در حالی که مسئولان در 
حال خروج کاغذ از ارز دولتی به ارز نیمایی بودند خوشبختانه با دخالت به 
موقع قمی ها و همچنین عنایت آیت الله العظمی سبحانی این مساله فعال 

منتفی شده است زیرا اگر این اتفاق رخ می داد مشکلات مضاعف می شد.

 مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری ورزشی شهرداری قم خبرداد

آغازبرنامههایروزقمبابرپایی
نمایشگاهملیقابفیروزهای

مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری ورزشی شهرداری قم از آغاز برنامه 
های روز قم با برپایی نمایشگاه ملی قاب فیروزه ای خبر داد.

ابوالقاسم مقیمی با اشاره به برنامه های تدوین شده برای روز قم، ابراز کرد: 
این برنامه ها از نهم ربیع الاول سالروز آغاز امامت حضرت ولی عصر )عجل الله 
تعالی فرجه( تا انتهای این ماه که مصادف با سالروز ورود حضرت معصومه 
)سلام الله علیها( به شهر قم است برای نخستین بار تدارک دیده  شده و آغاز 
آن نیز با برپایی نمایشگاه ملی عکس قاب فیروزه ای است که با همکاری 
مرکز هنر و رسانه مسجد جمکران و هنرمندی عکاسان ارزشمند قم و سایر 
شهرها در نگارخانه فرهنگ و نگار گذر خیابان صفائیه برپاشده و در معرض 
دید علاقه مندان قرارگرفته است. مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری ورزشی 
شهرداری قم از برگزاری جشنواره فرهنگی ورزشی در روز جمعه در مسجد 
جمکران خبر داد و خاطرنشان کرد: در آینده نیز در برنامه های مختلف سازمان 
همکاری بیشتری در عرصه های فرهنگی و هنری با مسجد جمکران اتفاق 
خواهد افتاد و ان شالله این فعالیت ها منجر به راه اندازی فرهنگ سرای انتظار 
شود که هم هنرمندان آثار مهدوی خود را در منظر مردم قرار دهند و هم مردم 

بتوانند از فعالیت های فرهنگی هنری در حوزه مهدویت بهره بیشتری ببرند.

تکذیب خروج مشایی از کشور
 یکی از نزدیکان محمود احمدی  نژاد گفت: خبر منتشر شده مبنی بر خروج اسفندیار رحیم مشایی، 
معاون اول احمدی  نژاد کذب محض است.عبدالرضا داوری، از نزدیکان محمود احمدی نژاد، در واکنش 
به خبر خروج رحیم مشایی به ایرناپلاس گفت: این خبر کذب محض و خنده دار است.او همچنین 
اضافه کرد: پریشب من با آقای مشایی بودم. انتشار این خبرها غیراخلاقی است، حالا اینکه آقای 
روحانی بحث مقابله با فساد را مطرح کرده  است نباید باعث شود که عده  ای بخواهند از این فرصت 
سوءاستفاده کرده و جریان  سازی کنند.مهران عبدالله  پور، وکیل مشایی نیز گفته: از صبح دوشنبه  خبر 
فرار موکلم از کشور در فضای مجازی منتشر شده است. کسانی که وی را می شناسند، می دانند که 
ایشان این کار را به هیچ عنوان انجام نمی دهد و پشت انتشار این خبر کذب جز شیطنت چیز دیگری 
نیست.این وکیل دادگستری در پاسخ به این سوال که اکنون ایشان در تهران یا شهرستان هستند، 
اظهار بی اطلاعی کرد و در مورد مدت زمان مرخصی استعلاجی رحیم مشایی گفت: مدت زمان دقیق 
مرخصی ایشان را نمی دانم.وی در مرخصی استعلاجی بوده که مادرش فوت کرده و هفته گذشته در 
ختم شرکت کرده است.عبدالله پور همچنین گفت: قطعا اینگونه نیست، اولا ایشان کجا برود، کشور و 
مملکت خودش است و به چه دلیل باید برود. کسانی که این حرف را درآوردند خودشان باید به زودی 

بروند.

ذوالنوری:وظیفه من به زیر کشیدن آقای رئیس جمهور است
مجتبی ذوالنوری رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس در پاسخ به اینکه آیا برگه ای که شما روی بیانیه 
منتشرشده روزدوشنبه  در مجلس گذاشته بودید مبنی بر اجرای ماده ۶۰۶ قانون مجازات اسلامی، 
تهدید رئیس جمهور محسوب می شود یا نه، گفت: تهدید نیست اما اگر من زورم برسد یقه رئیس جمهور 
را می گیرم تا ایشان را به اینجا بکشانم و دنبال این هستیم. از آقای روحانی شکایت خواهیم کرد و از قوه 
قضاییه خواهیم خواست که بر اساس ماده ۶۰۶ ایشان را مجازات کند. قانون مجازات اسلامی برای 
پابرهنگان و آفتابه دزدان است؟ این نماینده مجلس در خصوص چرایی درخواست اعمال ماده ۶۰۶ 
قانون مجازات اسلامی در مورد رئیس جمهور، گفت: آقای روحانی دیروز می خواست مردم یزد را به 
جان هم  بیندازد، چون من در حادثه ۱۴ اسفند و ماجرای بنی صدر حضور داشتم، جو دیروز سخنرانی 
روحانی و حرف هایش برایم تداعی گر بنی صدر و ۱۴ اسفند بود. رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه وظیفه شما چیست؟ تاکید کرد: وظیفه من به زیر 

کشیدن آقای رئیس جمهور است که انقدر پدر مردم را از نظر اقتصاد در نیاورد.

اعطای »پروفسور افتخاری« دانشگاه قزاقستان به ظریف
 دانشگاه اوراسیای قزاقستان پس از حضور و سخنرانی وزیر امور خارجه در این دانشگاه، عنوان 
امور  و  اطلاع رسانی  اداره کل  گزارش  کرد.به  اعطا  به محمد جواد ظریف  را  افتخاری«  »پروفسور 
سخنگویی وزارت امور خارجه، »محمد جواد ظریف« وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران که صبح 
روز یکشنبه برای شرکت در اجلاس سالیانه »کلوپ آستانه« و دیدار با مقام های قزاقستان به این کشور 
سفر کرده است، عصر روز -دوشنبه- در دانشگاه اوراسیا شهر نورسلطان )آستانه( حضور یافت .ظریف 
در این برنامه، ضمن بازدید از موزه این دانشگاه دفتر یادبود آن را امضاء و در جمع استادان و دانشجویان 
این دانشگاه با موضوع »پارادایم ها و گفتمان های نوین در جهان معاصر« سخنرانی کرد.وی پس از 
این سخنرانی به سوالات چند تن از دانشجویان پاسخ داد.در ادامه این برنامه طی مراسمی، عنوان 

»پروفسور افتخاری« دانشگاه اوراسیای قزاقستان به محمد جواد ظریف اعطاء شد.
 

نوبخت: بودجه سال آینده 2 ساله بسته نمی شود
رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور گفت: منظور از بودجه ۲ ساله در واقع پیش بینی ها ۲ سال است 
و آنچه به عنوان لایحه بودجه سال ۹۹ به مجلس داده می شود صرفاً مصوبات آن برای سال ۹۹ و یک 
ساله است. محمدباقر نوبخت افزود: موضوع ۲ سالانه بودن بودجه به این معنا نیست که برای ۲ سال 
از مجلس مصوبه بگیریم بلکه همه مصوبات ما یک ساله خواهد بود، اما در کنار آن پیش بینی از سال 
بعد صورت می گیرد به این ترتیب که وقتی قانون گذار می خواهد نظر ما را تایید کند بداند که سال بعد 
را هم در نگاهمان داشته ایم و ممکن است سال آینده هم نیاز به برخی منابع داشته باشیم که اعداد و 
ارقام را پیشنهاد کرده ایم.رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور گفت: پیش بینی از آینده نیز بر اساس 
سناریو های مختلف است که می تواند وضعیت بدبینانه یا ادامه وضع موجود و یا حالت خوشبینانه باشد.

حداد عادل در انتخابات کاندیدا نمی شود 
پرویز سروری عضو شورای ائتلاف نیروهای انقلاب از عدم کاندیداتوری غلامعلی حداد عادل در 

انتخابات آتی مجلس خبر داد.
در شرایطی که پس از اعلام خبر ریاست غلامعلی حداد عادل بر شورای ائتلاف نیروهای انقلاب 
بسیاری وی را سرلیست گروه های انقلابی برای انتخابات آتی مجلس معرفی کردند، در روزهای اخیر 
گمانه زنی هایی در ارتباط با عدم کاندیداتوری رئیس فرهنگستان زبان و ادب فارسی در انتخابات اسفند 
ماه شنیده شده است.پرویز سروری عضو شورای ائتلاف نیروهای انقلاب در گفت وگو با تسنیم، درباره 

این گمانه زنی ها اظهار داشت: شخص دکتر حداد گفتند که در انتخابات پیش رو شرکت نمی کنند.

دستگیری تیم تروریستی درهتلی نزدیکی دفتر علم الهدی
نماینده، ولی فقیه در خراسان رضوی گفت: چندی پیش در نزدیکی دفتر بنده در یکی از همین 
هتل ها تیم تروریستی خطرناکی را دستگیر کردند، نظام اسلامی دروازه زیارت امام رضا )ع( را برای 
زائران خارجی باز کرده که حتی بعضی از آن ها نیز خراب کار هستند.به گزارش فارس ،حجت الاسلام 
و المسلمین سید احمد علم الهدی صبح دیروز در دیدار با مدیران هتل و مراکز اقامتی مشهد که در 
دفتر امام جمعه مشهد برگزار شد، یکی از چالش های هتلداران مشهدی را اجرای برنامه های تأمین 
امنیت دانست و اظهار کرد: چندی پیش در نزدیکی دفتر بنده در یکی از همین هتل ها تیم تروریستی 
خطرناکی را دستگیر کردند. وی با اشاره به اینکه بیشتر چالش های کشور نشأت گرفته از شهر مشهد 
است، تصریح کرد: به بنده اطلاع دادند بعد از جریان دستگیری آمدنیوز بیشتر اطلاعات را از همین 

شهر مشهد به او می دادند.

داورزنی استعفا کرد 
 معاون وزیر ورزش و جوانان از سمت خود استعفا کرد تا در انتخابات ریاست فدراسیون والیبال شرکت 
کند.به گزارش ایرنا، هفته گذشته زمان برگزاری انتخابات ریاست فدراسیون والیبال اعلام شد. قرار 
است این انتخابات ۲۹ آبان برگزار شود و محمدرضا داورزنی هم یکی از نامزدهای کسب کرسی ریاست 
است.دیروز وزارت ورزش و جوانان اعلام کرد که داورزنی از سمت خود به عنوان معاون توسعه ورزش 

حرفه ای و قهرمانی کناره گیری کرده است تا در انتخابات شرکت کند.

باحضور دریکی ازبیمارستانهای تهران  صورت گرفت

عیادتمهندسدهنادازآیتاللهحسینیبوشهری

مهندس سید اسدالله دهناد مدیر مخابرات منطقه قم دیروز در یکی از بیمارستانهای تهران از آیت الله 
حسینی بوشهری عیادت کرد.

به گزارش روابط عمومی مخابرات منطقه قم ،آیت الله حسینی بوشهری چند روز قبل تحت عمل 
جراحی قلب باز قرار گرفته است و خوشبختانه حال عمومی ایشان در حال حاضر رضایت بخش است.
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سه شنبه - بیست ویکم آبانماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4918

 استاندار قم با تاکید برشتاب بیشتر روند آماده سازی اراضی ۴۸ هکتاری پردیسان گفت: 
شهرداری قم نسبت به آماده سازی این اراضی سرعت عمل بیشتری به خرج دهد.

بهرام سرمست یکشنبه شب درجلسه شورای سازمان توسعه و عمران شهرداری قم 
خاطرنشان کرد: این سازمان برای آماده سازی اراضی ۴۸ هکتاری شهرک پردیسان طبق 

زمان بندیهای مشخص حرکت کند.
وی گفت:  برای پیشبرد پروژه های شهری شهرداری قم جلسات هیات مدیره این سازمان 

باید به صورت مستمر برگزار شود.
پردیسان در منطقه هشتم شهرداری و در جنوب غربی شهر قم واقع شده است، این 
منطقه در سال ۱۳۷۷ توسط وزارت مسکن و شهرسازی وقت تاسیس و در سال ۱۳۹۰ به 

یکی از مناطق شهرداری قم تبدیل شد.
تحقق73 درصد بودجه سال 97 سازمان توسعه و عمران 

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم نیز دراین جلسه بیان کرد: بودجه سال 
۹۷ این سازمان ۱۳۰ میلیارد بوده که در مجموع ۷۳ درصد از این بودجه محقق شده است.
عباس حلوایی زاده اظهار کرد: احداث تقاطع غیرهمسطح به بلوارجمهوری درمحدوده 
میدان امام حسین)ع( در بلوار شرقی در دست اجرا است، این پروژه در حال حاضر ۱۰ 
درصد پیشرفت فیزیکی دارد. وی با اشاره به ایمن سازی رفوژ وسط اتوبان امام علی)ع( 
گفت: ۴ میلیارد و ۳۰۰ میلیون تومان برای این پروژه پیش بینی شده است، این رفوژ بندی 

در ۱۱ کیلومتر اجرا شده و تا میدان هفتاد و دوتن ادامه خواهد داشت.
وی تصریح کرد: یک هزار و ۸۳۰ عدد نیوجرسی در این ایمن سازی و رفوژ وسط اتوبان 

امام علی)ع( نصب می شود.
حلوایی خاطرنشان کرد: محوطه سازی شهربازی بوستان غدیر نیز توسط سازمان توسعه 

و عمران شهرداری دردست پیگیری است، این پروژه ۹۵ درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
حضرت  بلوار  به  علی)ع(  امام  کمربندی  غیرهمسطح  تقاطع  برای  کرد:  تاکید  وی 

معصومه)س( ۸ میلیارد تومان پیش بینی شده است.
حلوایی گفت: یک مجموعه ورزشی دربلوار امام موسی صدر با اعتباری ۲۲ میلیارد تومان 

در دست اجرا و اقدام است.
برای  پردیسان  شهرک  هکتاری   ۴۸ اراضی  سازی  آماده  برای  کرد:  خاطرنشان  وی 
ساماندهی پیرامون حرم مطهر ۶ میلیارد و ۳۰۰ میلیون تومان هزینه می شود، روند آماده 

سازی این اراضی آغاز شده است.
مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم خاطرنشان کرد: آماده سازی این اراضی 
تا ۵ ماه آینده به صورت کامل تکمیل و برای ساماندهی اطراف حرم مطهر حضرت معصومه 

)س( دراختیار دستگاه های متولی قرار می گیرد.
وی خاطرنشان کرد: ۱۴۰ هزار تن کارخانه آسفالت شهرداری قم در بین مناطق مختلف 

شهری آسفالت تولید و توزیع کرده است.
سازمان توسعه و عمران مهمترین سازمان تابعه شهرداری قم است

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم نیز عنوان کرد: سازمان توسعه 
عمران، مهمترین سازمان شهرداری قم به دلیل گردش مالی بیش از ۱۹۰ میلیارد تومانی 
و اشتغال ۳۳۰ تن در اجرای پروژه های عمرانی است. مجید اخوان تصریح کرد: سازمان 
توسعه و عمران بازوی اجرای شهرداری در اجرای پروژه های شهری است، به دلیل نوسانات 

اخیر ارزی، این سازمان نیز در اجرای پروژه ها در مقایسه با سال ۹۶ دچار افت شده است.
وی بیان کرد: واگذاری کارخانه آسفالت و موتوری شهرداری به این سازمان در افزایش 

درآمدهای این سازمان موثر بوده است.
وی ابراز کرد: مازاد درآمد این سازمان ۱۵ میلیارد تومان است که در دیگر سازمان های 
تابعه شهرداری چنین مساله ای بروز پیدا نکرده است.  در پایان این جلسه عباس حلوایی 
زاده که پیش از سرپرست سازمان توسعه و عمران شهرداری قم بود به عنوان مدیرعامل این 

سازمان منصوب شد.

استاندار قم :

آماده سازی اراضی ۴8 هکتاری پردیسان شتاب بگیرد

معاون شهرسازی و معماری شهرداری گفت :متأسفانه 
و علی رغم  برقعی طولانی شده  پروژه شهیدان  تملک 
اینکه رینگ ترافیکی با عرض ٣٠ متر محسوب می شود 
و از تاریخ تصویب و شروع در طرح تفصیلی، حدود ٣ 
طرح جامع و تفصیلی را پشت سر گذاشته، اما همچنان 

به اتمام نرسیده است.
غلامرضا جانقربان در گفت وگویی اظهارداشت: تأسف 
دیگر این است که تا قبل از سال 96، کلیه تملکاتی که 
به صورت  و  مسیر  طول  درصد  از ٢٠  کمتر  انجام شده 
خیلی موردی و موضوعی بوده؛ خوشبختانه در دوره دکتر 
قرار  شهرداری  اولویت دار  پروژه های  جزو  نژاد  سقائیان 
گرفت و مثل فاز 5 بلوار عماریاسر، هم در سال 97 و هم در 
سال 9٨ اعتبار خوبی برای آن تخصیص داده شده است.

مسیر  طول  تملکات  درصد   5٠ الان  تا   : افزود  وی 
انجام شده و الباقی  حدود 5٠ ملک دیگر باقی مانده که 
با تملک آن ها این طرح تمام شده و مسیر سواره رو اجرا 
می شود. اما تحقق این امر همکاری مردم را می طلبد. 

چراکه تملک یکی از کارهای سخت در شهرداری است.
جانقربان تصریح کرد: طبیعتاً مردم در منزل سکونت 
دارند و مدیریت شهری این را در نظر گرفته که هم رضایت 
مردم را باید جلب کند هم پروژه های عمرانی شکل بگیرد. 
از شهرداری است. هرچند  ما رضایت مردم  برای  مهم 
که قانون  در ماده 9 و ماده ٨ پیش بینی هایی کرده، اما 
طبیعتاً مدیریت شهری در نظر دارد که با جلب رضایت 
حداکثری مردم حرکت کند و تا آنجا که امکان دارد در 

مسیر قانون ماده 9 و ماده ٨ قرار نگیرد.
وی خاطرنشان کرد :شهردار هم تأکید دارد که بخش 
باقی مانده از تملکات تا پایان سال باید انجام شود. منطقه 
یک هم با جسارت روی این پروژه متمرکزشده و معاونت 
و نقدینگی  ریالی  ازنظر  اقتصادی شهرداری هم  مالی 
چاره اندیشی کرده و درواقع توانستیم اعتباری که هم در 

سال 97 و هم در سال 9٨ دیده شده، جذب کنیم.
داد  ادامه  شهرداری   معماری  و  شهرسازی  معاون 

حدود 5٠  و  ثبت نشده  ماده 9  هم  مورد  یک  امروز  :تا 
درصد طول مسیر تملک شده و الباقی حدود 5٠ ملک 
باقی مانده که شورا و شهرداری در نظر دارند بخشی از 
تملکات با اصلاح بودجه تا پایان سال و بخشی در سال 
9٨ انجام شود و از طریق معاونت فنی عمرانی، احداث 
مسیر اجراشده و مشکلات مردم این منطقه برطرف شود.
وی دربخش دیگری از سخنان خود در پاسخ به این سوال 
که مشکل فعلی پروژه فقط تملک است یا موانع دیگری 
نیز وجود دارد؟ گفت: در بازنگری طرح تفصیلی، سازمان 
میراث فرهنگی سابق که امروز به وزارتخانه ارتقا یافته، 
و  تاریخی اعلام کرده  بافت  به عنوان  را  از شهر  بخشی 
متأسفانه با استفاده از نقشه هوایی سال ١٣٣٢ که در آن 
دوره بافت های تاریخیِ جاندارتر و بهتری بود، این نقشه ها 

را ملاک تعیین حریم بافت تاریخی قرار داده است.
زمان  آن  در  که  است  کرد:طبیعی  اضافه  جانقربان 
تغییرات طرح های تفصیلی شهری نبوده و فضای خوبی 
میراث  اما  بوده  بلندمرتبه سازی  و  عقب نشینی  بدون 
در  کاری  مراحل  آنکه  بدون  و  مطالعه  بدون  فرهنگی 
شهرداری ها و کمیسیون های ماده 5 طی شود،  این طرح 
را تهیه  کرده و متأسفانه با تصویب شورای عالی معماری و 

شهرسازی به ١6٨ شهر ابلاغ شده است.
وی خاطرنشان کرد :در این راستا ٣١5 هکتار از هزار 
و 5٨٠ هکتار بافت فرسوده شهر قم، درگیر این موضوع 
است که مشکلی با اصل موضوع نیست. قطعاً باید بناها و 
گذرهای ارزشمند و تاریخی که دارای ارزش میراثی است 
و می تواند در گردشگری و توسعه گردشگری شهر تأثیر 
داشته باشد، حفظ و حراست شود. اما متأسفانه طرح 
به صورت پهنه ای تهیه شده و اجازه هیچ اقدامی را در این 

٣١5 هکتار نمی دهد.
درخصوص  شهرداری   معماری  و  شهرسازی  معاون 
راهکاری وزارت میراث فرهنگی هم گفت:وزارت میراث 
فرهنگی بحث الگوهای ساخت و عدم عقب نشینی را 
مطرح می کند که موضوع ساخت وساز بر اساس وضع 

موجود تعداد طبقات را محدود  کرده و به لحاظ اینکه از 
سال ١٣٣٢ تا امروز، 6٣ سال می گذرد و 4 طرح تفصیلی 
و جامع را پشت سر گذاشته، این مناطق را در طرح های 
توسعه شهری با 5 یا 6 طبقه دیده اند و گذرها اصلاح شده 
توسعه  طرح  راستای  در  هکتار  به 45  نزدیک  حتی  و 

شهری تعریف و تغییر کاربری داده شده است.
وی تاکید کرد :با وضعیت موجود ، نمی توان نسخه ای 
را با آن عکس هوایی برای مردم پیچید و شاهد کمترین 
صدور درخواست پروانه و تجدید بنا در بافت فرسوده و 
تاریخی هستیم. به استاندار و نمایندگان مجلس نیز بیان 
شده که حفظ بافت میراثی برایمان ارزشمند بوده و در 
حفظ موارد ارزشمند تلاش شده و حتماً باید برای اماکنی 

که ثبت تاریخی و ملی دارند، اقدام لازم صورت گیرد.
دنگ  سه  را  شاکری  خانه  نمونه  :به عنوان  افزود  وی 
قبلًا خریداری کرده و سه دنگ هم باید خریداری شود 
که امیدواریم دولت هم کمک کند. اما میراث فرهنگی 
بحث ضوابط را مطرح می کند عدم ابلاغ ضوابط میراث 
فرهنگی برای اجرای طرح های بافت تاریخی در طول 
بیش از سه سال گذشته و طولانی شده پروژه ۵۰ ساله 
خیابان شهیدان برقعی در منطقه یک قم، این موضوع را 
به یک مسئله جدی برای مدیریت شهری تبدیل کرده که 

صدای ساکنین را نیز بلند کرده است.
جانقربان دربخش دیگری از سخنان خود گفت :اعتقاد 
داریم به صورت موردی و حفظ دانه ها باید در بافت تاریخی 
و  ارزشمند  بناهای  جایگاه  حفظ  به عنوان  و  کرد  ورود 
نباید  شود.  برخورد  آن ها  با  هویت  دارای  و  تاریخی 
به صورت پهنه بندی برخورد کنیم. درخواست شهرداری 
از وزارت میراث فرهنگی این است  که تکلیف ضوابط را 
روشن کند. وی درپایان هشدارداد :قطعاً اگر تصمیمی 
این  بومی  جمعیت  نشود،  گرفته  موضوع  این  درباره 
بافت ها به خصوص بافت تاریخی را از دست خواهیم داد و 
جامعه با مسائل امنیتی، سیاسی و اجتماعی پیچیده ای 

مواجه خواهد شد.

معاون شهرسازی و معماری شهرداری تشریح کرد

دلایلعدماجرایپروژهشهیدانبرقعی

طرح: علیرضاپاکدل

اینیکیرودیگهاشتباهزدیداداش!
پلیس آگاهی پایتخت از دستگیری 
که  داد  خبر  حرفه ای  کلاهبردار   2
از  ساختگی  تصادف   30 ایجاد  با 
با  آنها  می کردند.  اخاذی  شهروندان 
به سایر خودروها مدعی  ضربه زدن 
می شدند که مقصر حادثه آنها بودند و 
با دریافت مبلغ 500 هزار تومان تا یک 

میلیون تومان محل را ترک می کردند

مشاور امور ایثارگران استاندار قم ، با اشاره به انتشار خبر خودسوزی یک جانباز ۴۵درصد 
اعصاب و روان در منزلش گفت: در حال حاضر اطلاعاتی که داریم در حد همین مطالب 
کلی است که مطرح شده، اما با دستور ویژه سرمست استاندار قم، در نامه ای به آقای 
هاشمی مدیرکل بنیاد شهید قم از او بابت این اتفاق اخیر توضیح خواسته ایم، کما اینکه در 

مورد سه خودسوزی اخیر هم از وی توضیح خواسته بودیم.
محمدرضا گروسی در پاسخ به این سؤال که مدیرکل بنیاد شهید قم چه توضیحی بابت 
سه خودسوزی اخیر داشتند؟، گفت: ایشان تحلیل هایی کرده بود و دلایلی هم بابت 

خودسوزی نفرات قبلی ارائه کرده بودند که البته یک مورد این موارد هم برای ما زیاد است.
وی خاطرنشان کرد: از آقای عباسپور معاون بهداشت و درمان بنیاد شهید کشور هم 
درخواست کرده ایم تا یک آسیب شناسی و کار پژوهشی در مورد دلایل این خودسوزی ها 
صورت گیرد. گروسی تصریح کرد: به هر حال اگر نیاز روز جامعه ایثارگر و جانباز کشور، تأمین 
داروهایشان است و اگر بپذیریم یکی از دلایل این اتفاق این است که شاید دارو به موقع به 
جانبازان نرسد، خب این یکی از موارد است که باید پیگیری شود؛ بعضی هم اشاره می کنند 
که داروخانه ها، چون طلب هایشان را نگرفتند و داروهای شان به موقع استفاده نمی شود و 

دوز آن ها باید به موقع رعایت شود و نمی شود؛ این اتفاق می افتد. در هر صورت جانبازان 
اعصاب و روان، همیشه کارهای شان ارادی نیست و لذا این جانبازان عزیز ما باید دائما تحت 
نظر باشند؛ البته این اطلاعات فعلا در حد کلیات است و در نهایت معاون بهداشت و درمان 

بنیاد شهید کشور که مسئول آسیب شناسی ویژه این موضوع هستند، باید نظر دهند.
مشاور امور ایثارگران استانداری قم در گفت وگو با ایلنا اضافه کرد: همچنین چندی پیش 
مسئول حوزه حقوقی بنیاد شهید کشور و مسئول بازرسی بنیاد شهید کشور برای بررسی 

بیشتر موضوعات قبلی به قم آمده بودند و نشستی هم با بنده در استانداری داشتند.
وی گفت: البته یک بخشی از این موارد به مشکلات روحی جانبازان برمی گردد و از این 
رو مددکاران حوزه ایثارگران و مجموعه رسیدگی به امور خانواده های شاهد و ایثارگر، باید 

نظارت مستمری روی این موضوع داشته باشند.
گروسی در پایان گفت: امروز هم پیرو انتشار خبر خوسوزی یک جانباز اعصاب و روان، در 
نامه ای به آقای هاشمی مدیرکل بنیاد شهید استان قم، از او خواستیم که دلایل این اتفاق را 
به صورت دقیق به ما اعلام کرده و بگویند که علت این اتفاق عدم استفاده از دارو یا خدمات 
درمانی بوده یا مورد خاص دیگری وجود دارد که منتظریم جواب نامه ایشان را دریافت کنیم.

درخواست توضیح از مدیرکل بنیاد شهید استان قم

وروداستانداریقمبهمسئلهخودسوزیجانبازاعصابوروان

سازمان توسعه وعمران قم
در راستای تکمیل وسائط نقلیه 
سبک استیجاری خود،نیاز به 
دراختیارقرارگیری یکدستگاه 
خودرو سمند یا پژو ۴05 مدل 

96 به بالا همراه راننده )حداکثر 
سن ۴0 سال و متأهل (را دارد،لذا 

متقاضیان میتوانند بادردست 
داشتن مدارک ،  همه روزه تا تاریخ  

۱398/08/30  به امور اداری 
سازمان مراجعه نمایند.

روابط عمومی سازمان توسعه و عمران قم


